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روزنامه

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به به قانون 
فضای  کمبود  مُعضل  گفت:  سازان  انبوه  توسط  سازی  مدرسه 
آموزشی در محدوده بلوار غدیر قم را جدی و مهم دانست و تصریح 
کرد: با توجه به اینکه مناطق اطراف این بلوار نیز فضای آموزشی 
کافی ندارد، از این رو این معضل در محدوده بلوار غدیر بیشتر به 
چشم می آید. محسن بهشتی با اشاره به این که معضل کمبود 
زمین برای احداث فضای آموزشی و مدارس جدید در استان با 
بررسی و اقدام برای چند مورد زمین محدود حل نمی شود اذعان 

گفت:  قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  و  برنامه ریزی  معاون 
شهرداری قم در استفاده از تکنولوژی ها جدید پیش قدم بوده و به 
سمت استفاده از نرم افزارهای کاربردی که در حال حاضر به صورت 
استارت آپ ارائه شده، رفته است. محسن رنجبر با اشاره به شرایط 
دنیای امروز و اهمیت استفاده گسترده از فضای مجازی، اظهار 
داشت: بشر با توجه به شرایط ایجادشده به فکر ارتقا تکنولوژی 
بوده و اتفاقات یک سال گذشته بشر را در تسریع ارتقای تکنولوژی 
تشویق کرده است. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم مطرح کرد:

مُعضل کمبود فضای آموزشی در 
محدوده بلوارغدیر 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

شهرداری قم پیشگام استفاده از 
تکنولوژی های جدید 
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مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم جزییات حذف دفترچه 
های تامین اجتماعی را تشریح کرد.  دکترداوود علی محمدی 
درگفت و گویی اظهارداشت: برای اقتصادی سلامت و بهینه 
هستیم.  دقیق  آمارهای  از  استفاده  نیازمند  هزینه ها،  کردن 

از دیگر سوی کشورهای پیشرفته از نظر اقتصادی به سمت 
استفاده فضای الکترونیکی غیر حضوری به جای فعالیت های 
دستی و حضوری هستند. وی با بیان اینکه این مساله مهم 
یعنی تلاش در زمینه الکترونیکی کردن روند درمانی از وظایف 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  اعلام کرد

اختصاص ۲۰ هزار دوز واکسن کرونا به استان قم
آیت الله سید محمد غروی :

در نقد از دایره اخلاق، ادب و 
انصاف خارج نشویم

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم تشریح کرد

جزئیات حذف دفترچه های 
بیمه تأمین اجتماعی
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آقایان مسئول مردم جمکران هیچ خدماتی نمی خواهند

دوگانگی شهر یا روستا را تمام کنید!

 استاد برجسته حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه اخلاق و ادب 
اسلامی و اجتماعی باید خمیرمایه و اساس کار مسئولان و مردم 
ما باشد، گفت: همه افراد بویژه کسانی که در جامعه صاحب 

تریبون و الگو برای مردم هستند، نباید در سخن گفتن و نقد، 
از دایره اخلاق و ادب خارج شوند.  آیت الله سید محمد غروی 
استاندار قم با اشاره به تشکیل جلسه هماهنگی واکسیناسیون کرونا در این استان با اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب در نشست تصویری 

گفت: مسئولیت افراد و اعضا نیز مشخص شد از این رو در آینده نزدیک همزمان با 
سراسر کشور شاهد شروع واکسیناسیون خواهیم بود.  بهرام سرمست روز شنبه 
در پایان جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت 
کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: نخستین محموله واکسن کرونا 
خریداری و وارد کشور شده و به موازات تولید داخل بحث واکسیناسیون نیز در 
دستور کار ستاد ملی کرونا قرار گرفته است. وی افزود: شروع واکسیناسیون کرونا 

استاندار قم خبرداد:
آغاز واکسیناسیون کرونا در آینده نزدیک  

 

فرماندار قم با بیان این که طرح محله محور شهید سلیمانی در قم به یک 
طرح آتش به اختیار تبدیل شده است گفت: در حال حاضر این طرح تنها 
برای جلوگیری از گسترش کووید19 نیست، بلکه به برخی دیگر از مشکلات 
و دردهای مردم نیز توجه دارد. مرتضی حیدری با اشاره به تداوم فعالیت تیم 
های نظارتی، حمایتی و مراقبتی در طرح شهید سلیمانی بیان کرد: تاکنون 
75 هزار نظارت و بازرسی در این طرح به انجام رسیده که از این تعداد، 51 
هزار بازدید از سوی نیروهای مرکز بهداشت، 18 هزار بازدید از سوی نیروهای 

فرماندار قم :

طرح شهید سلیمانی آتش به اختیار عمل می کند
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زنگ ها در ایران برای که به 
صدا در می آیند؟

ما در این چهل و اندی ساله موارد استثنایی فراوانی 
گفته های  یا  نوشته ها  میزان  می توان  و  ایم  داشته 

نویسندگان و قلم به دستان را دراین موارد احصا کرد، آنوقت معلوم می شود ما در این 
باره چقدر کار کرده ایم، چه تعداد مقاله یا مقاله کوتاه نوشته ایم، تا چه میزان رمانی، 
فیلمی، نمایشنامه ای ساخته ایم، و هکذا. موارد استثنایی در کشور زیاد بوده که من 

به بعضی ها اشاره می کنم:
خود انقلاب اسلامی کم حادثه ای نبود. سبک جدیدی از حکومت بوده و هست؛ 
اما با بدعمل کردن بعضی ها کار  به جایی رسیده که بعضی روشنفکران، یا به ظاهر 
روشنفکران به جای آنکه در مقام اصلاح بر آیند تیشه به ریشه می زنند و آن را ناکار آمد 

جلوه می دهند.
مقاومت و پایداری ملت در برابر این همه توطئه جهانی و به ویژه در جنگ هشت ساله 
اتفاقی ساده نیست و به نسبت به بزرگی آن و معرفی جلوه هایی از آن به نسل فعلی و 
آتی و حهانی کم بر روی آن کار شده ، پایین کشیدن سالم پهباد امریکایی، حادثه ای 

بی نظیر بود چرا نباید درایران توسط روشنفکران مورد بررسی قرار گیرد.
شخصیت شهید سلیمانی بی شک تأثیر فراوانی در منطقه و جهان داشته است؛ 
آنهم در شرایطی که عده ای، همنوا با دشمنان خارجی از تضعیف و تخریب حکومت 

اسلامی لذت می برند.
ترور او توسط اولین فرد جهانی یعنی رئیس جمهور امریکا حادثه ای بسیار بزرگ بود. 
معلوم می شود چقدراین شخصیت برای او یا آنها مهم بوده که خود شخصاً دست به کار 

شده و قبل از اینکه دیگران ادعا کنند قتل او را به عهده گرفته است.
موشک باران پایگاه عین الاسد در عراق حادثه ویژه ای بود؛ هم به لحاظ نظامی و هم 
شکستن هیمنه امریکا برای اولین بار و در برابر ناباوری دنیا و عدم پاسخگویی امریکا در 
برابر این جسارت بزرگ! البته حادثه همزمان انفجار هواپیما کمی آن را به حاشیه برد در 

حالیکه هر چیز به جای خود باید مورد توجه قرار گیرد.
ساختن موشک های دور برد نقطه زن کم دستاوردی نیست آنهم برای ملتی که در 

جنگ تحمیلی سیم خاردار نداشته و به او نمی فروخته اند!
به اسارت گرفتن سربازان امریکایی درخلیج فارس کم اتفاقی نبود، توقیف کشتی 
انگلیسی را هم به آن اضافه کنید، دریانوردی ایران در آبهای بین المللی در میان بیم و 
امید را هم به یاد دارید، پرتاب ماهواره به فضا هم از اتفاقات بزرگ بود، ساختن واکسن 
ملی هم یکی از افتخارات بزرگی است که در عین تحریم صورت می گیرد و خدا کند به 

نتیجة کاملًا مطلوب برسد.
اینها همه در ابعاد بین المللی و خارجی است که غرورآفرین است، در مسائل علمی و 

نیز ابعاد داخلی هم فراوان مواردیست که قابل تقدیر و بزرگداشت است.
همچنین در مقابل اعتراض گسترده و سراسری سیاهان در امریکا کم حادثه ای نبود 
و اگر چه به ما مربوط نیست ولی می توانست سوژه ای برای نویسندگان ما باشد تا بر 
روی آن کار کنند همچنانکه آنها با هر حادثه ای در ایران مقالات می نویسند و گزارشها 

تهیه می کنند و ...
خروج امریکا از برجام و بد عهدی آن حادثه ای منحصر به فرد بود و ما می توانستیم 

در باره آن بحث ها داشته باشیم،
قرار  حاشیه  در  نباید  روشنفکران  دید  از  دارو  حتی  امریکا  تحریم های  افزایش 

می گرفت،
تسخیر کنگره در امریکا توسط امریکاییان نشان از افول جدی قدرت امریکا دارد چرا 

کمتر به آن پرداخته می شود،
انزوای ترامپ و اینکه دست انتقام گریبانش را گرفت باز حادثه ای بزرگ است اگر چه 

نمونه آن در  باره صدام و قذافی اتفاق افتاد.
اگر چین از نظر اقتصادی امریکا را به چالش کشیده است ایران از نظرحیثیت و آبرو 
امریکا را به مبارزه طلبیده و قدرتنمایی کرده است و پیروز هم شده است. اگر از نظر 

اقتصادی مشکلات داریم قابل بحث است و باید جداگانه آن را مورد بحث قرار داد.
من نمی گویم ایران گل و بلبل است و اشکالاتی در آن نیست که هست و فراوان هم 
هست باید نویسندگان در باره آن داد سخن دهند اما فرق است بین آنکه مستقیماً 
وارد نقاط منفی می شود و اصلًا ذکری از اتفاقات مثبت نمی کند، گویی که کاری 
صورت نگرفته است با آنکسی که منصفانه خوب و بد را در کنار هم می بیند. این برای 
علاقمندان به وطن ناخوشایند است که عده ای فقط نگاه به غرب داشته باشند، آنچه 
را آنها می پسندند پسند کنند و آنچه آنها نمی پسندند را خوش نداشته باشند؛ با آنکه با 

چشم عیان می بینند که اتفاقاتی بزرگ افتاده که قابل انکار نیست.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم  خبرداد

بهره مندی روستائیان از خدمات کاروان 
سلامت هلال احمر 

 مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: به مناسبت سالروز ولادت 
حضرت زهرا)س( و دهه مبارک فجر، طرح کاروان سلامت هلال احمر در روستای 
مشک آباد بخش قنوات اجرا و بیش از ۲۰۰ نفر از اهالی این روستا از خدمات این 
کاروان بهره مند شدند. محمدرضا بهرامی افزود: این کاروان به منظور تحقق اهداف 
این جمعیت از جمله حفاظت از سلامت انسان ها و کاهش آلام و رنج های بشری 

در قالب برنامه های حمایتی هلال احمر است.
وی با اشاره به اینکه اعزام کاروان های سلامت به مناطق محروم از جمله طرح های 
موفق در زمینه ارائه خدمات رایگان پزشکی و آموزش روستاییان در زمینه های 
مختلف است بیان کرد: هدف از اجرای طرح کاروان سلامت و اعزام پزشکان به 
مناطق محروم، ایجاد زمینه رشد و توسعه سلامت در روستاهای مختلف، کمک 
به بهبود سطح سلامت و تغذیه مردم با حفظ کرامت انسانی و حس نوعدوستی و 

اعتلای فرهنگ داوطلب محوری بین مردم است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم افزود: در این طرح ۴۵ نفر از اعضا 
و داوطلبان، خیرین، پزشکان متخصص زنان و زایمان، داخلی، کودکان، پزشک 
عمومی، پرستار، مشاوران مامایی و روانشناسی به ۲۱۰ نفر از اهالی روستای 

مشک آباد از توابع بخش قنوات به ارائه خدمات پرداختند.
بهرامی با اشاره به خدمات ارائه شده توسط کاروان سلامت در روستای مشک آباد 
اظهار کرد: ویزیت رایگان توسط پزشکان داوطلب، مشاورین مامایی، مشاوره 
روانپزشکی، اهدای داروی رایگان از جمله  خدمات درمانی ارائه شده در این طرح 

بود.
وی افزود: برگزاری مسابقات ورزشی، فرهنگی ویژه کودکان و نوجوانان، آموزش 
امداد و کمک های اولیه، نحوه مقابله با ویروس کرونا و مهارت های زندگی و اهدای 
بسته های معیشتی به خانواده های نیازمند از جمله برنامه های فرهنگی، آموزشی 
و حمایتی این کاروان بود. مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم، غبارروبی مزار 
شهدای روستای مشک آباد توسط داوطلبان به مناسبت دهه مبارک فجر و بررسی 
مشکلات و معضلات این روستا از جمله تعمیر دستگاه آب شیرین کن، اهدای 
تعدادی بخاری به خانواده های نیازمند به دلیل برودت سرما در این منطقه را از 

دیگر خدمات کاروان سلامت هلال احمر در این روستا برشمرد.
بهرامی بیان کرد: دیدار با خانواده سالمندان و بیماران صعب العلاج روستای 
مشک آباد با هدف کاهش آلام و آسیب خانواده ها در قالب طرح نیایت و اهدای بن 
و سبد معیشتی و همچنین تامین بخشی از هزینه های دارو و درمان آنان به صورت 

بلاعوض از دیگر برنامه های اجرا شده در این کاروان بود.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

تپه باستانی قلی درویش وقف نیست
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: تپه باستانی 

قلی درویش قدمتی ۷ هزار ساله دارد و وقف بودن آن سندیت ندارد.
حمید یزدانی با بیان این که برای حفظ میراث فرهنگی قم به همکاری و حمایت 
سازمان ها و ارگان های دیگر نیاز داریم اظهارداشت : تپه قلی درویش در سال ۱۳۸۲ 
با شماره ثبت ۱۰۱۷۳ در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است اما اداره کل اوقاف 
قم برای برق رسانی به امام زاده جعفر غریب که در نزدیکی این تپه قرار دارد تیرهای 
چراغ برق را در محوطه قلی درویش قرار داد که از طریق دادگاه پیگیری های لازم 

صورت گرفت و اوقاف ملزم شد که تیرهای چراغ برق را جمع آوری کند.
یزدانی  افزود: اداره اوقاف قم به دادگاه مراجعه و ادعا کرده که تپه قلی درویش 
وقف است و اشیائی  هم که در آنجا کشف می شود به اوقاف تعلق دارد، اما با 
بررسی صورت گرفته توسط کارگروه تخصصی میراث فرهنگی قم از منظر حقوقی 
این تپه باستانی هیچ سند وقفی ندارد. وی با اشاره به شکایت سازمان اوقاف قم در 
زمینه مالکیت تپه باستانی قلی درویش گفت: »برای حفظ این میراث با ارزش به 
توانمندی کارشناسان حقوقی نیازمند هستیم تا بتوانیم این اثر را برای شهروندان 

و جامعه فرهنگی نگه داریم.«
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مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم جزییات 
حذف دفترچه های تامین اجتماعی را تشریح کرد.

گویی  و  درگفت  علی محمدی  دکترداوود 
اظهارداشت: برای اقتصادی سلامت و بهینه کردن 
هزینه ها، نیازمند استفاده از آمارهای دقیق هستیم. 
از دیگر سوی کشورهای پیشرفته از نظر اقتصادی به 
سمت استفاده فضای الکترونیکی غیر حضوری به 

جای فعالیت های دستی و حضوری هستند.
وی با بیان اینکه این مساله مهم یعنی تلاش در 
زمینه الکترونیکی کردن روند درمانی از وظایف وزارت 
بهداشت ودرمان بود، اظهار کرد: به دلایلی از جمله 
شیوع  کرونا و در اختیار نداشتن برخی زیرساخت ها 
در وزارت خانه، سازمان های بیمه گر شروع کننده 

این کار شدند.
وی با اشاره به اینکه از سال ۹۵ در درمان مستقیم 
)مراکز ملکی( صدور نسخ الکترنیکی را آغاز کرده ایم، 
اظهار کرد: بیش از ۹۹ درصد از نسخ یعنی بیش از 
سه میلیون نسخه در این مراکز به صورت الکترونیکی 

صادرشده است.
وی ادامه داد: در درمان های غیرمستقیم نیز از دو 
سال قبل به مراکز طرف قرارداد این امر اطلاع رسانی 
و درخواست شد و از مهرماه سال جاری نیز به صورت 
رقم  مراکز  این  در  الکترونیک  نسخه  صدور  جدی 
خورد و در ماه گذشته ۷۷ هزار نسخه در استان قم به 

صورت الکترنیک صادر شد.
 مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم بااشاره به 
اینکه همه همکاران در دفتر مرکزی سعی در رفع 
مشکلات تا اول اسفند را دارند، تصریح کرد: این کار 
مشکلاتی را در سر راه خود دارد که به تدریج حل باید 
شود وهمه باید همکاری های لازم را انجام دهند تا 
این اتفاق رقم بخورد و به خاطر برخی از سختی ها 
نباید از تکلیف و تعهدی که نسبت به کشور و مردم 

وجود دارد، چشم پوشی کرد.

سال  از ۳  بیش  ترکیه  درکشور  اینکه  بیان  با  وی 
اجرای کامل این طرح زمان برد، خاطرنشان کرد: 
راحتی  برای  اجتماعی  تامین  سازمان  مدیرعامل 
بیماران اعلام کرده است که در صورت عدم امکان 
و یا تمایل پزشکان به استفاده از نسخه الکترونیک، 
سربرگ پزشکان اعتباری مانند دفترچه بیمه بیمار 

دارد.
نسخه  مسئله  اینکه  به  تاکید  با  علی محمدی 
الکترونیک باید آغاز شود تا مشکلات آن به مرور زمان 
بیمه شدگان  و  پزشکان  اظهار کرد:  برطرف شود، 
ستاره  چهار  ستاره  کد  گیری  شماره  با  می توانند 
کردن  وارد  و   )*۴*۱۴۲۰#( مربع  بیست  چهارده 
دریافت  را  درمانی خود  پیگیری  کد  کدملی خود، 

کنند.
نوع  الکترونیک  نسخه  در  اینکه  به  اشاره  با  وی 
سابقه  و  کرده  دریافت  بیمار  که  دارویی  میزان  و 

حساسیت های دارویی مشخص است، بیان کرد: در 
مراکز ملکی آزمایشات و رادیوگرافی های انجام شده 
نیز به عنوان سابقه بیمار مشخص است و به مرور زمان 

این امر در مراکز غیر ملکی نیز محقق می شود.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم عنوان کرد: 
در این روش بیمار سود بیشتری می برد؛ زیرا از تجویز 
داروهای اضافی که بیمار دارد و هدر رفت هزینه های 
اضافی جلوگیری می شود. وی با بیان اینکه بیش از 
۹۰ درصد از پزشکان تعهد نسخه الکترنیک دارند، 
افزود: بیش از ۸۰ درصد از داروخانه ها و ۵۰ درصد 
از ازمایشگاه ها وارد نسخه الکترونیک شده اند و برای 
پزشکانی که از نسخه الکترنیک استفاده کنند ۸۰ 
درصد و داروخانه ها ۳۰ درصد ازنسخه قبل از ساعت 
۲۴ به حساب شان واریز می شود و مابقی نیز تا دهم 
ماه بعد تسویه میشود در حالیکه برای نسخ عادی این 

امر ماه ها زمان می برد.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم تشریح کرد:
جزئیات حذف دفترچه های بیمه تأمین اجتماعی

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: در دهه فجر امسال ۱۲۰ میلیارد تومان پروژه از 
سوی شرکت گاز استان قم یا به بهره برداری می رسد و یا کلنگ زده می شود. 

علیرضا نصیری اظهار کرد: شرکت گاز رسالت سنگینی بر عهده دارد چون سبد انرژی 
گاز در کشور حدود ۷۲ درصد و در استان قم ۸۰ درصد است. وی ادامه داد: ۱۰۰ درصد 
بخش های شهری استان قم و ۱۰۰ درصد روستاهایی در استان که قابلیت گازرسانی 
دارند گاز رسانی شده اند. بخش  هایی که گازرسانی نشده اند قابلیت گازرسانی نداشته اند. 
مدیرعامل شرکت گاز استان قم اضافه کرد: طرحی در دست اقدام است که هنوز به نتیجه 
نرسیده، بر اساس این طرح، انرژی مورد نیاز ساکنان روستاهایی که امکان گازرسانی ندارند 
از طریق برق یارانه ای تامین خواهد شد. نصیری بیان کرد: تا پایان سال ۱۳۹۹ بیش از ۱۰۰ 
واحد صنعتی در بخش تولید در قم از نعمت گاز بهره مند خواهند شد. وی اذعان کرد: در 
دهه فجر امسال ۱۲۰ میلیارد تومان پروژه از سوی شرکت گاز استان قم یا به بهره برداری 
می رسد و یا کلنگ زده می شود که ۸۵ میلیارد تومان از این مبلغ پروژه هایی هستند که یا 
اجرا شده اند و یا در حال اجرا هستند. مدیرعامل شرکت گاز استان قم با بیان اینکه فاز توسعه 
گازرسانی منطقه آزاد سلفچگان در دهه فجر سال جاری به بهره  برداری می رسد افزود: طرح 
توسعه گازرسانی در روستای خرم آباد نیز که جزو روستاهای محروم استان است با اجرای 
پروژه سلفچگان به بهره برداری می رسد. نصیری تشریح کرد: شرکت گاز در روند طرح توسعه 
شهرک های صنعتی قم به این نتیجه رسید که این شهرک ها در آینده با کمبود گاز مواجه 

می شوند، بر این اساس فرایند طرح توسعه گازرسانی به فاز سه شهرک صنعتی شکوهیه 
و فاز دو شهرک صنعتی محمودآباد از سال گذشته در دستور کار قرار گرفت که تحقق این 
طرح توسعه تا ۲۰ سال آینده می تواند پاسخگوی نیاز این دو شهرک باشد. وی مطرح کرد: 
در مجموع بیش از ۵۵ میلیارد تومان بابت تأمین ملزومات طرح توسعه گازرسانی به این دو 
شهرک  صنعتی قم از جمله ایستگاه ها با ظرفیت ۱۰۰ هزار متر مکعب در ساعت، متریال 
لوله ها و ... هزینه شده است و مناقصه برای اجرای این پروژه در حال انجام است و تا قبل از 
پایان سال پیمانکار طرح انتخاب می شود. مدیرعامل شرکت گاز استان قم اضافه کرد: طرح 
گازرسانی به شهرک صنعتی الغدیر که جزو شهرک های صنعتی استراتژیک استان است نیز 
در دست پیگیری قرار دارد که با ظرفیت ۵ هزار مترمکعب کار آغاز می شود و طی طرح های 
تا ظرفیت ۱۰۰ هزار مترمکعب می رسد. نصیری عنوان کرد: کمیسیون  آینده  توسعه 
معاملات شرکت گاز استان قم اکنون در حال پیگیری برای تعیین پیمانکار اجرایی شهرک 
صنعتی الغدیر است. وی افزود: طرح ۱۰۰ واحد صنعتی در قم طی دهه فجر به بهره برداری 
می رسد که از محل تسهیلات و همیاری متقاضیان حدود ۹۵ میلیون لیتر سوخت مایع در 
استان صرفه جویی می شود. مدیرعامل شرکت گاز استان قم تصریح کرد: اجرای شبکه ها 
و تجهیزات گازرسانی شرکت گاز بر اساس استانداردهای جهانی API صورت می گیرد که 
تفاوت آن با گذشته در این است که قبلا متریال این ها از جمله لوله و اتصالات ۱۰۰ درصد از 

خارج وارد می شد ولی امروز این تأسیسات از داخل تأمین می شود.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم  مطرح کرد
ارزش 1۲۰ میلیاردی پروژه های دهه فجر شرکت گاز قم

غلامرضا فدایی*

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

تپه باستانی قلی درویش 
وقف نیست
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عضو مجلس خبرگان رهبری: 

بی اخلاقی در فضای سیاسی و رسانه ای به 
اسلام لطمه می زند

عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه وضعیت رعایت اخلاق در فضای 
سیاسی و فضای مجازی کشور به هیچ وجه قابل قبول نیست، گفت: کسی که 

اخلاق را زیرپا می گذارد، نه تنها به خود و جامعه، بلکه به اسلام لطمه می زنند. 
آیت الله احمد بهشتی در زمینه فرمایش رهبر معظم انقلاب مبنی بر اینکه 
بدگویی و بدزبانی در جامعه باید جمع شود و ادب اسلامی در سخن گفتن 
گسترش یابد، افزود: فرمایش معظم له بسیار عالی و مطابق اخلاق اسلامی 

است.
وی با اشاره به برخورد امیرالمومنین)ع( با دشنام دهندگان به دشمن در جنگ 
صفین، ادامه داد: در جنگ صفین مردم عراق که در حال جنگ با مردم شام و 
دمشق بودند، بد زبانی می کردند و حرف زشت می زدند اما امیرالمومنین)ع( 
خطاب به آنان فرمودند من کراهت دارم و بدم می آید که شما دشنام و حرف زشت 

به دشمن بزنید که این رفتار امام علی)ع(الگوی اخلاق اسلامی است.
نماینده مردم استان فارس در مجلس خبرگان رهبری بیان کرد: در سیاست، 
تجارت، اقتصاد، تعلیم و تعلم، خانواده و هرجای دیگر باید اخلاق اسلامی ملاک 
باشد. آیت الله بهشتی افزود: به دلیل اختلاف عقیده، سلیقه، نظر و ایده نمی توان 

به طرف مقابل توهین کرد یا حرف زشت به او زد و این اقدام مجوز شرعی ندارد.
به معبود  به مومنان می فرماید  ادامه داد: وقتی خدای متعال در قرآن  وی 
مشرکان بد نگویید و دشنام ندهید به این دلیل است که آن ها نیز به خدا توهین 

می کنند.
نماینده مردم فارس در مجلس خبرگان رهبری گفت: مساله اخلاق اسلامی، 
مساله بسیار مهمی است و انسان اگر اختلاف عقیده و سلیقه دارد می تواند 
انتقاد، اظهارنظر و اظهار رای کند و طرف مقابل هم اگر پاسخی داشت می گوید و 

اگر پاسخی نداشت، ممکن است قانع شود.
آیت الله بهشتی در گفت و گو با ایرنا افزود: اما وقتی سخن با بدگویی و زشت 
گویی همراه باشد طرف مقابل نیز موضع می گیرد و ممکن است همین روش را 

دنبال کند و روی حرف خود بایستد.
وی ادامه داد: اگر اخلاق اسلامی در اختلافات عقیده ای و سلیقه ای حاکم 
باشد نتیجه اجتماعی و عرفی آن این است که می توانیم با افراد دیگر به تفاهم 
برسیم و اگر به تفاهم نرسیدیم رفاقت و دوستی ما پا برجاست و ما به عقیده 
خودمان احترام می گذاریم و طرف مقابل نیز به عقیده خودش احترام می گذارد 

و دیگر لازم نیست به او و عقیده او توهین کنیم .
عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: رهبر معظم انقلاب درست آن چیزی را 

فرمودند که خدا، رسول اکرم و ائمه اطهار آن را می پسندند.
آیت الله بهشتی با بیان اینکه توهین و برخورد بد ۲ مسلمان باعث می شود 
شوند،  بدبین  نیز  اسلام  به  می کنند  نگاه  را  مسایل  این  بیرون  از  که  افرادی 
افزود: باید مراقب اخلاق، گفتار و رفتار خودمان باشیم و کاری نکنیم که وحدت 

اجتماعی، خدشه دار شود و جبهه ها و گروه ها از یکیگر فاصله بگیرند.
وی با بیان اینکه همه افراد جامعه باید در یک خط یعنی خط امام، اسلام و 
جمهوری اسلامی حرکت کنند، اظهارکرد: برای جامعه ما هیچ چیز بالاتر و مهمتر 

از وحدت، هماهنگی و هم فکری برای غلبه بر دشمن نیست.

در دیدار با دبیر اتحادیه انجمن های اسلامی شبه قاره هند؛

وزیر دفاع: ماهواره بر ذوالجناح قدرت 
علمی ایران را به اثبات رساند

 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: ماهواره بر "ذوالجناح" نمونه بارز 
تلاش جوانان دانشمند ایران اسلامی بود که با سوخت ترکیبی توانست قدرت 

علمی جمهوری اسلامی ایران را به اثبات برساند. 
امیر سرتیپ حاتمی که در روزهای اخیر به هند سفر کرده بود، در دیدار با دبیر 
اتحادیه انجمن های اسلامی شبه قاره هند و جمعی از دانشجویان ایرانی مقیم 
هند با تجلیل از دانشجویان جوان علاقمند به علم و دانش ایرانی تصریح کرد: 
جوانان برومند ایرانی ثابت کردند در به دست آوردن علم و دانش و فناوری و کسب 
قله های پیشرفت از هیچ کوششی فروگذار نمی کنند و همواره پیشرو و پیشگام 

بوده اند.
سرتیپ حاتمی بایادآوری حدیث گهربار پیامبر گرامی اسلام )ص( که می 
فرمایند، "اگر علم در ثریا باشد مردانی از سرزمین پارس به آن دست پیدا خواهند 
کرد" اظهار داشت، با پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی به دست معمار کبیر 
انقلاب اسلامی حضرت امام رضوان الله تعالی علیه روح "خودباوری"، "خود 
اتکایی" و "ما می توانیم" بر جوانان برومند این سرزمین مستولی شد و امروز خدا 
را شاکریم که در تمامی زمینه های علم و دانش و پیشرفت بر ظرفیت های داخلی 

و بومی خود استوار هستیم.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح مصداق بارز پیشرفت های خیره کننده 
در حوزه های مختلف را دستیابی به فناوری های پیشرفته دفاعی در حوزه رزم 
زمینی، هوایی، دریایی و پدافندی، الکترونیک و پرتابگرهای ماهواره دانست 
و تصریح کرد: ماهواره بر "ذوالجناح" نمونه بارز تلاش جوانان دانشمند ایران 
اسلامی بود که با سوخت ترکیبی توانست قدرت علمی جمهوری اسلامی ایران 

به اثبات رساند.
وی با بیان اینکه رهبر فرزانه انقلاب در بیانیه گام دوم انقلاب، جوانان را نقطه 
اتکال و امید آینده ایران اسلامی عنوان کردند، گفت: امیدواریم شاهد حضور 
جوانان عزیز در سنگرهای مختلف علمی و فناوری باشیم چرا که نقش جوانان 

نقش موثری در بالندگی تمدن نوین اسلامی دارند.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح به دعوت رسمی وزیر دفاع هند و به منظور 
شرکت در اجلاس وزاری دفاع کشورهای حاشیه اقیانوس هند  سه شنبه هفته 

گذشته به این کشور سفر کرده است.  
 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران تاکید کرد:

استفاده از ظرفیت رسانه ای کشور برای 
خدمت به ایثارگران 

 معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران بر ضرورت استفاده 
از ظرفیت های رسانه ای کشور و تشکل های شاهد و ایثارگر برای اطلاع رسانی در 

مورد فرهنگ ایثار و شهادت و خدمات رسانی به ایثارگران تأکید کرد. 
سعید اوحدی روز شنبه در نشست شورای اطلاع رسانی بنیاد شهید و امور 
ایثارگران با تأکید بر ضرورت استفاده از همه ظرفیت ها در زمینه اطلاع رسانی 
گفت: تشکل های بسیاری در حوزه ایثارگران مشغول به فعالیت هستند که هر 
کدام دارای سایت و مجموعه رسانه ای هستند و می توانند بستر خوبی برای 
افزایش اطلاع رسانی در حوزه فعالیت های فرهنگ ایثار و شهادت و خدمات 

رسانی به ایثارگران باشند.
وی افزود: در گذشته رسانه تنها منحصر به رسانه های مکتوب و رادیو و تلویزیون 
فضای  از  مهمی  بخش  اجتماعی  شبکه های  و  مجازی  فضای  امروز  اما  بود 
اطلاع رسانی را در اختیار گرفته اند و همه مردم به نوعی با این پدیده در ارتباط 
هستند. بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز باید همسو با این تغییرات پیش برود و از 

ظرفیت های جدید نهایت استفاده را داشته باشد.
معاون رییس جمهوری با اشاره به تفاوت اطلاع رسانی با تبلیغات گفت: روابط 
عمومی وظیفه دارد با وقت شناسی لازم میزان شناخت و آگاهی افکار عمومی را 
ارتقا دهد و به حل مسائل کمک کند. رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ضمن 
تأکید بر ضرورت برنامه ریزی به منظور استفاده از ظرفیت های فضای مجازی 
گفت: معاونت  ها و سازمان های تابعه بنیاد شهید و امور ایثارگران باید در زمینه 
فعالیت های رسانه ای هماهنگی ها و تعامل لازم را با اداره کل روابط عمومی و 
اطلاع رسانی بنیاد داشته باشند تا فرآیند کاری در این زمینه به صورت منسجم 
انجام شود. موضوع مخاطب شناسی نیز در زمینه فعالیت ها باید مورد توجه باشد 

و نوع اطلاع رسانی باید متناسب با مخاطبان صورت گیرد.

آقایان مسئول مردم جمکران هیچ خدماتی نمی خواهند

دوگانگی شهر یا روستا را تمام کنید!

مردم جمکران سالهاست که ازبلاتکلیفی رنج می برند زمانی که این منطقه روستا 
بودو درمحدوده بخش مرکزی قم، به لحاظ حساسیت وارایه خدمات به زائران وامکان 
الحاق آن به شهرقم درآینده نزدیک شهرداری منطقه۴ شهر قم خدمات محدودی 
به این منطقه بویژه دراطراف مسجدمقدس جمکران ارایه وبرساخت وسازها نظارت 
می کردند، سالیان سال بودکه مردم این منطقه با این وضعیت از خدمات روستایی 

و شهری محروم بودند.
پس از سالها بلاتکلیفی دراواسط سال ۸۶ این منطقه به شهر قم الحاق وشهرداری 
جمکران تاسیس و عباس جوهری بعنوان نخستین شهردار این منطقه منصوب شد 
. این اقدام موجی از امیدواری دربین مردم این منطقه ایجاد نمود تا محرومیت از این 
منطقه  برداشته شود،یکی دوسال اول پس الحاق  تلاشهای مقدماتی برای ایجاد 

زیرساخت های شهری انجام شد.
به یکباره با تغییر محدوده مناطق شهری قم وتشکیل ۸ منطقه شهری  شهرداری 
منطقه جمکران منحل و این منطقه جز منطقه ۵ شهری قم قرارگرفت.این اقدام 
ناامید  مردم  وامید  شد  جمکران  مسکونی  محدوده  توسعه  مانع  سدی  همچون 
شد.چراکه با وجود مشکلات زیاد ومحرومیت های متراکم که درمنطقه ۵ شهر قم 
وجود داشت توجه ها به جمکران کمرنگ شد و به همان خدمات ابتدایی  روفت وروب 
ونظارت بر ساخت وساز ها بسنده شد.طی قریب ۱۴ سال گذشته هیچ زیرساخت 
شهری ایجاد نشدگویا این منطقه سرانه ای دربودجه شهری نداشته است. دراین 
سال ها مردم به جد پیگیر رفع محرومیت از این منطقه بودند ولی به هردری که 
می زدند گوش شنوایی وجود نداشت و مسئولان شهری واستانی فقط وعده دادند 

وعملی در کار نبود.
دراین مدت مردم این منطقه  برای ساخت وساز اقدام به اخذ پروانه وپرداخت 
عوارض شهری می نمودند درکنار آن دریغ از حرکت مدیریت شهری  برای خروج 
این منطقه از محرومیت.اواخر تابستان امسال خبری  منتشر شد که برای مردم 
جمکران شوکه آور بودو خبر آن بود که درپی شکایت حقوقی یکی از شهروندان بابت 
ملکی در بلوار پیامبر اعظم )ص (از شهرداری منطقه ۵ در اواخر سال ۹۷ مصوبه 
الحاق جمکران را دیوان عدالت اداری به دلیل اینکه مصوبه شورای عالی مسکن 
وشهرسازی روند قانونی خود را طی نکرده است واین مصوبه باید به تصویب هیات 

دولت  می رسید را ابطال و الحاق منطقه جمکران به شهر قم معلق شد.
متاسفانه این موضوع مهم از مردم جمکران پنهان ماندو هیچ اطلاع رسانی دراین 
زمینه انجام نشدوشهرداری بدون اینکه تلاشی درجهت ایجاد زیرساخت دراین 
منطقه انجام دهد به روال سالیان قبل فقط نسبت اعطای پروانه ودریافت عوارض  و 
روفت وروب ادامه داد.سوال مردم جمکران از مسئولان شهری این است  این منطقه  
که طی این سالها روستا بوده است تکلیف پولهای مردم بابت اخذ پروانه و عوارض 

شهری وتوافقات باشهرداری چه می شود؟!
با رسانه این شدن این موضوع رفع مشکل الحاق جمکران به شهر قم در دستور 
کار استانداری وشهرداری قم قرار گرفت تا هرچه زودتر این مشکل برطرف والحاق 
جمکران به شهر قم مسیر قانونی خود را طی  به تصویب هیات دولت برسد.اوایل 
هفته گذشته ملکی مدیرکل شهری استانداری قم در گفت وگویی با بخش خبری 
شبکه نور خبر ازرفع مشکل والحاق قانونی منطقه جمکران به شهر قم  تاپایان سال 

می دهد.
بااین وجود خبری روزپنجشنبه ۱۶بهمن ماه  از سوی اقبالیان مدیرمنطقه ۵ شهر 
قم منتشرشده است واعلام کرده است جمکران هنوز روستا هست ومشکل الحاق 
همچنان پا برجا هست حال این سوال مطرح است که چرا ا آقای اقبالیان  قبل از 
رسانه ای شدن  مشکل الحاق جمکران این قدر شفاف موضع گیری نمی کرد؟!عدم 
اجرای پروژه های زیرساختی دراین منطقه را به نداشتن بودجه و درآمد و غیره ارتباط 

می داد.
ولی بااین وجود پس از اظهار نظرمدیرکل شهری استانداری قم مبنی بر تلاش ها  
برای رفع مشکل الحاق منطقه جمکران به شهر قم سخنان مدیر منطقه ۵ شهرداری 
قم تامل برانگیز است.آیا آنها مخالف الحاق هستند که اینطور اظهار نظر می کنندیا 
میخواهند تبعات اقدام غیرقانونی قبل را توجیه کنند..مردم جمکران از این همه 
دوگانگی وتعارض درگفتار مسئولان خسته شده اند لطفا این منطقه را به حال خود 
رها کنید مردم این منطقه ازخیر شما خسته شده اندلطفا بیش از این با اعصاب وروان 

مردم بازی نکنید !؟

آیت الله سید محمد غروی :

در نقد از دایره اخلاق، ادب و انصاف 
خارج نشویم

 استاد برجسته حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه اخلاق و ادب اسلامی و اجتماعی 
باید خمیرمایه و اساس کار مسئولان و مردم ما باشد، گفت: همه افراد بویژه کسانی 
که در جامعه صاحب تریبون و الگو برای مردم هستند، نباید در سخن گفتن و نقد، از 

دایره اخلاق و ادب خارج شوند. 
آیت الله سید محمد غروی در گفت وگو با ایرنا با اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب 
در نشست تصویری با مداحان خاطرنشان کرد: جامعه اسلامی باید مملو از ادب، 
اخلاق و رعایت اصول اسلامی و دینی باشد، اگر بویژه مسئولان نظام اگر به هر دلیل 

از دایره اخلاق و ادب خارج شوند، آثار نامطلوبی در جامعه به همراه دارد.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خطاب به مسئولان و همه صاحبان تریبون 
در فضای حقیقی و مجازی گفت: کسانی که در جامعه الگو هستند، اگر خدای 
نکرده، در کلام، رفتار و گفتار خود اخلاق، ادب و انصاف را رعایت نکنند و حرف 
های ناصواب بزنند، این بی اخلاقی ها و بی ادبی ها به سایر افراد جامعه حتی افراد 

معمولی نیز سرایت می کند.
آیت الله غروی همچنین با بیان اینکه باید شان و جایگاه مسئولان و مقام های نظام 
حفظ شود، گفت: مسئولان باید احترام، شان و جایگاه و حریم همدیگر را حفظ و در 
اظهارنظرها، نقدها و سخن گفتن ها به سمت حریم شکنی نروند، مقام و جایگاه افراد 
باید حفظ شود. وی ادامه داد:اگر خدای ناکرده، هر کدام از ما بی توجه به دستورات 
دینی و اسلامی، در مورد دیگران سخن بگوییم و افراد را متهم کنیم، این وضعت 
روزی دامن گیر خود ما نیز خواهد شد. آیت الله غروی گفت: مسئولان همه در یک 
مجموعه هستند و یک هدف واحد را دنبال می کنند و شئونات آنها باید حفظ شود، 
اگر ما به سمت حریم شکنی برویم، خود به خود، بی اخلاقی و بی ادبی و فضای 
تشویش و اهانت در جامعه ترویج پیدا می کند. وی با اشاره به اینکه نقد باید مسئولان 
و منصفانه و از روی دلسوزی و رفع مشکل باشد، گفت: ما ابتدا باید در جریان کار یک 
مسوول قرار بگیریم، مشکلات، موانع و جوانب کار را در نظر بگیریم، بعد در مورد آن 
اظهار نظر کنیم. عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم افزود: گاهی فکر می کنیم 
انجام برخی کارها، راحت و ساده است ولی وقتی که خود در مقام مسئولیت قرار 
می گیریم، در عمل می بینیم که وضعیت جور دیگری است و کار به همین سادگی 
نخواهد بود، بنابراین باید آگاهانه و مسوولانه نقد و انتقاد کنیم و دلسوزانه، راهکار ارائه 
دهیم. آیت الله غروی گفت: نقد و انتقاد برای ییشرفت کشور ضروری است ولی این 
نقد باید عالمانه، منصفانه و واقعا دقیق باشد، اینگونه نباشد که ما تنها نقاط  منفی 

افراد را برجسته و اقدامات مثبت انجام شده را نادیده بگیریم.
ریاست  انتخابات  آستانه  در  اینکه  به  اشاره  با  قم  علمیه  حوزه  برجسته  استاد 
جمهوری، عمل به ضوابط قانونی، حفظ حریم افراد و رعایت اخلاق اسلامی و دینی 
بسیار مهم است، گفت: قبل از مهلت تبلیغات انتخاباتی، نباید در این عرصه ورود 
کنیم، تخریب افراد و خارج کردن آنها از صحنه به هر قیمتی نیز کار بسیار ناپسند 
و مصداق بارز بداخلاقی و رعایت نکردن آداب اسلامی است. آیت الله غروی بیان 
داشت: انتخابات آینده ریاست جمهوری بسیار سرنوشت ساز است، مردم ضمن 
حضور باشکوه در صحنه، باید شعارها، برنامه ها و سوابق افراد را رصد و در موعد 
مقرر، لایق ترین و بهترین افراد را انتخاب کنند، انتظار این است که در این انتخابات، 
اخلاق در اوج باشد. وی گفت: بداخلاقی ها، تبلیغات منفی و سیاه نمایی آثار منفی 
در جامعه به همراه دارد، حریم ها و شخصیت افراد باید حفظ شود، مسئولان نظام 
نیز باید به گونه ای عمل کنند که زمینه برای ایجاد برخی بداخلاقی ها ایجاد نشود.

اخبار

آمنه حسن زاده*

 

به رسانه ها و صدا و سیما،  رئیس جمهور خطاب 
آغاز  که  بدهید  مردم  به  را  هشدار  این  گفت: 
واکسیناسیون به عادی سازی تبدیل نشود، ما باید 
دستور العمل ها بهداشتی را برای یک مدت طولانی 

رعایت کنیم.
 حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه 
در نشست ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به نزدیک 
شدن به مرز یک سالگی کرونا در ایران، گفت: روزهای 
پایانی بهمن پارسال روزهایی بود که متوجه ورود این 
ویروس وارد کشور شده ایم. شاید یک هفته قبل تر این 
ویروس داخل کشور بوده، اما روزی که ما متوجه شدیم 
و آزمایش مثبت اعلام شده است به آخر ماه بهمن 

مربوط می شود.
 رییس جمهوری با بیان اینکه این پاندمی شرایط 
اولین  است،  آورده  وجود  به  دنیا  سراسر  در  ویژه ای 
ما  همه  گفت:  و  کرد  توصیف  پیشگیری  را  مسئله 
می دانیم این ویروس مردم را مبتلا می کند و بهترین 

راه برای ابتلا نشدن به یک ویروس،  پیشگیری است.
وی فاصله گذاری اجتماعی، کاهش ترددها، کاهش 
تجمعات و  رعایت منظم پروتکل های بهداشتی را موارد 
پیشگیری برشمرد و ادامه داد: همه دنیا تقریباً روی 
این موضوع اتفاق نظر دارند و باید تلاش کنیم حرکت 

ما در این زمینه رو به جلو باشد.
کاهش رعایت دستورالعمل های بهداشتی به 

75 درصد
 رییس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: آماری که هفته 
گذشته مطرح شد، نشان داد که رعایت پروتکل ها 
کمتر شده و ۸۱ درصد بوده است و گزارش این هفته 
نشان داد رعایت پروتکل ها ۷۵ درصد بوده و مرتب به 
با کاهش  پروتکل ها می رویم.  سمت کاهش رعایت 
رعایت پروتکل ها به سمت افزایش ابتلا به بیماری 

خواهیم رفت و این برای ما دردناک خواهد بود.
رییس دولت دوازدهم در ادامه از شهروندان خواست 
در هفته های پیش رو مراعات کنند تا ایام عید خوبی 

پیش رو داشته باشیم و افزود: اگر همه مراعات ها را 
مدنظر قرار دهیم هم کسب و کار رونق پیدا می کند 
و هم سفرهای مردم برقرار خواهد شد اما اگر مراعات 
نداشته  رو  پیش  خوبی  شرایط  است  ممکن  نکنیم 
باشیم. وی افزود: البته ما در ایران دنبال ساخت همه 
داروهای معروف رفتیم که این داروها ساخته شده و 
در اختیار بیمارستان های ما است. اگر همه همکاری 
کنیم، می توانیم جلوی کرونا را بگیریم؛ اگر مردم همه 
با هم همکاری کنند می شود کاری کرد چون دیدیم دو 
تن از ورزشکاران معروف ما آقایان میناوند و انصاریان در 
اثر این پاندمی به رحمت خدا پیوستند و این هشداری 
برای همه مردم ماست که مراقبت دقیق تر و بیشتری 

در این زمینه انجام دهند.
درمان  دوم  موضوع  داشت:  اظهار  روحانی   
مؤثری  و  قطعی  درمان  تاکنون  که  است  بیماری 
برای این بیماری به دست نیامده است و مسأله سوم 
واکسیناسیون و ایجاد ایمنی جمعی از طریق آن است 
خاص  شرایط  بخاطر  بهداشت  جهانی  سازمان  که 
از  استفاده  برای  اضطراری  مجوزی  کرونا  پاندمی 
تعدادی واکسن را صادر کرده است، اما با این حال تا 
رسیدن به سطح قابل قبولی از واکسیناسیون مسیری 

طولانی باقی مانده است.
در  مختلف  واکسن های  ساخت  به  اشاره  با  وی 
جهان افزود: واکسن های مختلفی در جهان ساخته 
شده است. شاید ۱۳۰، ۱۴۰ واکسن باشد که پنج، 
شش واکسن معروف شدند. از سوی دیگر جمعیت 
بشر ۷.۸ میلیارد است و اگر بخواهیم ۸ میلیارد نفر 
را واکسن بزنیم، باید ۸ میلیارد واکسن بسازیم که به 
زودی انجام نمی شود. حتی اگر هر کشوری ۶۰، ۷۰ 
درصد جمعیت خود را واکسن بزند که ایمنی را ایجاد 
کند، کار سختی است.   رییس قوه مجریه با بیان اینکه 
واکسن ها عموما دو مرحله ای هستند که مشکلات 
خاص خود را دارند، خاطرنشان کرد: ما در ایران ۸۴ 
میلیون نفر جمعیت داریم و باید عدد قابل ملاحظه ای 

واکسن تولید کنیم. تولید واکسن در اولویت ماست. 
تزریق  امکانات  باشد،  دسترس  در  هم  شرایط  اگر 
واکسن کار آسانی نیست و پنج، شش ماه زمان می برد 

تا افراد واکسینه شوند.
این هفته واکسیناسیون آغاز می شود 

را  خود  دستگاه ها  همه  کرد:  اضافه  روحانی   
و  شود  انجام  ایران  در  واکسیناسیون  کرده اند  آماده  
خوشبختانه اولین محموله واکسن وارد کشور شده  
به  ما  امروز  و  به دست هم دادند  است. همه دست 
واکسیناسیون رسیدیم. بنابراین این هفته یعنی هفته 
از  دهه مبارکه فجر و هفته جشن ملی کشور، قبل 
۲۲ بهمن براساس اولویت هایی که وزارت بهداشت و 

درمان مشخص می کند، واکسیناسیون آغاز می شود.
 وی ادامه داد: این برای ما بسیار خوشحال کننده 
است که در ابتدا کادر درمان بتوانند این واکسن را 
در دو مرحله بگیرند و یک اطمینانی بالایی حاصل 
می شود چرا که آنها بیشتر در معرض خطر هستند و 
نگرانی های بیشتری دارند و بعد هم برای سالمندان و 
آنهایی که بیماری های زمینه ای دارند واکسیناسیون 

شروع و اجرا می شود.
رییس دولت دوازدهم ادامه داد: با همه سختی ها و 
مشکلاتی که داشتیم  کار بسیار خوبی انجام گرفت. 
انشاءالله در ماه فوریه که ما اکنون در این ماه هستیم 
این واکسن ها به دست ما می رسد و یک بخشی هم در 

ماه بعد در ماه مارس به دست ما می رسد.
این  عید  از  قبل  امیدواریم  افزود:  روحانی 
واکسیناسیون به طور قابل ملاحظه ای در کشور در 
مراحل افرادی که مستعد هستند و افرادی که بیماری 
زمینه ای دارند و همچنین کادر درمان تا فروردین و 

اوایل فروردین همه اینها انجام شود.  
 رییس جمهوری همچنین گفت: امیدواریم سال 
آینده هم شرایطی فراهم شود که بعد از فصل بهار و 
وقتی به فصل تابستان می رسیم واکسن های داخلی 
ما که احتمال دارد واکسن پاستور حتی در بهار به 
دست ما برسد و واکسنی که به صورت مشترک درست 
می شود واکسن رازی، واکسن برکت و همه اینها سال 

آینده شرایط بهتری برای مردم فراهم شود.
و  آماده  واکسن ها  اگر همه  کرد: حتی  اظهار  وی 
یک  واکسیناسیون  خود  اینکه  دلیل  به  شود  تزریق 
زمان ۶ ماهه نیاز دارد و از سویی اثر آن واکسن ها ۱۰۰ 
درصد نیست و در دو مرحله باید این کار انجام گیرد، 
بنابراین ما باید تا یک سال آینده خودمان را آماده کنیم 
برای اینکه  پروتکل های بهداشتی را همچنان مراعات 

کنیم تا از این خطر عبور کنیم.
روحانی در پایان از رسانه ها خواست همچنان این 
واکسیناسیون  شروع  با  که  بدهند  مردم  به  هشدار 
در جامعه عادی سازی نشود و تاکید کرد: همچنان 
باید پروتکل ها برای مدت طولانی مراعات شود تا از 

مشکلات عبور کنیم.

 معاون اول رییس جمهوری با اظهار امیدواری به اینکه در ماه های پایانی دولت 
شاهد اثرات شکست فشار حداکثری باشیم، گفت: بازگرداندن اقتصاد کشور به ریل 

اصلی و کاهش تورم همچنان به عنوان جهت گیری دولت در دستور کار قرار دارد. 
»اسحاق جهانگیری« عصر شنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی استان کرمانشاه 
در سرسرای شهدای دولت استانداری کرمانشاه با گرامیداشت دهه مبارک فجر و 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، افزود: اقتصاد کشور در سال های پس از انقلاب 
اسلامی با مسایل جدی روبرو شده و برخی از این مسایل به مشکلات ماندگار و 
بیماری های مزمن اقتصادی تبدیل شده اند که حل آنها نیازمند اصلاحات ساختاری 

است.
وی با تأکید بر اینکه حل مسایل اقتصادی راهکارهای صرفاً اقتصادی ندارد، تصریح 
کرد: حل مسایل اقتصادی در کنار راهکارهای اقتصادی نیازمند راهکارهای سیاسی، 
اجتماعی، فرهنگی و همکاری قوای سه گانه و نهادهای حاکمیتی است و همه باید 

عزم خود را جزم کنند تا مسایل اقتصادی کشور حل و فصل شود.
معاون اول رییس جمهوری در ادامه گفت: در سال های اخیر علاوه بر تلاش برای 
حل مسایل ساختاری که همواره مطرح بوده،  گام هایی جدی برای کاهش تورم، 
اشتغالزایی و بهبود اقتصادی برداشته شده و دولت تلاش کرد، اقتصاد کشور سال به 

سال بزرگتر شود و تورم تک رقمی باشد تا مردم طعم تورم تک رقمی را بچشند.
وی یادآوری کرد که همچنین دولت تلاش کرده که فرصت های شغلی متعددی در 
کشور ایجاد شود تا مردم بتوانند از این فرصت های شغلی استفاده کنند. جهانگیری با 
تأکید بر اینکه تحقق این موضوعات نیازمند هم افزایی مناسب با دنیا است، گفت: در 
حقیقت باید با تکیه بر رویکردهای اقتصاد مقاومتی یعنی تعامل با دنیا، عدالت بنیان 
بودن و مردمی بودن اقتصاد تلاش کنیم تا مشکلات و مسایل اقتصادی برطرف شود.

مردم باید در اقتصاد کشور سهیم باشند
معاون اول رییس جمهوری در ادامه سخنانش با بیان اینکه مردم باید در اقتصاد 
کشور سهیم باشند، گفت: عدالت بنیانی از رویکردهای مهم اقتصاد مقاومتی است 
و هر دولت و حکومتی تلاش می کند عدالت را در اقتصاد کشورش مستقر کند و به 

ظرفیت ها،  دانش و مغز فرزندان خود متکی باشد.

جهانگیری با اشاره به اینکه در سه سال اخیر علاوه بر بیماری های مزمن اقتصادی 
با ۲ پدیده جدید تحریم های ظالمانه و فشارهای اقتصادی و شیوع کرونا روبرو شدیم 
که به شدت اقتصاد کشور را تحت فشار قرار داد، گفت: یکی از این پدیده ها، تحریم 
های ظالمانه آمریکا بود که به تعبیر خودشان جنگی اقتصادی علیه ملت ایران به راه 
انداختند و به واسطه تحریم ها، تحریک های ساختاری در دنیا ایجاد کردند که زهر 
چشم بگیرند و در همین راستا بزرگترین سردار کشور را که در کشور دیگری مهمان 
بود ترور کردند و همه این اتفاقات این پیام را در برداشت که به هر قیمتی می خواهند 

کشور ما را به فروپاشی و به نظام جمهوری اسلامی ایران آسیب جدی وارد کنند.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: زمانی که دولت در حال تلاش برای بی اثر 
کردن تحریم های ظالمانه آمریکا بود با پدیده جدید دیگری تحت عنوان کرونا مواجه 
شدیم که تمام مردم دنیا و اقتصاد جهانی را تحت تأثیر قرار داد و ضربات سنگینی به 

اقتصاد همه کشورها وارد کرد.
وی با بیان اینکه دولت در شرایط جنگ اقتصادی تصمیماتی را متناسب با این 
با  حتی  تصمیمات  این  از  برخی  است  ممکن  افزود:  است،  کرده  اتخاذ  شرایط 
تصمیمات چهار سال اول دولت در تضاد بوده باشد اما باید به این نکته توجه کنیم 
که در جنگ اقتصادی مهم ترین هدف این بود که زندگی مردم آسیب نبیند و حداقل 

معیشت برای جامعه و به خصوص طبقات ضعیف جامعه فراهم شود.
او اضافه کرد:  البته مردم ایران با نهایت بزرگواری سختی ها را تحمل و همراهی کردند 
و این همراهی باعث شد آمریکا و اروپا مکرر اذعان کردند که سیاست فشار حداکثری 

ترامپ علیه ملت ایران با شکست مواجه شده است.
جهانگیری با بیان اینکه متأسفانه گاهی در داخل کشور آن قدر خود را مشغول می 
کنیم که نتیجه کار و عملکرد ملت را نمی بینیم، گفت: مقاومت و ایستادگی مردم به 
جایی رسید که دولت ترامپ و دولت بعدی آمریکا و حتی اروپایی های هم پیمان با آنها 
گفتند که سیاست فشار حداکثری علیه ایران به شکست کشیده شده که البته این 
دستاورد در نتیجه تأسی از مقام معظم رهبری مبنی بر راهبرد مقاومت بود که نتیجه 
این شد که ترامپ به تاریخ پیوست و ملت ایران سرفراز ماند و امروز می تواند قدم های 

بلندی در مسیر پیشرفت بردارد.

معاون اول رییس جمهوری: 

جهت گیری دولت بازگرداندن اقتصاد کشور به ریل اصلی است

رئیس جمهور :

آغاز واکسیناسیون به عادی سازی تبدیل نشود 

شورای  گفت:  نگهبان  شورای  حقوقدان  عضو   
نگهبان قانون را اجرا می کند و کسی که صلاحیت را 
داشته باشد می تواند وارد عرصه شود اما آن به این معنا 
نیست که شورای نگهبان آینده کاندیدا را تضمین کند. 
دوره  از  نشست  آخرین  در  نظیف  طحان  هادی 
زمستانه مجازی صراط برگزار شد، لازمه حل مشکلات 
جمهوری اسلامی ایران را قانونی شفاف، روشن و ناظر 

به مسائل مشخص کشور عنوان کرد.
این  به  پاسخ  در  نگهبان  شورای  حقوقدان  عضو 
صلاحیت  رد  علت  نگهبان  شورای  چرا  که  پرسش 
کاندیداها را رسانه ای نمی کند، گفت: قانون چنین 
اجازه ای به شورای نگهبان نداده است که دلایل رد 

صلاحیت و عدم احراز صلاحیت افراد را بیان کند.
طحان نظیف، حفظ حرمت و آبروی افراد را یکی 
افزود:  و  برشمرد  شورا  قرمزهای  خط  مهمترین  از 
براساس قانون انتخابات یکی از موارد  ردصلاحیت، 
محکومیت هایی است که در قانون ذکر شده است. 
اما محکومیت ها، تمام علت نیست و گاه عدم تایید 
صلاحیت برخی از کاندیدها ناشی از استعلام شورای 

نگهبان از دستگاه های امنیتی و انتظامی است.
وی در واکنش به اینکه چرا پس از تایید صلاحیت 
داشت:  اظهار  می شوند،  خطاهایی  دچار  افراد  نیز 
شورای نگهبان موارد قانونی را اجرا می کند و کسی که 
شرایط اولیه صلاحیت را داشته باشد و موانع قانونی 
را نداشته باشد، می تواند وارد این عرصه شود اما آن 
به این معنا نیست که شورای نگهبان آینده کسی را 

تضمین می کند.
تلاش  داد:  ادامه  نگهبان  شورای  حقوقدان  عضو 
ما برای رد و یا تایید صلاحیت این است که حقوقی، 
شرعی و غیرسیاسی عمل کنیم. حقوقی عمل کردن 
یعنی بر مبنای اسنادی که در اختیار داریم عمل کنیم 
و نه مواردی که بعضا توسط اشخاص یا رسانه ها بدون 

ارائه اسناد معتبر گفته می شود.
طحان نظیف در پاسخ به این سوال که آیا شورا در 
تایید  برای  را  جدیدی  معیارهای   ۱۴۰۰ انتخابات 
یا خیر،  صلاحیت کاندیداها در نظر خواهد گرفت 
تاکید کرد: معیارها همان است که در قانون ذکر شده 
اجرای  به جز  نگهبان ملاحظه ای  لذا شورای  است 

قانون ندارد. از شورای نگهبان نخواهید که به جای 
مردم تصمیم بگیرد.

از  و  مردم هستیم  خود  میان  از  ما  داد:  ادامه  وی 
در  و  داریم  اطلاع  کشور  اقتصادی  شرایط  و  اوضاع 
انتخابات ۱۴۰۰ نیز ملاحظات قانونی را در نظر داشته 

و بر مبنای آن عمل خواهیم کرد.
عدم  خصوص  در  نگهبان  شورای  حقوقدان  عضو 
انتخابات  بر  نظارت  برای  نگهبان  شورای  دخالت 
شوراهای اسلامی شهر و روستا، به اصل ۹۹ قانون 
اساسی اشاره کرد و گفت: این اصل، از نظارت شورای 
نگهبان بر چهار انتخابات  ریاست جمهوری،  مجلس 
شورای اسلامی، مجلس خبرگان رهبری و همه پرسی 
نام می برد و در آن هیچ اشاره ای به شورای اسلامی 
بر  نظارت  بنابراین  است،  نشده  روستاها  و  شهرها 
نگهبان  شورای  وظایف  حوزه  در  مذکور  انتخابات 

نیست.
گفتنی است کلاس های زمستانه مجازی صراط از 
هفته دوم بهمن ماه به مدت هفت روز و با محوریت 

تحلیلی از وضعیت ایران امروز برگزار شد.  

عضو حقوقدان شورای نگهبان:
تایید صلاحیت به معنای تضمین آینده کاندیداها نیست
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کم خونی و فقر آهن؛ از علائم تا عوارض

سلامت 

التهاب، شیوه ی بدن برای مبارزه با عفونت ها و التیام بدن است؛ اما در برخی 
موارد، التهاب می تواند بیش از اندازه شده و طولانی تر از حد لازم شود. به این 
اتفاق التهاب مزمن می گویند و مطالعات نشان داده اند این التهاب با بسیاری از 

بیماری ها مرتبط است، از جمله دیابت و سرطان.
رژیم غذایی نقشی اساسی در سلامتی شما دارد. چیزی که می خورید، از جمله 
انواع گیاهان و ادویه، می توانند بر التهاب بدن اثر بگذارند. در این مطلب به نُه گیاه 
اشاره می کنیم که از نظر علمی ثابت شده می توانند با التهاب بدن مبارزه کنند. 
خیلی از مطالعاتی که در این مطلب درباره شان می گوییم از مولکول هایی به نام 
وجود  نشان دهنده ی  شاخص ها  این  می کنند.  صحبت  التهابی  شاخص های 
التهاب می باشند. بنابراین گیاهی که شاخص های التهابی را در خون کاهش 

می دهد به احتمال زیاد می تواند التهاب در بدن را کم کند.
نجبیل

زنجبیل یک گیاه خوشمزه با طعمی تند اما شیرین است. شما می توانید از این 
ادویه ی گیاهی به روش های گوناگون استفاده کنید، مثلًا به صورت تازه، خشک 
شده و یا پودر شده. زنجبیل علاوه بر استفاده در آشپزی، هزاران سال است که در 
طب سنتی به عنوان راهکاری برای درمان بسیاری از بیماری ها نیز کاربرد دارد، از 

جمله سرماخوردگی، میگرن، حالت تهوع و آرتریت.
سیر هزاران سال است که در طب سنتی برای درمان آرتریت، سرفه، یبوست، 
عفونت ها، دندان درد و ... کاربرد دارد. بیشتر خواص سیر به ترکیبات سولفور آن 
مربوط می شوند، مانند آلیسین، دی آلیل دی سولفید و اس- آلیل سیتین که 

خواص ضدالتهابی دارند
زنجبیل دارای بیش از ۱۰۰ ترکیب فعال است مانند جینجرول، شوگاگول، 
زینجیبرن و زینجرون. این ترکیبات دارای فوایدی برای سلامتی هستند، مثلًا به 

کاهش التهاب در بدن کمک می کنند.
مروری بر ۱۶ مطالعه نشان می دهد مصرف روزانه ۱۰۰۰ تا ۳۰۰۰ میلی گرم 
زنجبیل طی ۴ تا ۱۲ هفته، به میزان چشمگیری شاخص های التهابی را کاهش 
می دهد. این شاخص ها شامل پروتئین واکنش دهنده ی سی )CRP( و فاکتور 

نکروزدهنده تومور آلفا )TNF-α( می شوند.
دیگر پژوهش ها به بررسی تأثیرات مصرف روزانه ۵۰۰ تا ۱۰۰۰ میلی گرم زنجبیل 
در افراد دچار اوستئوآرتریت پرداختند که عارضه ای مربوط به التهاب مفاصل 

می باشد. این مطالعات دریافتند زنجبیل می تواند شاخص های التهابی مانند 
TNF-α و ۱α-IL را کاهش داده، درد مفصل را تسکین داده و حرکت مفصل را 
افزایش دهد. زنجبیل به صورت بسیار متنوع در انواع و اقسام غذاها قابل کاربرد 

است. ضمناً می توانید مکمل زنجبیل را خریداری کنید.
سیر

سیر یک چاشنی معروف با عطر و طعمی تند است. سیر هزاران سال است که در 
طب سنتی برای درمان آرتریت، سرفه، یبوست، عفونت ها، دندان درد و ... کاربرد 
دارد. بیشتر خواص سیر به ترکیبات سولفور آن مربوط می شوند، مانند آلیسین، 
دی آلیل دی سولفید و اس- آلیل سیتین که خواص ضدالتهابی دارند. مروری بر 
۱۷ مطالعه نشان داده افرادی که مکمل سیر مصرف کرده بودند، میزان شاخص 
التهابی CRP در خونشان به میزان قابل توجهی کاهش یافته بود؛ اما عصاره ی 

سیر کهنه مؤثرتر بوده و هم CRP و هم TNF-α را کاهش داده بود.
دیگر پژوهش ها نیز نشان دادند سیر می تواند سطح آنتی اکسیدان ها در بدن را 
بالا ببرد، مثلًا گلوتاتیون و سوپراکسید دیسموتاز. ضمناً سیر می تواند شاخص های 

تنظیم کننده ی التهابی بدن مانند IL-۱۰ و NF-αB را افزایش دهد.
زردچوبه

زردچوبه ادویه ای پُرطرفدار در آشپزی هندی است که از دوران باستان کاربرد 
اصلی ترین  که  است  فعال  ترکیب  از ۳۰۰  بیش  دارای  زردچوبه  است.  داشته 
ضدالتهابی  خواص  کورکومین  می باشد.  کورکومین  نام  به  آنتی اکسیدانی  آن 
 ،NF-αB قدرتمندی دارد. مطالعات زیادی نشان داده اند زردچوبه می تواند فعالیت

مولکولی که ژن های افزایش التهاب را فعال می کند، مهار نماید.
مروری بر ۱۵ مطالعه نشان داده مصرف روزانه ۱۱۲ تا ۴۰۰۰ میلی گرم کورکومین 
به مدت ۳ تا ۳۶ هفته توانسته بود شاخص های التهابی را به میزان زیادی کاهش 
دهد. این شاخص ها شامل hs-CRP ،۶-IL و MDA می شدند. آزمایشات روی 
افراد مبتلا به اوستئوآرتریت دریافت مصرف مکمل کورکومین توانسته بود مانند 
داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی مثل ایبوپروفن و دیکلوفناک، درد را تسکین 
دهد. متأسفانه بدن نمی تواند کورکومین را به خوبی جذب کند، بنابراین بهتر است 
آن را با فلفل سیاه مصرف کنید، زیرا فلفل سیاه دارای ترکیبی به نام پپرین است که 

می تواند جذب کورکومین را تا ۲۰۰۰ درصد بالا ببرد.
اگر به دنبال این هستید که از کورکومین به عنوان یک ضدالتهاب استفاده 

کنید بهتر است نوع مکمل آن را خریداری نمایید و خوب است این مکمل حاوی 
عصاره ی فلفل سیاه یا پپرین هم باشد.

هِل
هل )کارداموم( گیاهی بومی آسیای جنوبی است که ترکیبی از طعم شیرین و 
تند دارد. تحقیقات نشان می دهد مصرف مکمل کارداموم می تواند شاخص های 
التهابی، مانند TNF-α، ۶-CRP،IL، و MDA را کاهش دهد. مطالعه ای هشت 
هفته ای روی ۸۰ نفر که دچار پیش دیابت بودند نشان داد مصرف روزانه ۳ گرم 

کارداموم به میزان زیادی شاخص های التهابی را کاهش می دهد.
همچنین در مطالعه ای ۱۲ هفته ای به تعدادی از افرادی که بیماری کبد چرب 
غیرالکلی داشتند، روزانه ۳ گرم هل داده شد. نتیجه اینکه هل توانسته بود سطح 
چند شاخص التهابی را کاهش دهد. طعم مطبوع هل باعث می شود یک چاشنی 
عالی برای خوراک کاری و خورش ها باشد. هل به صورت پودر مکمل یا کپسول 

مکمل نیز موجود است.
فلفل سیاه

فلفل سیاه را پادشاه ادویه ها می دانند و شهرت جهانی هم دارد. در گذشته از 
فلفل سیاه برای درمان یک سری از بیماری ها مانند آسم، اسهال و خیلی از 
بیماری های گوارشی استفاده می شده است. پژوهش ها نشان می دهند فلفل 
سیاه و ترکیب اصلی آن به نام پپرین می تواند در کاهش التهاب در بدن نقش 
داشته باشد. در حیواناتی که دچار آرتریت بودند، پپرین به کاهش تورم مفاصل و 

شاخص های التهابی کمک کرده بود.
پپرین به کاهش قرمزی، تعداد عطسه ها، یک سری از شاخص های التهابی 
و بهبود آنتی بادی ایمیونوگلوبین E هم در موش هایی که آسم داشتند و هم در 
موش هایی که آلرژی فصلی داشتند کمک کرده بود. اما مطالعات انسانی در این 
زمینه محدود بوده و لازم است تحقیقات بیشتری صورت بگیرد. فلفل سیاه همه 
جا وجود دارد و می توانید از آن در رژیم غذایی خود استفاده کنید. سعی کنید 
غذاهای خود را با فلفل سیاه مزه دار کنید. فلفل سیاه به خوبی با انواع سبزی، 

ماهی، گوشت قرمز، بوقلمون و پاستا جور در می آید.
جینسنگ

جینسنگ گیاهی است که هزاران سال است در آسیا مصرف می شود و بابت 
خواص طبی آن شهرت دارد. جینسنگ فواید زیادی برای سلامتی دارد که مربوط 
به ترکیبات فعال آن به نام جینسنوزید می باشند. تأثیر این ترکیبات شامل کاهش 
علائم التهاب در بدن می شود. بررسی چند مطالعه که روی ۴۲۰ فرد با سطح 
بالای شاخص التهابی CRP انجام شد نشان داد آن هایی که روزانه ۳۰۰ تا ۴۰۰۰ 
میلی گرم جینسنگ طی چهار تا بیست و چهار هفته مصرف کرده بودند، سطح 
CRP شان به میزان چشمگیری کاهش یافته بود. پژوهشگران می گویند خواص 
ضدالتهابی جینسنگ با توانایی این گیاه در سرکوب NF-αB مرتبط است که یک 

فرارسان شیمیایی بوده و ژن های فعال کننده ی التهاب را به کار می اندازد.
مطالعه ی دیگری نیز دریافت مصرف روزانه ۱۰۰۰ تا ۳۰۰۰ میلی گرم جینسنگ 

در روز به میزان زیادی شاخص های التهابی IL-۶ و TNF-α را کاهش می دهد.
اضافه کنید. می توانید  رژیم غذایی تان  به  راحتی می توانید  به  را  جینسنگ 
ریشه های آن را به چایتان اضافه کنید یا آن را به انواع سوپ بیفزایید. همچنین 
می توانید از مکمل عصاره ی جینسنگ استفاده نمایید. عصاره ی جینسنگ به 

صورت پودر، کپسول و یا قرص موجود است.
چای سبز

چای سبز یک چای گیاهی معروف است که افراد به دلیل خواصی که برای 

سلامتی دارد از آن استفاده می کنند. این گیاه سرشار از ترکیبات مفید و سالم 
به پلی فنول هاست که اصلی ترین آن اپیگالوکاتچین گالات می باشد. مطالعات 
نشان داده اند این ترکیبات برای مغز و قلب مفیدند و احتمالًا به افراد در چربی 
سوزی و کاهش التهاب کمک می کنند. مطالعات حیوانی نشان داده این ترکیب 
می تواند علائم التهاب مربوط به سندرم روده تحریک پذیر و کولیت زخمی روده و 
بیماری کرون را کاهش دهد. مطالعه ای روی کسانی که کولیت زخمی داشتند 
و از درمان های معمول نتیجه ای نگرفته بودند نشان داد مصرف روزانه مکمل 
اپیگالوکاتچین گالات به مدت ۵۶ روز توانسته بود علائم را تا ۵۸ درصد کاهش دهد. 
پلی فنول های چای سبز برای بیماری های التهابی مفیدند، مانند اوستئوآرتریت، 
آرتریت روماتوئید، آلزایمر، بیماری لثه و حتی برخی از سرطان ها. برگ های چای 

سبز همه جا در دسترس اند و به راحتی می توانید با آن ها چای درست کنید.
رزماری

نواحی مدیترانه ای است. تحقیقات نشان  و بومی  رزماری یک گیاه خوشبو 
می دهد رزماری می تواند به کاهش التهاب کمک کند چون دارای مقادیر زیادی 
پلی فنول، خصوصاً رزمارینیک اسید و کارنوزیک اسید است. مطالعه ای شانزده 
هفته ای روی ۶۲ فرد مبتلا به اوستئوآرتریت نشان داد نوشیدن روزانه چای سرشار 
از رزمارینیک اسید به میزان زیادی از درد و سفتی مفاصلشان کاسته بود و ضمناً 
توانایی حرکتی در مفاصل زانو افزایش یافته بود. رزماری طعم دهنده ی خوبی است 

و به خوبی به انواع گوشت قرمز و سفید افزوده می شود.
دارچین

دارچین یک ادویه ی لذیذ است. دو نوع دارچین وجود دارد: دارچین سیلان 
که به آن دارچین واقعی نیز می گویند و دارچین کاسیا که رایج ترین نوع دارچین 
است. مروری بر ۱۲ مطالعه روی بیش از ۶۹۰ فرد دریافت مصرف ۱۵۰۰ تا ۴۰۰۰ 
میلی گرم دارچین به صورت روزانه و به مدت ۱۰ تا ۱۱۰ روز توانسته بود به میزان 
چشمگیری شاخص های التهابی CRP و MDA را کاهش دهد. ضمناً دارچین 

میزان آنتی اکسیدان بدن را بالا می برد.
جالب است بدانید پژوهش ها نشان داده اند تنها دارچین کاسیا که معمول ترین 
نوع دارچین است، توانسته بود سطح CRP و MDA را کاهش دهد. همچنین 
مطالعات دیگر نشان داده اند مصرف روزانه ۱۲۰۰ تا ۳۰۰۰ میلی گرم دارچین به 

مدت ۸ تا ۲۴ هفته می تواند سطح CRP را پایین بیاورد.
این تأثیر خصوصاً در عوارضی که سطح CRP بسیار بالا بوده، قابل توجه تر بوده 

است مانند دیابت نوع دوم و آرتریت روماتوئید.
لازم به ذکر است هر چند مصرف دارچین به مقدار کم ضرری ندارد اما دارچین 
زیاد می تواند خطرناک باشد. دارچین خصوصاً از نوع کاسیا که متداول تر است، 
مقدار زیادی کومارین دارد. این ترکیب می تواند در صورت مصرف زیاد به کبد 
آسیب بزند. میزان مناسب مصرف دارچین ۰.۱ میلی گرم به ازای هر کیلوگرم وزن 
بدن است. یک قاشق چای خوری دارچین کاسیا حاوی ۷ تا ۱۸ میلی گرم کومارین 
است. یعنی یک فرد بزرگسال معمولی نباید روزانه بیشتر از یک قاشق چای خوری 

دارچین مصرف کند.
کلام پایانی

التهاب یک فرایند طبیعی است که در صورت ادامه دار شدن می تواند احتمال 
خیلی از بیماری ها را بالا ببرد. این عارضه معمولًا با عنوان التهاب مزمن شناخته 
می شود. خوشبختانه چیزی که شما می خورید می تواند التهاب را در بدن کاهش 
دهد. ادویه و گیاهانی که در این مطلب گفتیم می توانند علاوه بر افزودن طعم 

غذاها، التهاب بدنتان را کاهش دهند.

۹ماده ی طبیعی که با التهاب بدن مبارزه می کنند

ادویه و گیاهان ضدالتهاب

سیب زمینی سرخ شده آثاری فراتر از افزایش کالری دریافتی از رژیم غذایی را به همراه 
دارد و می تواند به سلامت کبد نیز آسیب وارد کند.  در شرایطی که ممکن است نگران 
تاثیرات رژیم غذایی بر اندازه دور کمر و سطح انرژی بدن خود باشید، اما آنچه می خورید 
بدون این که متوجه باشید می تواند اثر چشمگیری بر یکی از قسمت های کلیدی بدنتان 
یعنی کبد داشته باشد. به نقل از "ایت دیس، اگر قصد دارید از کبد خود محافظت کرده 
و از مشکلات سلامت بلند مدت پرهیز کنید، باید به خوراکی هایی که می توانند آسیب 
جدی به کبد وارد کنند توجه داشته، از آنها پرهیز کرده یا میزان مصرفشان را محدود کنید.

نوشیدنی های شیرین شده: الکل تنها نوشیدنی نیست که می توانند تاثیر منفی 
بر سلامت کبد داشته باشد. به گفته دکتر ایان بریثویت نوشیدنی های شیرین شده نیز 
می توانند سلامت کبد را در معرض خطر قرار دهند. در دوزهای کم، فروکتوز توسط روده 
کوچک کنترل می شود، اما پژوهش های جدید نشان داده اند دوزهای زیاد از این ماده به 
مسمومیت کبدی منجر می شود. غذاهایی که دوزهای بسیار زیاد از فروکتوز را ارائه می 
کنند، موارد حاوی قندهای پالایش شده هستند که از آن جمله می توان به نوشابه های 

گازدار اشاره کرد.
چاشنی هایی حاوی قندهای پنهان: تنها منابع قابل مشاهده و آشکار قند در رژیم 
غذایی نیستند که می توانند به سلامت کبد آسیب وارد کنند. منابع خطرناک تر فروکتوز 
اغلب آنهایی هستند که محتوای قند در آنها کمتر آشکار است که از آن جمله می توان به 

سس های کچاپ و چاشنی های سالاد اشاره کرد.
سیب زمینی سرخ شده: سیب زمینی سرخ شده آثاری فراتر از افزایش کالری دریافتی 
از رژیم غذایی را به همراه دارد و می تواند به سلامت کبد نیز آسیب وارد کند. سیب زمینی 
های سرخ شده به طور معمول سرشار از چربی های اشباع هستند. به گفته دکتر لین 
پوستون رژیم های غذایی سرشار از چربی های اشباع به افزایش ذخیره چربی در کبد و 

مقاومت در برابر انسولین منجر می شوند.
روغن نباتی: زمانی که موضوع سلامت کبد مطرح می شود، همه روغن ها با یکدیگر 
یکسان نیستند. روغن نباتی حاوی اسیدهای چرب امگا-۶ است و هنگام پخت و پز 
سریع تر اکسید می شود و از طریق بیماری کبد چرب غیر الکلی می تواند به کبد آسیب 
بزند. اما این به معنای آن نیست که برای محافظت از سلامت کبد خود باید پخت و پز بدون 
روغن را مد نظر قرار دهید. روغن نارگیل یکی از گزینه هایی است که این آسیب را به کبد 

وارد نمی کند.
کالباس: زمانی که موضوع سلامت کبد مطرح می شود، همه روغن ها با یکدیگر یکسان 
نیستند. روغن نباتی حاوی اسیدهای چرب امگا-۶ است و هنگام پخت و پز سریع تر اکسید 
می شود و از طریق بیماری کبد چرب غیر الکلی می تواند به کبد آسیب بزند. اما این به 
معنای آن نیست که برای محافظت از سلامت کبد خود باید پخت و پز بدون روغن را مد نظر 

قرار دهید. روغن نارگیل یکی از گزینه هایی است که این آسیب را به کبد وارد نمی کند.
کالباس: زمانی که موضوع سلامت کبد مطرح می شود، نان های سفید نیز گزینه های 
چندان خوبی محسوب نمی شوند. کربوهیدرات های پالایش شده فاقد فیبر موجود در 
انواع حاوی غلات کامل هستند. این می تواند به افزایش سطوح قند خون، ترشح انسولین 
و پیرو آن، انباشت چربی در و اطراف کبد منجر شود. در شرایطی که مصرف متعادل نان 
های تهیه شده از غلات کامل مشکل ساز نیست، بهتر است از نان های سفید تا حد امکان 

پرهیز شود.

6خوراکی محبوب که به کبد 
آسیب می زنند 

این احتمال وجود دارد که همه ما با استعداد ژنتیکی نسبت به بیماری  های معینی متولد 
شویم اما این به معنای ابتلای قطعی به این بیماری ها نیست.

استعداد ژنتیکی ابتلا به بیماری ها را می توان به یک اسلحه تشبیه کرد که عوامل سبک 
زندگی مانند ماشه آن است. برخی از عوامل را می توانیم کنترل کنیم و برخی دیگر را نه.

به هر ترتیب شاید این پرسش برای شما هم پیش آمده باشد که اگر مادرتان بیماری معینی 
داشته باشد، چقدر احتمال دارد که شما نیز از نظر ژنتیکی به آن بیماری مبتلا شوید و چه کار 

می  توان کرد تا از این بیماری  ها پرهیز کنید؟
سرطان سینه: اگرچه در برخی از خانواده ها افزایش خطر سرطان سینه ممکن است ارثی 
باشد اما تعداد کمی از موارد این سرطان به سابقه خانوادگی مربوطند. حدود ۷۰ درصد زنانی 
که به سرطان سینه مبتلا می  شوند، دست کم تا جایی که خودشان اطلاع دارند، هیچ گاه 
سابقه خانوادگی این بیماری را نداشته  اند. ۳۰ درصد بقیه زنان مبتلا به سرطان سینه دست 

کم یک نفر را در بستگان  شان: مادر، خاله یا خواهر مبتلا داشته اند.
خطر ابتلای شما به سرطان سینه در صورتی که مادرتان به این بیماری مبتلا شده باشد، به 
طور تقریبی دو برابر می  شود. در میان این گروه زنان برخی از آنها حتی سابقه خانوادگی قوی 
 تری دارند. همچنین ممکن است استعدادژنتیکی برای سرطان سینه را از طرف پدری  به ارث 
ببرید. با این حال هنگامی که حتی مطمئن نیستید که ژن  های بیماری  زا را دارید یا نه،  می 

 توان خطر سرطان سینه را با گام های زیر به حداقل رساند.
حذف هورمون درمانی جایگزین: ثابت شده است که درمان جایگزینی هورمونی پس 
از یائسگی خطر سرطان سینه را می  افزاید، بنابراین زنانی که سابقه خانوادگی سرطان سینه 

دارند باید در مورد دریافت این درمان باید بسیار محتاط باشند.
بارداری: به دنیا آوردن اولین نوزاد پیش از ۳۰ سالگی خطر سرطان سینه را کاهش می  دهد 

و شیر دادن از سینه نیز هم همین اثر را دارد.
کنترل وزن: حفظ یک وزن سالم به کاهش خطری بسیاری از سرطان  ها از جمله سرطان 

سینه کمک می  کند.
ترکیبی از اصلاح سبک زندگی و مراقبت و هشیاری بیشتر می  تواند به بهترین وجه از زنانی 

که نگران به ارث رسیدن سرطان سینه از مادرشان هستند، محافظت کند.
پوکی استخوان: به اندازه سرطان سینه زمینه ژنتیکی قوی ندارد، اما در این مورد عوامل 

خانوادگی وجود دارند که خطر ابتلا به این بیماری را افزایش می  دهند.
اگر مادرتان سابقه شکستگی لگن داشته یا با افزایش سن استخوان  های او تحلیل رفته  اند، 

کارهایی را می توانید انجام دهید تا به سرنوشت او گرفتار نشوید.
اطمینان حاصل کنید که مقدار کافی کلسیم و ویتامین دی یا از طریق رژیم غذایی یا از 
طریق مکمل  ها دریافت می  کنید. پرهیز از سیگار کشیدن و انجام ورزش  های تحمیل  کننده 
وزن را فراموش نکنید. برای همه زنان ۶۵ ساله و بالاتر و زنانی که در سنین یائسگی که عوامل 
خطرساز برای پوکی استخوان را دارند، انجام تراکم  سنجی پایه  ای استخوان توصیه می  شود. 
بیماری  های خودایمنی: بیماری های خودایمنی مانند لوپوس، آرتریت روماتوئید و بیماری  
تیروئیدی در زنان شایع  ترند و در این مورد نیز معمولا سابقه خانوادگی وجود دارد. خبر بد این 
است که کار چندانی برای پیشگیری از بسیاری بیماری  های خودایمنی وخیم مانند آرتریت 
روماتوئید یا لوپوس نمی  توان انجام داد. اما آگاه بودن از احتمال خطر بیشتر دچار شدن به 
این بیماری  ها به شما امکان خواهد که تا مراقب باشید و درمان آنها در ابتدایی  ترین مراحل 
آن شروع کنید. برای مثال یک مشکل بزرگ در آرتریت روماتوئید این است که این بیماری 
مفاصل را تخریب می  کند. هنگامی که مفاصل تخریب شدند، بازگرداندن آن به حالت طبیعی 
و ترمیم آنها کار سختی است. اگر التهاب ناشی از بیماری در مراحل بسیار ابتدایی آن تحت 
کنترل درآید، به حفظ ساختار و کارکرد استخوان تا حداکثر زمان ممکن کمک خواهد شد. 
اگر می  دانید در معرض یکی از بیماری  های خود ایمنی هستید، از لحاظ بروز نشانه  های و 
علائم آنها مراقب خود باشید. همین مسئله در مورد بیماری  های خودایمنی قابل  درمان  تر 
مانند بیماری تیروئیدی هم صادق است. افسردگی: در بیماری  های روانی، هر چه شدت 
اختلال بیشتر باشد، با احتمال بیشتری یک زمینه ژنتیکی برای آن وجود دارد. اگر مادر،  
خاله یا خواهرتان دوره  ای از افسردگی را گذرانده است، باید در مورد وضع بهداشت روانی  تان 
بیشتر مراقب باشید، همان طور که مراقب بیماری  های جسمی مانند سرطان سینه یا پوکی 
استخوان هستید. اگر افسردگی ملایمی در شما ظاهر شده است یا دچار ناتوانی بیشتری 
شده  اید، دلیل وجود ندارد که این مسیر را به تنهایی طی کنید. درمان  های بسیاری خوبی 

وجود دارند که با کمک آنها می توانید زندگی  را به خوبی بگذرانید.

چه کنیم تا به بیماری های رایج 
والدین مان دچار نشویم؟
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قاتل سریالی حالا نزدیک به یک سال است که در جهان و در کوچه های 
جز  راهی  میان  این  در  و  می گیرد  جان  یکی  یکی  و  می زند  پرسه  شهرها 
فاصله گذاری و استفاده از ماسک باقی نگذاشته، تا وقتی که واکسیناسیون 

آغاز شود و ادامه پیدا کند.
ویروس کرونا همان قاتل سریالی که جان بیش از ۵۸ هزار نفر را در ایران گرفته 
و نفس به نفس منتقل می شود. ویروسی که رحم و مروت ندارد و ورزشکار و 
خبرنگار و بازاری و کارگر و کارمند نمی شناسد. همین هفته های اخیر دو 
فوتبالیست پیشکسوت پرسپولیس و تیم ملی را از دست دادیم که در قلب همه 
مردم ایران جا داشته و دارند. هر روز حداقل جان چند نفر در این سرزمین در 

گیر و دار ماندن و نماندن روی خاک و زیر آن می شود.
ویروسی که همین بیخ گوش همه حاضر و آماده است تا دست و پایش را 
سفت و محکم به سلول ها بچسباند و ریه ها را پر کند و هرچه ساختیم و هرچه 
زندگی کردیم را بر باد بدهد و فقط خاطره بماند. خاطره ای که به امروز و فردا 

بند است و خیلی زود از یاد آدم ها می رود.
کرونا حالا دارد نرم نرم به خیز چهارم خود در ایران می رسد و آرام آرام با افزایش 
موارد شناسایی شده سرپایی، در هفته های آینده ممکن است کار را به افزایش 

موارد بستری و بعدتر به فوت های بیش از دو رقمی در روز برسد.
شهرهای زرد و نارنجی بیشتر شد

از دیروزتعداد شهرستان های با وضعیت نارنجی یا پرخطر از ۱۸ به ۳۶ مورد 
و شهرستان های با وضعیت زرد یا خطر متوسط از ۱۳۰ به ۱۷۸ مورد افزایش 

پیدا کرده است.
نکته مهم دیگر این که تعداد شهرستان های با وضعیت آبی کرونا یا کم خطر 

نیز از ۳۰۰ مورد به ۲۳۴ مورد کاهش یافته است.
این یعنی موارد بستری به علت ابتلا به ویروس کرونا در برخی استان های 
کشور روند افزایشی پیدا کرده و در صورت عدم رعایت پروتکل های بهداشتی 
و حضور در تجمعات و استفاده نکردن از ماسک، باید در انتظار خیز چهارم 

بیماری کووید ۱۹ در کشور باشیم.
هشدار خیز چهارم کرونا

سیما سادات لاری سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در 
این رابطه گفت: متاسفانه موارد بستری روزانه در برخی استان های کشور روند 
افزایشی پیدا کرده که در صورت عدم رعایت پروتکل های بهداشتی و حضور در 

تجمعات باید منتظر خیز سراسری چهارم در کشور باشیم.
وی بیان کرد: با توجه به شرایط حساس و شکننده حال حاضر بیماری، ما 
بیش از هر زمان دیگری نیازمند تقویت و تداوم عزم ملی برای مبارزه با کووید 

۱۹ هستیم. عادی انگاری و خوش بینی در شرایط حاضر بسیار خطرناک 
است و مطمئنا فاصله گرفتن از رعایت توصیه های بهداشتی و بروز رفتارهای 

اجتماعی خطر آفرین مقدمه شروع موج جدید بیماری در کشور خواهد شد.
رعایت پروتکل های بهداشتی و حفظ فاصله گذاری و استفاده از ماسک از 
اصول چندگانه ای محسوب می شود که در همه جهان برای پیشگیری از ابتلا 
به کووید ۱۹ پذیرفته شده و تذکر داده می شود. این موارد باید با همکاری 
جامعه و مسئولان اجرایی شود. این در حالی است که رعایت بیش از ۸۳ 
درصدی پروتکل های بهداشتی در آذر و دی ماه را در کشور شاهد بودیم و حالا 

این روند به کمتر از ۸۰ درصد رسیده است.
با این حال برداشتن دورکاری ها در بسیاری از اداره های دولتی، شلوغی 
ادامه دار وسایل حمل و نقل عمومی، بی توجهی بسیاری از افراد و رفتن به 

مهمانی ها و تجمعات را نمی توان در این روزها نادیده گرفت.
ایرج حریرچی معاون کل وزارت بهداشت در این زمینه گفت: الان وقت 
همیاری و دست به دست هم دادن است و هر شخصی باید بگوید که سهم 
من در برابر مقابله با کرونا چیست و من چه کاری باید انجام بدهم. وقتی 

می خواهیم اصلاح کنیم باید فرآیندهای تحت کنترل خود را اصلاح کنیم.
نگرانی برای دو ماه پیش رو

نکته مهم دیگر این که ما همچنان در فصل سرد سال هستیم. سرمای هوا 
منجر به حضور بیشتر افراد در مکان های بسته و همچنین بسته بودن پنجره ها 
افزایش  به  منجر  موارد می تواند  این  مناسب می شود.  تهویه  و عدم وجود 
خطر انتقال ویروس کرونا شود. از طرفی نباید از عید نوروز و خریدهای عید و 

عروسی ها هم در این بازه زمانی غافل شد.
حریرچی در این زمینه اظهار کرد: تاکنون ۴ هزار جهش جدید ویروس کرونا 
در جهان شناسایی شده و نگرانی این است که جهش این ویروس به مرحله ای 
برسد که در برابر واکسن ها مقاومت کنند. درست است که در سه هفته اخیر 
۳۰ درصد موارد در کل دنیا کاهش یافته، اما همه از دو ماه آینده می ترسیم. 
در دو ماه آینده خرید و فروش مردم، ماه های رجب و شعبان و عروسی ها و 

عید نوروز و 
به هر حال ویروس کرونا در قامت یک قاتل سریالی همچنان مشغول به 
کار است. یک سال اخیر به همه ثابت کرده که هر زمان رعایت پروتکل های 
بهداشتی و فاصله گذاری در حد بالا بوده، موارد ابتلا و بستری و فوت به علت 
کووید ۱۹ پایین بوده و هر زمان بر خلاف این موضوع انجام شده، کرونا جان 
گرفته است. بنابراین حتی بعد از آغاز واکسیناسیون نیز باید رعایت موارد 

بهداشتی را ادامه بدهیم تا جان های عزیز کمتری را از دست بدهیم.

فرآیندهای تحت کنترل خود را اصلاح کنیم 

عبور از خیز جدید قاتل سریالی با فاصله گذاری و ماسک

مدیرکل نوسازی و تجهیز مدارس استان قم اعلام کرد:

تحقق سرانه آموزشی نیازمند
 1۰۰۰ میلیارد تومان بودجه

مدیرکل نوسازی و تجهیز مدارس استان قم از نیاز استان به حداقل یک هزار 
میلیارد تومان برای رسیدن به میانگین سرانه آموزشی در کشور خبر داد. 

محسن پورگلیان با بیان این که مشکل اولیه استان برای تأمین سرانه آموزشی، 
دسترسی به زمین است خاطر نشان کرد: این مسئله به همراهی اداره کل راه و 

شهرسازی و همچنین شهرداری و شورای شهر نیاز دارد.
وی اضافه کرد: با توجه به وجود ۴ مقطع آموزشی شامل دبستان اول و دوم و 
همچنین متوسطه اول و دوم و البته در نظر گرفتن دو جنسیت دختر و پسر، می 
توان چنین نتیجه گیری کرد که هر محله شهری حداقل به ۸ فضای آموزشی 
حداقل ۲ هزار متری نیاز دارد که البته در این محاسبه، مواردی مانند آموزشگاه 

های فنی و حرفه ای و یا آموزش استثنائی و مانند آن هم لحاظ نشده است.
مدیرکل نوسازی و تجهیز مدارس استان قم ادامه داد: بنابراین هر محله شهری، 

حداقل به ۱۶ هزار متر مربع فضای آموزشی نیاز دارد که باید تأمین شود.
وی با ابراز تأسف از این که بحث تأمین فضای آموزشی در مسئله الحاق اراضی 
شهری به امری رهاشده تبدل شده است اظهار کرد: در شرایط فعلی و در قم، 
نواحی و یا حداقل محله هایی مانند بلوار غدیر، شهرک انسجام، محدوده میدان 
جوان، محدوده شمال محور ۱۵ خرداد تا کمربندی، محدوده اراضی شرقی 
محور جمهوری، شهرک صادقیه و بلوار دانش، حد فاصل خیابان کلهری تا بلوار 
پیامبر اعظم )ص( و همچنین حد فاصل سوم خرداد تا شهر فاطمیه از جمله 
مواردی است که با کمبود شدید فضای آموزشی مواجه است و ۸ فضای آموزشی 

لازم در آن ها باید تعیین تکلیف شود.
پورگلیان با بیان ضرورت آسیب شناسی کمبود فضای آموزشی در برخی محله 
های قم تصریح کرد: نهادهایی که در زمین در اختیار دارند، بعضا بیان می کنند 
که فعلا در این مناطق و نواحی، زمینی برای کاربری آموزشی وجود ندارد که البته 
این امر نیاز به آسیب شناسی جدی دارد تا دیگر محله ها و مناطق در آینده با این 
مسئله رو به رو نشوند. مدیرکل نوسازی و تجهیز مدارس استان قم در ادامه به لزوم 
طرح تفصیلی در مناطق شهری اشاره و اذعان کرد: قاعدتا همه محله ها و مناطق 
شهری باید دارای طرح تفصیلی باشد تا ضمن آن که بحث شوارع و فضای سبز 
در آن ها لحاظ می شود، مشخص شدن فضای آموزشی نیز مورد توجه قرار گیرد.
پورگلیان ابراز امیدواری کرد که مسؤولان ذیربط در استان قم بر اساس یک برنامه 
ریزی مشخص در همه محله ها، نواحی و مناطق استان، ضمن تعیین زمین های 
مورد نیاز، نسبت به تأمین و تملک آن ها برای تأمین سرانه آموزشی دانش آموزان 

استان اقدام کنند.
 

مدیر بازرسی اتاق اصناف قم خبرداد:

آغاز طرح نوروزی نظارت بر واحدهای 
صنفی از ۲۰ بهمن

مدیر بازرسی و نظارت اتاق اصناف مرکز قم گفت: طرح نوروزی نظارت بر 
از  و عمومی  توزیعی، خدمات فنی  تولیدی،  از  اعم  واحدهای صنفی استان 
۲۰بهمن ماه جاری تا ۱۵فروردین سال آینده توسط مدیریت بازرسی و نظارت 

اتاق اصناف قم اجرا می شود. 
عباس جعفری اتابک در همین رابطه تاکید کرد: از شهروندان و زائران خواست 
می شود هر گونه کالا و خدمات را از واحدهای صنفی دارای پروانه کسب معتبر 
تهیه کنند و در صورت خرید و دریافت کالا، فاکتور معتبر همراه با مهر از فروشنده 
دریافت و رسید پرداخت وجه را نزد خود نگهداری نمایند تا در صورت هرگونه 

شکایت رسیدگی به بهترین نحو ممکن صورت پذیرد.
وی افزود: شهروندان می توانند هرگونه گران فروشی، کم فروشی، عدم رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی، تقلب، عدم درج قیمت، عدم صدور فاکتور، نداشتن 
پروانه کسب و موارد دیگر را از طریق شماره تماس ۳۷۷۵۱۲۱۲-۰۲۵ یا مراجعه 
حضوری به مدیریت بازرسی و نظارت اصناف قم واقع در خیابان ۱۵ خرداد، 
مجتمع اداری اصناف اطلاع دهند. جعفری در خصوص اهمیت کار واحدهای 
همچنین  اصناف،  ساماندهی  برنامه های  اجرای  منظور  به  گفت:  بازرسی، 
ضرورت نظارت جدی بر عملکرد متصدیان واحدهای صنفی با هدف پاسخگویی 
به مطالبات و رسیدگی مردمی در این ارتباط، واحدهای بازرسی و نظارت اصناف 
قم تشکیل شده است. وی با بیان اینکه بازرسی از واحدهای صنفی استان به 
طور مستمر در حال انجام است، گفت: از ابتدای سال تاکنون حدود ۲۵ هزار 
بازرسی توسط بازرسان اتاق و حدود ۲۸ هزار بازرسی توسط بازرسان اتحادیه ها 
انجام و طی این بازرسی ها ۲هزار و ۵۰۰ پرونده به تعزیرات قم ارسال شده است.

وی افزود: تعداد شکایات دریافت شده طی این مدت ۳هزار و ۲۰۰ مورد بوده 
که رسیدگی لازم به آن صورت گرفته است. مدیر بازرسی و نظارت اتاق اصناف 
مرکز قم همچنین عدم نصب برچسب قیمت و مشخصات کالا و همچنین 
گرانفروشی را از بیشترین تخلفات واحد های صنفی  استان دانست. جعفری 
در ادامه از حدود ۴۹هزار بازرسی از واحد های صنفی در خصوص دستورالعمل 
مربوط به کرونا توسط بازرسان اتاق اصناف خبرداد و گفت: از شیوع کرونا تاکنون 
۵۵۶گشت مشترک نیز با همکاری سایر دستگاه های مرتبط در قم برگزار شده 
به  پروتکل ها  این مدت ۶۰۰ اخطار عدم رعایت  است. وی تصریح کرد: در 

واحدهای صنفی داده شده و ۱۱۳مورد نیز پلمپ گردیده است.

با هدف کارآفرینی جوانان جویای کار:

۲ مرکز نیکوکاری اصناف در قم افتتاح شد

همزمان با دهه مبارک فجر مراکز نیکوکاری اصناف و بازاریان ویژه آقایان و 
پیامبر اعظم)ص( ویژه بانوان با هدف کارآفرینی جوانان جویای کار طی مراسمی 
در استان قم افتتاح شد. به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، 
مدیرکل کمیته امداد استان قم در این مراسم با بیان اینکه هدف از افتتاح این 
مراکز  ویژگی  مهمترین  گفت:  است  خودشان  به  مردم  امور  واگذاری  مراکز 
نیکوکاری برون رفت از چرخه و فرآیند اداری و توزیع کمک های مردم در سریع 
ترین زمان ممکن به نیازمندان است. اکبر میرشکار با بیان اینکه مراکز نیکوکاری با 
شناخت بیشتر و بهتر از جغرافیای محله های شهر و افراد بی بضاعت آن به کاهش 
فقر در استان کمک می  کند، افزود: همین مراکز در ۱۰ ماه امسال ۲۸ میلیارد 
تومان درآمد داشته اند که با افتتاح مرکز نیکوکاری اصناف و بازاریان امیدواریم 
این رقم در آینده به صورت چشمگیری افزایش یابد. وی تصریح کرد: اکنون 
فقر در جامعه به سرعت به سمت زنانه شدن و جوان شدن پیش می رود که اگر 
فکر اساسی برای آن نشود آسیب های اجتماعی بسیاری درپی خواهد داشت. 
رییس سازمان بسیج اصناف کشور نیز در این مراسم با اشاره به وضع مطلوب 
مراکز نیکوکاری از نظر کمّی گفت: ما تهدید کرونا را به یک فرصت تبدیل کردیم 
به طوری که هم اکنون ۳۰۰ مرکز نیکوکاری اصناف و بازاریان در کشور راه اندازی 
شده است. غلامرضا حسن پور از برنامه ریزی برای کیفی شدن خدمات این مراکز 
خبر داد و گفت: مناطق محروم، روستاها و حواشی شهرها در اولویت خدمات 
کیفی کارآفرینی قرار دارند. سرهنگ عباس روحی، فرمانده بسیج اصناف قم نیز 
در این مراسم، افزوده شدن کارآفرینی به مراکز نیکوکاری را به فال نیک گرفت و 
تصریح کرد: ظرفیت ۵۰ هزار واحدی اصناف استان ظرفیت بسیار خوبی برای 

اشتغال جوانان استان است و امیدواریم الگوی مناسبی برای کشور شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم مطرح کرد:

مُعضل کمبود فضای آموزشی در محدوده 
بلوارغدیر 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به به قانون مدرسه سازی 
توسط انبوه سازان گفت: مُعضل کمبود فضای آموزشی در محدوده بلوار غدیر قم 
را جدی و مهم دانست و تصریح کرد: با توجه به اینکه مناطق اطراف این بلوار نیز 
فضای آموزشی کافی ندارد، از این رو این معضل در محدوده بلوار غدیر بیشتر به 

چشم می آید.
محسن بهشتی با اشاره به این که معضل کمبود زمین برای احداث فضای 
آموزشی و مدارس جدید در استان با بررسی و اقدام برای چند مورد زمین محدود 
حل نمی شود اذعان کرد: رفع این معضل نیازمند برنامه ریزی جدی بر اساس 

استفاده از برخی راهکارهای قانونی است.
وی افزود: یکی از این راهکارها، بهره گیری از ظرفیت مولدسازی دارایی  ها و 

طراحی ساز و کارهایی در راستای نهضت مدرسه سازی در استان است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم ادامه داد: امروز شاهد هستیم که 
برخی مدارس شهر قم با توجه به موقعیت جغرافیایی خود، ارزش اقتصادی قابل 
توجهی پیدا کرده اند که می توان از این ارزش برای مولدسازی به مفهوم فروش 
یک مدرسه و تبدیل آن به چند مدرسه بر اساس برنامه ریزی دقیق و مشخص بهره 
گرفت. بهشتی بیان کرد: این راهکار در بودجه های اخیر دولت نیز برای همه 
دستگاه های دولتی مورد توجه قرار گرفته است و می توان آن را در استان قم نیز به 

سمت اجرایی شدن پیش بُرد.
وی همچنین به قانون مدرسه سازی توسط انبوه سازان اشاره کرد و گفت: قانون 
بیان می دارد که هر انبوه سازی که ۲۰۰ واحد مسکونی بسازد، باید یک باب 
مدرسه هم احداث کند که متأسفانه برخی انبوه سازان برای فرار از این مسئله و 
دور زدن قانون، به اخذ مجوز ۱۹۹ واحد اقدام می کنند، بنابراین این قانون نیاز به 
إحیا دارد و باید چنین بیان کند که هر انبوه سازی که در مجموع، به ساخت ۲۰۰ 

واحد مسکونی رسید، موظف است یک مدرسه هم بسازد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم در عین حال به تراکم موجود 
جمعیتی در منطقه ۴ شهرداری قم توجه داد و یادآور شد: تعادل بین تأمین سرانه 

ها از جمله مواردی است که باید در مدیریت شهری مورد توجه قرار گیرد.
بهشتی گفت: در حال حاضر سرانه فضای سبز در قم در حال پیشی گرفتن از 
سرانه فضای آموزشی است. وی در پایان مُعضل کمبود فضای آموزشی در محدوده 
بلوار غدیر قم را جدی و مهم دانست و تصریح کرد: با توجه به اینکه مناطق اطراف 
این بلوار نیز فضای آموزشی کافی ندارد، از این رو این معضل در محدوده بلوار غدیر 

بیشتر به چشم می آید.
 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم :
منطقه پردیسان با کمبود مدرسه مواجه است 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به معضل جدی کمبود فضای 
آموزشی و مدرسه در استان گفت: متأسفانه در برخی نقاط شهر مانند بلوار غدیر 

حتی در شعاع ۵ هزار متری هم مدرسه ای به چشم نمی خورَد.
حمیدرضا شیخ الاسلام با بیان این که سالانه ۱۰ هزار نفر به جمعیت دانش 
آموزی استان قم اضافه می شود اظهار کرد: جمعیت دانش آموزی قم در سال 
۱۳۹۲، حدود ۲۰۰ هزار نفر بود که این تعداد اکنون به بیش از ۲۷۰ هزار نفر 
رسیده است. وی با اشاره به تراکم جمعیت و کمبود مدرسه در برخی نقاط شهر 
بویژه در مناطقی مانند شهرک انسجام، شهرک ایثار و میدان جوان خاطرنشان 
کرد: سرعت ساخت و ساز در این مناطق زیاد است و حتی در مناطقی مانند بلوار 

غدیر تا شعاع ۵ کیلومتری، مدرسه ای دیده نمی شود.
شیخ الاسلام درباره منطقه پردیسان بیان کرد: البته این منطقه نیز در حال 
حاضر با کمبود مدرسه مواجه است، اما با توجه به شناسایی ۴۶ قطعه زمین با 
کاربری آموزشی در پردیسان، امید است که معضل کمبود مدرسه در این منطقه در 
سال های آینده، کمتر و کمتر شود. مدیرکل آموزش و پرورش استان قم همچنین 
ضمن تقدیر از خیّرین مدرسه ساز در استان گفت: حدود ۵۰ درصد مدارسی که 
در سال های اخیر به فضای آموزشی قم اضافه شده، توسط خیرین مدرسه ساز 
احداث شده است. شیخ الاسلام افزود: شیوع کرونا با همه مشکلاتی که برای 
کشور و جهان پیش آورد سبب شد تا به دلیل تعطیلی مراکز آموزشی، معضل 
کمبود مدرسه در قم کمتر به چشم بیاید. وی سپس به قانون مدرسه سازی توسط 
انبوه سازان اشاره و اذعان کرد: این قانون مصوب در مجلس شورای اسلامی 
چنین بیان می دارد که هر انبوه ساز که ۲۰۰ واحد مسکونی می سازد، باید یک 
مدرسه نیز احداث کند، اما به جرأت می توان گفت که این قانون در ۱۰ سال 

گذشته حتی به اندازه یک درصد هم مفید و مُثمر ثمر نبوده است.
 

مدیر کتابخانه حرم مطهر حضرت معصومه)س( خبرداد

گردآوری بیش از ۷۰۰ عنوان کتاب
 درباره حضرت زهرا)س(

مدیر کتابخانه حرم مطهر حضرت معصومه)س( گفت: بیش از ۷۰۰ عنوان 
کتاب در رابطه با حضرت زهرا)س( از مراجع عظام تقلید، علمای اعلام و دیگر 

مؤلفین در کتابخانه آستان مقدس حضرت معصومه)س( موجود است.
محمد عباسی یزدی با اشاره به وضعیت منابع کتابخانه آستان مقدس حرم 
بانوی کرامت اظهار کرد: بیش از ۷۰۰ عنوان کتاب در رابطه با حضرت زهرا)س( از 
مراجع عظام تقلید، علمای اعلام و دیگر مؤلفین محترم در کتابخانه آستان مقدس 
فاطمی در دو بخش خواهران و برادران بصورت قفسه باز در اختیار مراجعین و 

اعضای محترم کتابخانه قرار گرفته است.
وی ادامه داد: کتاب های مزبور برگرفته از موضوعاتی همانند سیره و زندگانی 
حضرت زهرا)س( از ولادت تا شهادت، فضائل و مناقب آن حضرت، عبادت و 
نیایش آن حضرت، حکمت های فاطمی، شخصیت و عظمت حضرت زهرا)س( از 
نگاه پیامبر اسلام)ص(، اخلاق حضرت فاطمه)س( در خانواده و جامعه، معارف 
فاطمی، دین شناسی از دیدگاه آن حضرت، فدک و دفاعیات آن حضرت، اولین 
حامی ولایت و امامت و حلقه وصل رسالت و امامت است.                                                  

مدیر کتابخانه حرم مطهر حضرت معصومه)س( ابراز کرد: از جمله کتب شاخص 
این مجموعه عبارت از »در وادی محبت« مجموعه بیانات مقام معظم رهبری به 
مناسبت روز زن و ولادت حضرت زهرا)س(، »حلقه وصل رسالت و امامت« برگرفته 
از بیانات حضرت آیت الله العظمی وحید خراسانی، »بیت الاحزان« از مرحوم 
حاج شیخ عباس قمی، »یاس پهلو شکسته« شرح مظلومیت حضرت زهرا)س( 
از سیدجعفر مرتضی عاملی، »تحلیل تاریخ سیاسی ۷۵ روز پس از وفات پیغمبر 
و حوادث ناگوار زندگانی حضرت زهرا سلام الله علیها« از مرحوم محمد دشتی 
و »فدک فی التاریخ« از شهید محمدباقر صدر است. علاقه مندان برای استفاده 
از این مجموعه و دیگر کتب ارزشمند، فضای مناسب و سایر امکانات مطالعاتی 
کتابخانه حرم مطهر می توانند با عضویت در این کتابخانه از این مزایا بهره مند 
شوند و برای آشنایی بیشتر با کتابخانه می توانند کانال کتابخانه در پیام رسان 
ایتا به نشانی haramqom_lib@ را دنبال و یا به نشانی اینترنتی این کتابخانه در 

فضای مجازی در دامنه www.lib.amfm.ir مراجعه کنند.

رئیس دفتر جامعه مدرسین منصوب شد
طی حکمی از سوی آیت الله حسینی بوشهری حجت الاسلام والمسلمین 

اسلامی به عنوان رئیس دفتر جامعه مدرسین منصوب شد.
مراسم تکریم و تجلیل مسئول دفتر سابق ومعارفه مسئول دفتر جدید جامعه 

مدرسین حوزه علمیه قم در سالن اجتماعات این نهاد حوزوی برگزار گردید.
در این مراسم که با حضور جمعی از مدیران و کارکنان جامعه مدرسین برگزار 
شد حجت الاسلام والمسلمین بهمنی تودیع و از خدمات وی در دوران تصدی 
مسئولیت دفتر تقدیر شد. همچنین طی حکمی از سوی آیت الله حسینی 
بوشهری رئیس شورایعالی جامعه مدرسین حجت الاسلام والمسلمین مهدی 

اسلامی به عنوان مسئول دفتر جامعه مدرسین حوزه علمیه قم منصوب شد.

 
یک رفتارشناس معتقد است زمانی که جامعه در 
شرایط نامطلوب روانی و اجتماعی قرار دارد، رونق بازار 
افرادی که مدعی قدرت ماورایی برای حل مشکلات 
حتی  و  نیست  انتظار  از  دور  چندان  هستند  مردم 
پیشینه ای تاریخی دارد. در واقع ناامیدی و استیصال، 

دلیل اصلی گرایش افراد به این پدیده است.
براساس آخرین آماری که در سال ۱۳٩٣ از سوی 
مورد  در  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت 
مراجعه افراد به رمال ها و دعانویسان منتشر کرد، ١٠ 
درصد از جمعیت کشور در مدت یک سال نزد افراد 
غیرمتخصص و بی صلاحیت، مانند دعانویس و رمال 

رفته اند.
آمارها در آن زمان نشان می داد ۶۸ درصد از دختران 
در فاصله سنی ١٨ تا ۲۶ سال، دست کم یک بار به 
فالگیر مراجعه کرده اند. ۵۰ درصد چندین بار مراجعه 
را  فالگیران  حرف های  دانشجویان  از  درصد   ۸۳ و 

تصدیق کرده و با اعتقاد به سراغ آنها رفته اند.
این مطالعه ملی با کمک سه هزار روانشناس و در 
بررسی  مورد  نفری  هزار  هشت  آماری  جامعه  یک 
قرار گرفت. آماری که نشان داد، بیش از هفت و نیم 
فالگیرها،  مشتری  سال ٩٣  در  ایرانی  نفر  میلیون 

رمال ها و دعانویس ها بوده اند.
ترکیب کرونا، بورس و رمالی

حالا کرونا نه تنها بازار رمال ها و دعانویس ها را کساد 
نکرده که دستمایه تازه کاسبی آنها شده است و برخی 
بهتر  انجام  و  کرونا  از  حفاظت  برای  می کنند  ادعا 

معاملات اقتصادی و بورسی دعا و طلسم دارند.
از تصاویر و عکس هایی که این روزها در شبکه های 
اجتماعی دست به دست می شود مشخص است که 
رمال ها و دعانویس ها بازارشان را از کوچه و خیابان 
به فضای مجازی آوردند تا مشتریان بیشتری جذب 
کنند. برخی از آنها کانال ها و صفحه های اینستاگرامی 
دارند و به اینفلوئنسرها یا همان افراد مشهور فضای 

مجازی تبلیغات هم می دهند.
آنها این روزها فقط با چند کلیک ساده انواع دعا و 
طلسم را برای مشتریان خود آماده می کنند و گاهی 
هم تصویر یا شات چت و پیام های خصوصی را منتشر 
کرده و مدعی اند این پیام ها مربوط به مشتریانی است 
که از خدمات آنها حسابی راضی اند و وضعیتشان با آن 

طلسم و جادوها زیر و رو شده است!
اما این فقط مردم نیستند که درگیر چنین وضعیتی 
هستند. ششم بهمن ماه امسال احمد توکلی عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام گفته بود در سال های 
اخیر جن گیرها و افراد مدعی غیب گویی در اتخاذ 
»تصمیمات مرموزانه و ناکارآمدساز و جورافزای برخی 
این  پرونده هایی در  و  از مسئولان« نقش داشته اند 
زمینه در مؤسسه دیده بان شفافیت و عدالت در دست 
بررسی است. در همین زمینه محمدرضا محبوب فر 
جامعه شناس با یادآوری تحقیقات شخصی و پایان نامه 
دانشجویانش در گفت وگو با تجارت نیوز مدعی شده، 
»در سال ٩٩ بازار رمالی و دعانویسی ۴۰ درصد رونق 
داشته است. براساس پژوهش ها و بررسی هایی که 
داشتیم  مردم بیش از ۳۰ میلیارد تومان در سال برای 
این موضوع هزینه کرده اند.« البته مشخص نیست 
این جامعه شناس این آمار را از چه منبعی اعلام کرده 
اما هرچه باشد، نمی توان منکر رونق بازار رمالی این 

روزها در کشور شد. اما این موضوع چه دلایلی دارد؟
قیمت های میلیونی رمالان

نوشته:  باره  این  در  مجازی  فضای  در  کاربر  یک 
»برای درمان مشکلی، محض کنجکاوی به یکی از 
این رمال ها پیام دادم. گفت این دعا دو قسمت دارد، 
یک قسمت را باید در خانه نگه داری و یک قسمت را 
هم باید در آب گذاشته و آب را جلوی در ساختمان 
بپاشید. این دعا به دور خانه حصاری می کشد که بلا و 
کرونا را از شما دور می کند! قیمتش هم یک میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان.« خلاصه و سریع درباره دعا توضیح 

می دهد و شماره کارتش را می خواند: »پول را که واریز 
کردی دعا را هم تحویل می دهم.«

از  »یکی  گفته  ادامه  در  او  ایرناپلاس،  گزارش  به 
این رمال ها جادوی چندکاره! دارد و می گوید برای 
و  ثروت  افزایش  بورسی،  اقتصادی،  معاملات  انواع 
فروش اجناس و کالا طلسم جامعی دارد! این طلسم 
جامع را هم به قیمت یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
مدعی اند  آنها  از  برخی  میان  این  در  می فروشد.« 
می کنند  فرصت  حتی  و  دارند  زیادی  مشتریان 
درخواست ها را به موقع جواب دهند! مشتریانشان 
هم از شهرهای مختلف هستند، برخی از آنها حتی 
مشتری را هم نمی بینند و فقط از راه دور طلسمشان 

را می فروشند.
اعتقاد به تاثیرگذاری اشیا در سرنوشت انسان

این  در  آسیب شناس  و  رفتارشناس  ابهری  مجید 
باره به ایرناپلاس گفت: تحقیقات نشان می دهد از 
نظر طبقاتی، طبقات پایین و طبقات مرفه جامعه، 
بیشتر به رمال ها و دعانویسان مراجعه می کنند و 
نگرش های  با  افراد  کمتر!  جامعه،  متوسط  طبقه 
سنتی نیز میزان مراجعه بالاتری دارند و افراد تحصیل 
نکرده و بی سواد نیز گرایش بیشتری به این پدیده 
نشان می دهند. ابهری در ارتباط با دلایل گرایش به 
دعانویسی و رمالی افزود: گرایش افراد به سحر، جادو، 
دعا، کف بینی و پیش گویی سرنوشت و... پیشینه ای 
تاریخی دارد؛ تا جایی که »آگوست کنت« پدر علم 
جامعه شناسی نیز در ارتباط با سیر تحول تاریخ بشر، 

در برخی از مراحل به این گرایش اشاره می کند.
بازخوانی ذهن افرادی که متمایل به این مواردند، 
نشان می دهد این افراد به برخی از اشیا و نیروها از 
این باب که بر سرنوشت آنها تاثیرگذارند، اعتقاد دارند. 
به طور مثال برخی اعتقاد به ارتباط با اجنه دارند و 
معتقدند اجنه در فرآیند شکل گیری آینده آنها، مسائل 
و مشکلات آنها و بیماری های آنها تاثیر گذارند و ارتباط 
با اجنه می تواند منجر به رفع برخی از این مشکلات 
و بیماری ها شود! گرایش به جادو، دعا و مراجعه به 
دارد  وجود  جوان  دختران  میان  در  بیشتر  رمال ها 
که موانع ازدواج خود را عاملی ماورایی می دانند که 
سبب شده به اصطلاح بخت آنان بسته شود و موفق 
به تشکیل خانواده نشوند. شاید به این دلیل است که 
مراجعه دختران جوان در این جامعه آماری، بیش از 

بقیه است.
پدیده »جاندار پنداری« اشیا و اعتقاد به 

نیروهای ماورائی
این آسیب شناس اجتماعی می افزاید: اینکه فرد 
اعتقاد به همراه داشتن فلان سنگ، دعا و ... دارد 
و آن را عاملی مثبت در زندگی خود که رفع کننده 
پدیده  از  ناشی  می کند،  تلقی  است،  مشکلاتش 
"جاندار پنداری" اشیا و نیز اعتقاد به نیروهای ماورایی 
است. این افراد تصورشان بر این است که دعانویس، 

رمال و کف بین می توانند زندگی آنها را تغییر دهند.
وقتی در ذهن فرد، تقدیرگرایی حاکم شود و افراد 

خود را در شکل گیری فرآیند زندگی و فرآیند حرکتی 
آینده موثر ندانند، به این سمت گرایش پیدا می کنند.

عدم  دلیل  به  انسان ها  که  است  این  دیگر  دلیل 
دسترسی به همه متغیرها در زندگی، با شکست هایی 
رو به رو می شوند؛ عدم توفیق در غلبه بر موانع سبب 
می شود افراد تصور کنند یک عامل بیرونی، سبب 
این  از  رهایی  برای  بنابراین  است؛  آنان  شکست 
شکست، تلاش می کنند از نظر روانی نیز متوسل به 

یک عامل بیرونی شوند.
این رفتارشناس اضافه کرد: از طرفی اعتقاد بیش 
چرخه  در  طبیعی،  مافوق  عوامل  اینکه  به  حد  از 
زندگی انسان تاثیرگذارند نیز می تواند مسبب گرایش 
به رمال ها و دعانویسان شود. این افراد اگرچه معتقد 
این اعتقادند  بر  اما  به نیروی لایزال الهی هستند، 
که برای رسیدن به نقطه لایزال، باید واسطه داشته 
باشند که این اعتقاد سبب مراجعه آنان به دعانویسان 
می شود. وجه اشتراک همه این افراد این است که 
علت و معلول ها را در دل خودِ اجتماع نمی بینند و 
به  فرد  اگر  مافوق طبیعی می یابند.  قدرت های  در 
اصلی شکست  تقدیرگرایی، دلایل  به  اعتقاد  جای 
اقتصادی اش را ارزیابی کند و متوجه شود که شکست 
او به دلیل عدم نیازسنجی در بازار اقتصادی، در نظر 
نگرفتن سلیقه مخاطبان و مصرف کنندگان و ... بوده، 
رمال  به  خودش  اقتصادی  شکست  برای  هیچگاه 
مراجعه نمی کند. وی معتقد است: زمانی که جامعه 
در شرایط نامطلوب روانی و اجتماعی قرار دارد، ظهور 
چنین آدم هایی که از یک قدرت ماورایی برای حل 
مشکلات مردم حرف بزنند، تا اندازه ای طبیعی است و 
پیشینه ای تاریخی دارد. در واقع ناامیدی و استیصال، 
دلیل اصلی گرایش افراد به این پدیده است؛ اینکه 
افراد وقتی از همه عوامل دیگر مستاصل می شوند، 
به رمال و دعانویس مراجعه می کنند. بنابراین گرایش 
میلیونی افراد جامعه ما به دعانویسان و رمالان، بیش 
از همه نشان از یک جامعه تقدیرگرا، مستاصل و ناامید 
است. ابهری ادامه داد: وقتی برخی سیاستمداران 
ما صحبت از ارتباط با ارواح خبیثه و خرافه گرایی را با 
صراحت از تریبون هایشان تبلیغ می کنند، این مساله 
نشان از سرایت خرافه گرایی از بطن خانواده به سطح 
سیاسی جامعه بوده و نشان از آن دارد که در صورت 
عدم آگاهی رسانی درست در این زمینه، جامعه به 
مرحله ای خواهد رسید که شکست ها و موفقیت های 
خود را به جای اتکا بر تلاش و سازندگی و تاثیرگذاری 
ارادی بر سرنوشت، به عوامل ماورایی نسبت می دهد 
و  اقتصادی  اجتماعی،  انفعال  آغاز  امر سر  این  که 
سیاسی جامعه و در جا زدن در شکست های مختلف 
است  معتقد  سیاسی  جامعه شناسی  بود.  خواهد 
برآیند فکری همه مردم است که حاکمیت را شکل 
می دهد؛ بنابراین خرافه گرایی را نباید امری خلاصه 
شده در درون خانواده ها ارزیابی کرد زیرا به تدریج 
در سطح کلان جامعه نیز پیامدهای سوء به مراتب 

قدرتمندتر از آن را شاهد خواهیم بود.

ایمان بررسی می کند

واکاوی تداوم گرایش به فالگیر و رمالی از فقیر تا دارا
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یک کارشناس بازار سرمایه گفت: تا زمانی که سهام بزرگ و 
شاخص ساز به ثبات نرسد و این سهام، حرکت مطمئن صعودی 

خود را آغاز نکنند کلیت بازار همراه با نوسان خواهد بود.
"امیرعلی امیرباقری" به روند فعلی معاملات بورس اشاره کرد 
و افزود: معاملات بازار سهام در وضعیت فعلی به دو قطب سهام 
شاخص ساز و سهام شرکت های کوچک تبدیل شده است که 
اکنون شاهد نوسان سفته بازانه در معاملات سهام شرکت های 

شرکت های کوچک در بازار هستیم.
وی افزود: مهمترین نکته در روند فعلی معاملات بورس این 
است که تا زمانی که سهام بزرگ و شاخص ساز به ثبات نرسند 
و حرکت مطمئن صعودی خود را آغاز نکنند کلیت بازار همراه 

با نوسان خواهد بود.
داشت  مدنظر  باید  که  ای  نکته  اینکه  بیان  با  امیرباقری   
ایفای نقش کلیدی نرخ ارز و تورم انتظاری در سهام بزرگ و 
شاخص ساز است، گفت: این سهام وابسته به نرخ ارز هستند 
و به عنوان مامنی برای پول های بزرگ در برابر تورم استفاده می 

شوند.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به کاهش تورم انتظاری 
خاطرنشان کرد: براساس پیش بینی های صورت گرفته تا پایان 
سال آینده به سمت رکود کلی در اقتصاد  کشور پیش خواهیم 
رفت و در این زمان نه تنها بازار سرمایه بلکه همه بازارها با رکودی 
در  را  قوی  روندی  انتظار  نباید  و  شد  خواهند  همراه  نسبی 

معاملات بازار سهام به صورت کوتاه مدت داشته باشیم.

وی با تاکید بر اینکه اکنون بیشتر بازار سرمایه تحت تاثیر 
مسایل سیاسی قرار گرفته است، گفت: بیشتر چشم انداز این 
زیرا سیاست خارجی  به سیاست شده است،  بازار معطوف 
با محوریت برجام، تحریم ها و آزاد شدن منابع بلوکه ارزی تا 
حدودی منجر به کنترل نرخ ارز  خواهند شد و در کوتاه مدت 
باعث کاهش قیمت ارز و رسیدن آن به نرخ های پایین می 
و  میان مدت  در  دولت  اینکه  به  اشاره  با  امیرباقری  شوند. 
از کنترل دستوری  نتیجه رسید که دست  این  به  بلندمدت 
نرخ ارز برداشته و آن را در حد تورم داخلی و خارجی نگه دارد، 
خاطرنشان کرد: در این صورت دیگر شاهد شوک های  ارزی 
که همیشه کلیت اقتصاد را با تهدید مواجه می کرد  نیستیم؛ 
بنابراین با توجه به اینکه تورم رو به کاهش است و نمونه آن را می 
توان در همه بازارهایی سرمایه گذاری مشاهده کرد به همین 
دلیل نباید انتظار روند صعودی پرشتاب را در بازارها داشته 
باشیم. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه نوسان ایجاد 
شده در برخی از سهام شرکت های بزرگ ناشی از ضعف تحلیل 
است، گفت: افراد با این تصور که برخی از سهام شرکت های 
بزرگ جزو سهام دولتی هستند و به دلیل حمایت حتمی دولت 
در مسیر صعودی قرار می گیرند  اقدام به سرمایه گذاری در این 
سهام می کنند، در حالی که رسالت بازار سرمایه تامین مالی 
است و دولت هم به بازار سرمایه به چشم فضایی برای تامین 

مالی نگاه می کند.
وی با بیان اینکه نکته ای که باید سرمایه گذاران به آن دقت 

کنند گره خوردن مسایل سیاسی و اقتصادی با یکدیگر است و 
نمی توان فقط با تحلیل های ساده اقدام به خرید و فروش سهام 
در بازار کرد، اظهار داشت: بازار سرمایه از چند وقت گذشته به 
سمت حرفه ای شدن حرکت کرده است و دیگر سرمایه گذاری 

در این بازار کار چندان راحتی نیست.
امیرباقری به سهامداران توصیه کرد و گفت: با توجه به اینکه 
بیشتر سهامداران از تجربیات حرفه ای برای سرمایه گذاری در 
این بازار برخوردار نیستند؛ بنابراین برای ورود سرمایه های خود 
به این بازار باید از افراد حرفه ای کمک بگیرند زیرا بازار سهام 
بازاری تخصصی است و فقط با چند شاخص محدود نمی توان 

اقدام به سرمایه گذاری در این بازار و انتخاب سهام کرد.
توصیه  سهامداران  به  افزود:  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
تغییر  را  بورس  در  سرمایه گذاری  برای  زمانی  افق  می شود 

دهند و به سمت سرمایه گذاری بلندمدت در بازار پیش روند، 
زیرا در کوتاه مدت کسب بازدهی های چشمگیر در بازار میسر 
نیست و بهتر است در این بازار برای کسب سود بیشتر صبوری 
کنند. وی ادامه داد: سهامداران باید در پرتفوی سهامداری 
خزانه  اسناد  و  اوراق  از  سهام  گذاری  سرمایه  کنار  در  خود 
استفاده کنند تا بتوانند ریسک پرتفو را متعادل کنند و وجوهی 

با نقدشوندگی بالا را در پرتفوی خود داشته باشند.
امیرباقری روند معاملات بورس در هفته جاری را پیش بینی 
کرد و گفت: کلیت بازار سهام در هفته جاری، نوسانی است و 
نمی توان شاهد روندی قوی در بازار بود، این امر در بلندمدت 
برای بازار مطلوب است  زیرا از طریق ورود خریداران جدید و 
دست به دست شدن سهام کف های قیمتی صورت می گیرد و 

می توان مسیرهای جدید را در بازار شاهد باشیم.

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

سایه بی ثباتی قیمت سهام شاخص ساز بر نوسانات بورس

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد:

انتقال پیام بی ثباتی به بازارهای مختلف
 با رد بودجه 

یک کارشناس اقتصادی گفت: رد شدن کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۰ در مجلس 
شورای اسلامی، پیام بی ثباتی در بازارهای مختلف را به مصرف کنندگان و فعالان 

اقتصادی منتقل می کند.
هادی حق شناس  با بیان اینکه در خصوص لایحه بودجه ۱۴۰۰ دو نگاه 
متفاوت در مجلس شورای اسلامی وجود داشت، تصریح کرد: در زمان تقدیم 
این لایحه از سوی دولت، مجلس مصارف و منابع ۸۴۱ هزار میلیارد تومانی را 
غیر قابل تحقق می دانست اما برخی دیگر آن را به حقیقت نزدیک می دانستند.
وی با اشاره به اینکه پس از بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۰ در کمیسیون تلفیق 
مجلس شورای اسلامی ۳۰۰ هزار میلیارد تومان به ارقام اضافه شد، خاطرنشان 
کرد: منشا این عدد از محل فروش اسناد خزانه، تغییر نرخ ارز و افزایش مالیات 
ها بود اما نکته مهم این است مجلس با چه استدلالی اقدام به این افزایش کرده 

است.
به گفته وی، در سنوات گذشته تغییرات مجلس شورای اسلامی در لایحه 
بودجه کمتر از پنج درصد بود اما در سال جاری این رقم به ۳۶ درصد رسیده 

است.
حق شناس با تاکید بر اینکه رد لایحه بودجه پیام بی ثباتی برای بازارها دارد، 
تصریح کرد: لایحه بودجه تنها یک سیاست مالی نیست بلکه پول، ارز و بازرگانی 

ایران را نیز در بر می گیرد.
وی افزود: رد کلیات لایحه بودجه به این معناست که هنوز هیچ تصمیمی برای 
سال آینده گرفته نشده است و از هم اکنون دیدگاه های دولت مورد قبول مجلس 
نخواهد بود که این روند عدم اطمینان و قطعیت برای چشم انداز سال آینده را 

ایجاد می کند.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه با رد شدن بودجه، دولت دو هفته 
فرصت دارد تا لایحه اصلاحی را به مجلس تقدیم کند، تاکید کرد: دولت در این 
زمان با تغییراتی ناچیز بار دیگر در اختیار مجلس شورای اسلامی می گذارد و این 

نهاد در نهایت به تصویب آن مجبور خواهد شد.
وی اظهار داشت: بهتر بود کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۰ امروز به تصویب می 
رسید و دیدگاه های دولت در مشارکت با مجلس اصلاح می شد اما با روند 
فعلی دو هفته زمان برای بازگشت بودجه به مجلس نیاز است و سپس دو هفته 

کمیسیون تلفیق به بررسی آن خواهد پرداخت.
وی افزود: در بهترین حالت بررسی بودجه در صحن علنی مجلس دو هفته 

زمان نیاز دارد که جمع این زمان ها به ایام عید منتهی خواهد شد.
حق شناس تاکید کرد: چشم انداز مثبتی در این زمینه دیده نمی شود و پیام 

مناسبی برای فعالان اقتصادی کشور در بر ندارد.
 

وزیر صمت :
نصف خودروهای فروش رفته احتکار شده اند

وزیر صمت با اشاره به تهیه بسته حمایتی صنعت خودرو برای شکست انحصار، 
گفت: ۵۰ درصد خودروهای فروش رفته گارانتی شان باطل شده و صرفاً در 

برخی انبارها نگهداری می شوند.
علیرضا رزم حسینی در نشست مشترک با قطعه سازان خودرو در خراسان 
رضوی تاکید کرد: در حال تدوین و تهیه بسته حمایتی ویژه صنعت خودرو با 
محوریت شکست انحصار در این حوزه هستیم. وزیر صنعت، معدن و تجارت با 
اشاره به اینکه سیاست های وزارت صمت به گونه ای است که خودرو از کالای 
سرمایه ای به کالای مصرفی تبدیل شود، تاکید کرد: افزایش نقدینگی در سطح 
جامعه توجه برخی از دلالان و واسطه ها را به سوی بازار خودرو جلب کرده است 

که البته این افراد در آینده متضرر خواهند شد.
رزم حسینی یادآور شد: علیرغم اجرای طرح های مختلف همچون قرعه کشی 
برای عرضه خودرو، باز در همین شرایط نیز حدود ۵۰ درصد خودروهای فروش 
رفته گارانتی شان باطل شده و صرفاً در برخی انبارها نگهداری می شوند تا با 

افزایش کاذب قیمت ها به حفظ سرمایه عده ای کمک کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بسته تهیه شده برای حمایت از صنعت 
خودرو شامل نحوه قیمت گذاری، حمایت مالی، تعمیق ساخت داخل، افزایش 
تولید و به صورت ویژه شکست انحصار و رقابتی کردن تولیدات خودرویی با 
کیفیت می شود. رزم حسینی با اشاره به فعالیت بیش از ۲۰۰۰ شرکت قطعه 
ساز در سطح کشور و بالای ۳ میلیارد دلار سرمایه گذاری در این صنعت، افزود: 
در صورت ساخت داخل بودن یک قطعه و رعایت تمام ضوابط استاندارد، حتماً 
جلوی واردات مشابه خارجی را خواهیم گرفت. وزیر صمت اعلام کرد: تا پایان 
سال دو نوع خودرو تارا و شاهین که توسط شرکت ایران خودرو و سایپا تولید 
می شوند رونمایی می شوند و علاوه بر یک نوع موتور رونمایی شده تا پایان 
امسال موتور دیگری نیز رونمایی و معرفی خواهد شد. رزم حسینی تصریح کرد: 
همسازی قطعات از دیگر اولویت های توسعه این صنعت است که به صورت ویژه 
در دستور کار قرار گرفته و در یک پلت فرم مشترک تولید موتورهای مشابه و قطعات 
باید در اولویت قرار گیرد. وی تاکید کرد: به برکت وجود و تلاش صنعتگران، 
صادرکنندگان، کشور علیرغم همه محدودیت های تحریمی سرپا است و بر 
همین مبنا نظام تصمیم گیری در وزارت صنعت، معدن و تجارت با محوریت 
بخش خصوصی، نگاه کارشناسی نمایندگان محترم مجلس، کمیسیون های 
تخصصی و دولت تنظیم شده است. وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: 
توسعه کشور در سایه تقویت بخش خصوصی توانمند محقق می شود و با وجود 

مشکلات، اقدامات لازم برای تسهیل در امور با جدیت در حال پیگیری است.

یک کارشناس در گفت وگو با ایسنا:

تعیین دستمزد برای یکسال آینده کار 
سختی است

یک کارشناس حوزه کار با بیان اینکه بدون تعریف خط معیشت، امکان تعیین 
دستمزد کارگران به صورت جدی و منطقی در کشور وجود ندارد، گفت: تجربه 
سالهای گذشته نشان داده نتوانستیم دستمزدها را متناسب با شرایط اقتصادی 

تعریف کنیم و این مساله تاثیر جدی بر معیشت خانوارها داشته است.
حمید حاج اسماعیلی اظهار کرد:در سالهای اخیر در خصوص تعیین دستمزد 
بر مبنای خط فقر اهتمام کافی صورت نگرفته و هر سال درگیر مباحث حاشیه 
ای در این خصوص بوده ایم در حالی که باید به طور شفاف شاخصی در زمینه 

تعیین دستمزد تعریف کنیم.
وی تعریف خط معیشت را یکی از مقدمات تعیین مزد دانست که در همه 
کشورها وجود دارد و گفت: اینکه برای یک منطقه جغرافیایی یا شهرهای کوچک 
و بزرگ قرار است چگونه تعریف شود، بحث دیگری است ولی این مولفه در تعیین 
مزد باید مداخله داشته باشد. همانطور که برای حداقل مزد به نرخ تورم رسمی 

نیاز داریم به همان میزان نیازمند تعریف خط معیشت هستیم.
این کارشناس حوزه کار با اعتقاد به اینکه تعیین مزد برای ۱۲ ماه آینده کار 
سختی است، اظهار کرد: بدون تعریف خط فقر امکان تعیین مزد به صورت 
جدی و منطقی وجود ندارد و تجربه سالهای گذشته نشان داده نتوانسته ایم 
دستمزدها را متناسب با شرایط اقتصادی برای خانوارهای کارگری تعریف کنیم 
و این مساله تاثیر جدی بر وضع معیشت کارگران داشته است. حاج اسماعیلی 
تایید سازمانهای  اقتصادی مورد  باید در خصوص مولفه های  افزود: دولتها 
رسمی کشور مثل بانک مرکزی پاسخگو باشند. اگر چنین تعاریفی داشته باشیم 
مسئولانه تر می توانیم به مبحث دستمزد ورود کنیم. وی متذکر شد: مجلس در 
سالهای گذشته مرکز آمار را به عنوان مرجع رسمی اعلام خط معیشت معرفی 
کرده و اعلام نرخ تورم و باقی آمارها از وظایف جدی و اساسی مرکز آمار است. 
بانک مرکزی هم به دلیل سیاستهای پولی و مالی یکی دیگر از مراجع رسمی 
کشور است و به آمارهایی که اعلام می کند اتکا و اعتنا می شود ولی یک بخش 
دیگر هم ماموریت اعلام آمار را دارد و آن بخش رفاهی وزارت کار است و اساسا 

تعریف خط معیشت جزو وظایف معاونت رفاهی این وزارتخانه است.

معاون تعاون وزیر تعاون،  کار و رفاه اجتماعی معتقد است تعاونی ها می توانند 
مانند آبگیرهایی عمل کنند که سیل نقدینگی در آن ها وارد شده و تبدیل به ارزش 

افزوده اقتصادی و اشتغال پایدار شود.
هر چند تعاونی ها یکی از سه بخش اقتصادی است که در قوانین بالادستی نیز 
به آن توجه و به افزایش سهم آن تأکید شده، اما هنوز توفیق ها در این حوزه، با 
هدف گذاری های انجام شده فاصله دارد. برای نمونه با اینکه سهم بخش تعاون 
در برنامه ششم توسعه ۲۵ درصد هدف گذاری شده، اما برآورد کارشناسان نشان 

می دهد سهم کنونی تعاون از اقتصاد کشور بسیار کمتر از این عدد است.
ایرناپلاس در گفت وگو با محمد کبیری معاون تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی به مباحث مختلف حوزه تعاون پرداخته است که در چند بخش آن را 

خواهید خواند.
کبیری با بیان ذکر یک مثال فاصله بخش تعاون در کشور ما با آنچه را که در دنیا 
وجود دارد نشان می دهد: درآمد بزرگ ترین تعاونی بهداشتی در ایالات متحده 
آمریکا از درآمد کل شبکه بهداشت ایران ۲۰ درصد بیشتر است. این یعنی بخش 
تعاونی ظرفیت بالایی دارد. همان طور که گفتم گردش مالی سالانه  ۳۰۰ تعاونی 
نخست جهان بیش از ۲۱۰۰ میلیارد دلار است. با این حال کل درآمد نفتی کشور 

در ۹ ماهه اخیر کمتر از ۲۰ میلیارد دلار بوده است.
ششم  برنامه  در  آنچه  است؟  اندک  کشور  اقتصاد  از  تعاون  سهم  چرا 
توسعه هدف گذاری شده، ۲5 درصد است اما برآوردهای کارشناسان نشان 

می دهد این سهم به حدود 5 درصد می رسد. به نظر شما علت چیست؟
_ دستیابی به آنچه که در برنامه ششم توسعه هدف گذاری شده، ضرورت هایی 
دارد. تجربه موفق جهان در این زمینه وجود دارد، اما باید دید آیا ما ضرورت ها را در 
داخل کشور رعایت کرده ایم؟ تعاونی ها مربوط به ایران و چند دهه اخیر نیستند. 
پیش از انقلاب اسلامی نیز تعاونی ها وجود داشتند و در دنیا بیش از ۲.۵ تا سه 
میلیون تعاونی فعال داریم. گردش مالی سالانه  ۳۰۰ تعاونی نخست جهان در 
هر سال بیش از ۲۱۰۰ میلیارد دلار است. این عدد نشان از ظرفیت بالایی است 

که تعاونی ها دارند.
اداره  بازار  اقتصاد  بر  مبتنی  که  کشورهایی  در  و  موفقند  تعاونی ها  دنیا  در 
می شوند، تعاونی ها در شرایط رکود، فعالانه تر عمل می کنند. در کشور فرانسه 
که  نیز  نیوزلند  در  تعاونی هاست.  اختیار  در  اقتصادشان  درصد  از ۱۵  بیش 
بیشترین سهم تعاونی ها از اقتصاد مربوط به این کشور است، این عدد به ۱۸.۳ 

درصد می رسد.
ضرورت اصلاح فقر فرهنگ مشارکت پذیری

ما در قوانین بالادستی کشور سهم ۲۵درصدی را تعیین کرده ایم که هیچ 
کشوری نیز به این عدد نرسیده است. با این حال ما به آن سهم مطلوب قابل 
تحقق نیز دست پیدا نکرده ایم که دلایل مختلفی دارد. بخش نخست به ساحت 

فرهنگ باز می گردد.
تعاونی ها در کشورهایی موفق تر عمل کرده اند که در کنار حمایت های دولتی، 

که البته بسیار محدودتر از حمایت های ماست، فرهنگ کار مشارکت جویانه 
بسیار بالاتر است. ما نیاز داریم فقر فرهنگ مشارکت پذیری خود را اصلاح کنیم. 
از آنجایی که تعاونی ها رویکرد اقتصادی-اجتماعی دارند، به طور حتم نیازمند 

داشتن یک روحیه غنی فرهنگی برای انجام کار گروهی هستند.
ما به زودی تفاهم نامه ای با وزارت آموزش وپرورش خواهیم داشت برای احیای 
تعاونی های دانش آموزی، تا یک دانش آموز از دوران پایین فرا گیرد می تواند نفع 
خود را کنار نفع دیگران تأمین کند. در واقع هدفمان تعریف یک بازی برد_برد 
برای کار اقتصادی است. باید از فرهنگی که می گوید »اگر شریک خوب بود، خدا 
هم شریک داشت«، به سمت فعالیت های جمعی برویم. اصلی ترین نقطه کنش 
در این بخش نیز آموزش وپرورش است. در بحث تحصیلات تکمیلی نیز با وزارت 
علوم در حال برنامه ریزی برای تدوین واحدهای مرتبط با تعاون و کرسی های 

مربوط به تعاون هستیم.
بخش دیگر مربوط به ابزارسازی است که برای افزایش سهم تعاون از اقتصاد 
کشور به آن نیاز داریم. در ابتدا باید کاری کنیم که تعاونی ها تبدیل به یک اتاق 
شیشه ای شوند تا مردم و حاکمیت جرأت اعتماد به آنها را پیدا کنند و منابع خُرد 

مردم در اختیار آن ها قرار گیرد.
معتقدم تعاونی ها بهترین مسیر برای تولید و بازتوزیع ثروت در جامعه و همچنین 
بهترین روش برای توسعه رفاه اجتماعی به دست خود مردم و ایجاد اشتغال پایدار 

منطقه ای از طریق جذب سرمایه سرمایه های خرد مردمی هستند.
 البته پیش از هر چه باید اعتماد از دست رفته به تعاونی ها بازگردد؟

_ بله، به طور حتم همین گونه است. دولت وظیفه دارد یک چتر نظارتی _ 
حمایتی هم زمان در حوزه تعاونی ها داشته باشد. پس از اینکه اعتماد به تعاونی ها 
برگشت، می توانیم بسته های حمایتی مختلفی را برای تعاونی ها ایجاد کنیم. نیاز 
داریم به آنچه که در قانون تصریح شده، عمل کنیم. سال هاست به برخی از این 
موارد عمل نشده؛ با این حال، در دولت تدبیر و امید و به ویژه در دو سال اخیر، 

برخی از قوانین که معطل مانده بود، احیا شده است.
این موارد چیست؟

_ بند دوم، ماده ۲۹ اصل ۴۴ قانون اساسی می گوید ۳۰ درصد از درآمدهای 
یابد. ۳۰ درصد  تعاون تخصیص  توسعه بخش  به  باید  واگذاری ها  از  حاصل 
واگذاری های انجام شده از سال ۱۳۸۹ تا ۱۳۹۷ عدد قابل توجهی است. اگر 
این پول را به بخش تعاون تزریق می کردیم، به طور حتم وضعیت بخش تعاونی 
متفاوت بود. با این حال چنین حمایت هایی زمانی اثربخش است و سهم پایداری 
را در GDP)تولید ناخالص داخلی( کشور برای بخش تعاون ایجاد می کند که 

بستر لازم برای بخش تعاون وجود داشته باشد.
تعاونی ها باید شفاف باشند و به صورت مطلوب از حمایت های دولتی استفاده 
کنند تا به بهره وری آن ها منتهی شود. همچنین تعاونی ها باید مردم را قانع کنند 

تا سرمایه های خردشان را به تدریج در اختیار آن ها قرار دهند.
افزایش چشمگیر تسهیلات پرداخت شده در بخش تعاون

مبلغی که بیان کردید به چه صورت قرار است به توسعه بخش تعاون 
منتهی شود؟ مثلًا قرار است در قالب افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون 

تخصیص یابد یا به صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون تزریق شود؟
_ موارد مختلفی برای آن در نظر گرفته شده است. بخشی از آن به افزایش 
سرمایه بانک توسعه تعاون تخصیص می یابد تا توان تسهیلات دهی این بانک 
افزایش یابد. سرمایه بانک توسعه تعاون اکنون ۱۰۰۰ میلیارد تومان است. اگر 
چه در دو سال اخیر میزان پرداخت تسهیلات این بانک دو برابر شده و از ۶۵۰۰ 
میلیارد تومان به ۱۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان رسیده و امسال نیز به ۲۱ هزار 
میلیارد تومان می رسد. با این حال نیاز است که سرمایه این بانک به عنوان یکی 
از ابزارهای توسعه بخش تعاون افزایش یابد. همچنین سرمایه صندوق ضمانت 
سرمایه گذاری تعاون نیز کمتر از ۵۰۰ میلیارد تومان است که عدد کوچکی است.
قرار بود این منابع برای توانمندسازی تعاونی ها نیز استفاده شود. ما قوانینی 
داریم که می گوید دولت باید ۲۰ درصد سهم بیمه کارفرما را برای شاغلان عضو 
در تعاونی ها پرداخت کند و به عبارتی به آن تعاونی تخفیف دهد. سازمان تأمین 
اجتماعی به علت نداشتن منابع، نمی توانست این مورد را اجرا کند. امسال برای 
نخستین بار با همکاری معاونت اشتغال و کارآفرینی این را برای تعاونی های 

جوانان، زنان و توان یابان آغاز کردیم.
همه این منابع می توانست بسترهای حمایتی را گسترش دهد تا سهم تعاون 
در اقتصاد ایران افزایش یابد. با این حال باید آن بستر شفافیت یا همان اتاق 
شیشه ای را آماده کنیم. معتقدم بحث فرهنگی، شفافیت و حمایت ها اگر با هم 
پیش برود، به طور حتم بخش تعاون می تواند در یک رقابت سالم با بازار سرمایه به 

ایجاد اشتغال در کشور کمک کند.
بازار سرمایه نهاد شفافی است تا سرمایه های مردم در چارچوب آن مورد استفاده 
قرار گیرد. در ۶ ماهه نخست امسال به ویژه سه ماهه نخست، روزانه بین ۱۵۰۰ تا 
۳۰۰۰ میلیارد تومان وارد بازار سرمایه شد که مناسب بود و با حمایت هایی نیز که 
از سمت دولت انجام خواهد شد، ریسک سرمایه گذاری مردم کاهش می یابد. 
با این حال اگر دولت و نهادهای حاکمیتی دیگر کمک کنند تا تعاونی ها شفاف 
شوند، تعاونی ها می توانند مانند آبگیرهایی عمل کنند که سیل نقدینگی در 
آن ها وارد شده و تبدیل به ارزش افزوده اقتصادی و اشتغال پایدار شود و برخی 
ریسک ها را نیز ندارد. برای کاهش ریسک سرمایه گذاری در تعاونی ها نیز کارهایی 

در این مدت انجام داده ایم.
باشگاه بارسلونا هم یک تعاونی است

در  حاضر  شرکت های  با  که  است  به گونه ای  تعاونی ها  مقیاس  اساساً 
بورس قابل مقایسه نیست و دو حوزه متفاوتند. از این منظر هم تعاونی ها 

می توانند کارویژه خاص خود را داشته باشند.
_ بله، دو حوزه متفاوتند. با این حال تعاونی ها فقط مقیاس کوچک و متوسط 
ندارند. درآمد بزرگ ترین تعاونی بهداشتی در ایالات متحده آمریکا از درآمد کل 
شبکه بهداشت ایران ۲۰ درصد بیشتر است. این یعنی بخش تعاونی ظرفیت 
بالایی دارد.  گردش مالی سالانه  ۳۰۰ تعاونی نخست جهان بیش از ۲۱۰۰ 
میلیارد دلار است. با این حال کل درآمد نفتی کشور در ۹ ماهه اخیر کمتر از ۲۰ 
میلیارد دلار بوده. این نشان می دهد که هم تعاونی های کوچک ظرفیت توسعه در 

مناطق محلی را دارد و هم تعاونی های بزرگ توانمند داریم.
باشگاه بارسلونا یک تعاونی متعارف است که در حوزه فرهنگی _ ورزشی فعالیت 
می کند. عمده بانک ها و بیمه های بزرگ دنیا تعاونی هستند و سرمایه های میلیارد 
دلاری در این بخش فعال است. بیش از ۱۹.۲ تریلیون دلار سرمایه و دارایی این 
تعاونی هاست. این در حالی است که همه دارایی های ما در بازار سرمایه ایران 
نزدیک به ۲۸۵ میلیارد دلار است. این ظرفیت وجود دارد و البته در ایران نیز 

تعاونی های بزرگ قابل توجهی داریم، اما باید آن ها را گسترش دهیم.
نهادهای مختلفی در حوزه تعاونی کشور وجود دارند؛ از جمله معاونت 
تعاون وزارت کار، صندوق تعاون، بانک توسعه تعاون و... . ارزیابی شما از 

همکاری و تعامل بین این نهادها چیست؟
_ در دو سال اخیری که در بخش تعاون مسئولم، این همکاری بسیار خوب 
شده است. بر مبنای اساسنامه بانک توسعه تعاون، ۷۰ درصد تسهیلات این 
بانک باید به بخش تعاون تخصیص یابد. این ها هدفمند شده و همه تسهیلاتی 
که با نرخ ترجیحی از محل های مختلف مانند ماده ۵۲ و بند الف تبصره ۱۸ وجود 

داشت، با اولویت تعاونی ها پرداخت می شود و به صورت عام پرداخت نمی شود.
در سفرهای استانی بین ۲۰۰ تا ۶۰۰ میلیارد تومان تسهیلات تصویب می شود. 
به صورت هفتگی نیز جلسه هایی داریم تا خطوط اعتباری مختلفی را برای 
تعاونی هایی در نظر بگیریم که از شرایط تحریم و شیوع بیماری کرونا دچار مشکل 
شده اند. یک همکاری مشترک بین بانک توسعه تعاون، صندوق توسعه تعاون و 

معاونت تعاون در این بخش شکل گرفته است.

 گفت وگو با معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

سیل نقدینگی را روانه تعاونی ها کنیم

اصناف  اتاق  برنامه  به  دولت  اینکه  بیان  با  ایران  اصناف  اتاق  رئیس  نایب 
تعطیلی  دلیل  به  امسال  گفت:  نکرد،  توجهی  کسب وکارها  از  حمایت  برای 

نمایشگاه های بهاره، جشنواره فروش فوق العاده در واحدها داریم.
جلال الدین محمد شکریه درباره تعطیلی نمایشگاه های بهاره، گفت: دولت 
هنوز برنامه ای برای اصناف جهت فروش های ایام شب عید اعلام نکرده است، اما 
مقرر شده واحدهای صنفی فروش فوق العاده را تحت نظارت واحدهای بازرسی 

اصناف برگزار کنند.
وی افزود: در نمایشگاه به دلیل تجمع واحدها، پروتکل های بهداشتی قابل اجرا 
نبود؛ از این رو در این جشنواره، واحدها با همان قیمت های نمایشگاه اجناس 

را می فروشند شکریه درباره حمایت های کرونایی دولت از اصناف، با بیان اینکه 
اصناف از نظر کسب و کار در شرایط طبیعی قرار ندارند، اظهار داشت: در حال 
حاضر دو مشکل عمده شامل کاهش قدرت خرید مردم و شیوع ویروس کرونا، 
کسب و کارهای کشور را از واحدهای تولیدی تا واحدهای توزیع تحت الشعاع 
قرار داده است. نایب رئیس اتاق اصناف ایران افزود: تسهیلاتی که دولت برای 
واحدهای آسیب دیده از کرونا در نظر گرفته بود، به هیچ وجه قابل توجه نبود 
و انگیزه ای ایجاد نکرد و تنها ۱۶ تا ۱۷ درصد از اصناف کشور این تسهیلات را 
گرفتند و نزدیک به ۸۳ درصد اصناف از دریافت این تسهیلات چشم پوشی کردند.
وی ادامه داد: بنابراین فقدان تسهیلات بانکی مناسب برای پوشش دادن زیان 

اصناف آسیب دیده از کرونا در این شرایط، یکی از عواملی بود که موجب شد 
کسب و کار اصناف با مشکل مواجه شود. این در حالی است که در سایر کشورها 
دولت حمایت های ویژه ای از کارگران و اصناف به عمل آورد البته ما انتظار نداریم 
همانند کشورهای دیگر حمایت صورت بگیرد اما می شد حمایت های بهتری کرد.
شکریه گفت: اتاق اصناف برنامه مفصلی را با محوریت مسائلی همچون مالیات، 
بیمه، نظام بانکی، شهرداری، عوارض و … در راستای حمایت از اصناف تولیدی، 
توزیعی و خدمات فنی ۳ ماه پیش به دولت ارائه کرد اما دولت هیچ توجهی به این 
برنامه نداشت در حالی که اگر بخش هایی از این برنامه نیز اجرا می شد، امروز 

شاهد این حجم از مشکل در کسب و کارها نبودیم.

نایب رئیس اتاق اصناف ایران:
فروش فوق العاده در واحدهای صنفی به جای برگزاری نمایشگاه بهاره
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پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: سرخپوشان برای آنکه با روحیه خوبی 
برای تکرار موفقیت در آسیا پای به لیگ قهرمانان بگذارد، باید پیش از آن به صدر 

جدول بازگردد و ضمن آنکه پیش از آغاز لیگ قهرمانان باید تقویت شوند.
تیم فوتبال پرسپولیس در هفته چهاردهم لیگ برتر در دیداری خارج از خانه 
موفق شد تا تراکتور را با تک گل »سیدجلال حسینی« شکست دهد تا از جمع 

مدعیان عقب نماند و با ۲ بازی کمتر به رده چهارم جدول برسد.

در همین راستا »حمید درخشان« در گفت وگویی، در مورد روند صعودی تیم 
فوتبال پرسپولیس، عملکرد سرخپوشان برابر تراکتور و ... صحبت هایی انجام داد 

که در زیر می خوانید.
پرسپولیس ۲ پیروزی متوالی به دست آورد تا به نوعی از بحران خارج شده 

باشد. نظر شما در این باره چیست؟
تیم آنچنان هم در بحران نبود اما به نظر من به این پیروزی آن هم مقابل تیم خوب 

تراکتور نیاز داشت که به آن هم رسید. این برد از نظر روحی و روانی به پرسپولیس 
کمک زیادی خواهد کرد.

بازی با تراکتور چطور بود؟
نیمه اول مسابقه چنگی به دل نزد اما در نیمه دوم پرسپولیس روند خوبی را در 
پیش گرفت و توانست چندین موقعیت گل به دست آورد که این موضوع نشان از 
عملکرد خوب تیم بود. با این وجود مهم ۳ امتیاز بازی بود که پرسپولیس بدست 

آورد.
اما قبول دارید عملکرد پرسپولیس با نوسان زیادی همراه است؟

به نظر من روند تیم رو به جلو است. با این حال با توجه به فشردگی بازی ها طبیعی 
است که یک بازی تیم خیلی خوب باشد و یک بازی نتواند چندان موفق عمل کند.
با توجه به پیروزی در ۲ بازی اخیر آیا سرخپوشان می توانند روند خوبشان 

را حفظ کنند؟
اینکه بازیکنان تا آخرین دقایق بازی خوب می دوند نشان از شرایط خوب آنها دارد 
و بیانگر این موضوع است که از نظر بدنی شرایط خوبی دارد. تنها باید از نظر روحی 

و روانی در آرامش قرار داشته باشند تا این روند خوب حفظ شود.
با توجه به نتایجی که به دست آمد پرسپولیس شانس قهرمانی در نیم فصل 

را هم دارد؟
این موضوع خیلی به تیم از نظر روحیه و انگیزه کمک می کند. شاید از نظر 
جایگاهی، قهرمانی در آخر فصل مهم باشد اما قهرمانی در نیم فصل هم به 

بازیکنان انگیزه خوبی می دهد تا برای حفظ جایگاه خود بجنگند.
با این شرایط شما چقدر شانس برای قهرمانی پرسپولیس در لیگ قائل 

هستید؟
این تیم بهترین کادر فنی و بازیکنان را در اختیار دارد و باز هم در لیگ مدعی 
اصلی است. تنها موضوع مهم به نظر من موفقیت دوباره در لیگ قهرمانان آسیا 
است که تا قبل از این بازی ها تیم باید از همه نظر شرایط خوبی داشته باشد. به نظر 
من باید پرسپولیس تا قبل از لیگ قهرمانان به صدر جدول برسد تا با روحیه خوبی 

پای به این مسابقات بگذارد.
کم کم به فصل نقل و انتقالات هم نزدیک می شویم. به نظر شما پرسپولیس 

در چه پست هایی نیاز به تقویت دارد؟
همه در آسیا به ما به عنوان یک مدعی نگاه می کنند و برای اینکه واقعا به عنوان 
یک مدعی در این بازی ها حاضر شویم باید به خوبی تقویت شویم. الان تیم در 
تمام خطوط نیاز به تقویت دارد که ضرورت دارد به بهترین نحو ممکن این یارگیری 

صورت گیرد.

حمید درخشان: 

پرسپولیس برای لیگ قهرمانان آسیا باید تقویت شود رییس فدراسیون دوومیدانی:

 »احسان حدادی« به آمریکا می رود
رییس فدراسیون دو و میدانی گفت: »احسان حدادی« این هفته عازم آمریکاست تا 

در کنار مربی خود تمرین و در مسابقات شرکت کند.
»هاشم صیامی« همچنین اظهار داشت: به دنبال این هستیم تا دو و میدانی کاران 
در ۲ یا سه مسابقه در کشور ترکیه شرکت کنند. همچنین احتمال دارد ورزشکاران را به 

هند یا کشورهایی که از نظر سطح مسابقات خوب هستند، اعزام کنیم.
صیامی افزود: »مهدی پیرجهان« اکنون در حال فیزیوتراپی است و وضعیتش بهتر 
شده و این هفته به اردوی کیش می رود. مربی »حسین رسولی« نیز دچار مشکل شده 
و در بیمارستان بستری است و مشغول درمان وی هستیم. »حسن تفتیان« نیز در 
فرانسه در حال تمرین است. »احسان حدادی« هم همین هفته عازم آمریکاست تا در 

کنار مربی خود تمرین و در مسابقات شرکت کند.
وی عنوان کرد: تعداد دیگری از ورزشکاران هم چون »بهنام شیری« و »فتحی 
گنجی« در تهران تمرین می کنند. برخی از ورزشکاران در استان ها هستند و کمک 
هزینه ای به هیات های استانی می دهیم تا به ورزشکارانی که نزدیک به کسب ورودی 
هستند، کمک کنند. »حسین ابارقی« نیز یکی از ورزشکاران خوب تیم ملی که در 

کرمان تمرین می کرد، با برنامه ریزی انجام شده اکنون در گلستان تمرین می کند.
رییس فدراسیون دو و میدانی گفت: تلاش داریم تا برای ورزشکاران شرایطی را مهیا 
کنیم تا برای حضور در مسابقات گزینشی المپیک از فروردین تا خرداد آماده شوند. 

فکر می کنم ۴ یا ۵ ورزشکار بتوانند کسب سهمیه کنند و به المپیک اعزام کنیم.
صیامی همچنین خاطر نشان کرد: با توجه به شرایط کرونا تعداد محدودی از تیم ها 
را به مسابقات لیگ دهه فجر باشگاه ها دعوت می کنیم. این رقابت ها روزهای دهم تا 

دوازدهم اسفند برگزار خواهد شد.
وی اضافه کرد: مسابقه ای را در ورزشگاه امام رضا )ع( مشهد برگزار خواهیم کرد 
و تلاش می کنیم تا سطح آن باکیفیت باشد. در ماه مبارک رمضان هم بعد از افطار 
مسابقات جایزه بزرگ پرش ها و دوهای سرعت و پرتاب ها را به صورت مجزا برگزار 
می کنیم. اگر شرایط مهیا شود، ورزشکارانی که در این مسابقات رکوردهای خوبی را 

ثبت می کنند به چند مسابقه برون مرزی اعزام می کنیم.

گل محمدی باید خوشحال باشد که حسینی را دارد

باتجربه ای که جور پرسپولیس را می کشد!

کاپیتان باتجربه پرسپولیس در فصل جاری تبدیل به بازیکنی تعیین کننده در برد 
و باخت های پرسپولیس شده و حرفه ای گری و تجربه او پرسپولیس را از مهلکه نجات 

داده است.
به گزارش ایسنا، پرسپولیس رفته رفته به عادت قدیمی خود یعنی پیروزی با حداقل 
گل بازگشته و با همین سبک و سیاق به صدرجدول نزدیک می شود. سرخپوشان در 
دوران برانکو ایوانکوویچ حتی در بدترین روزهای خود هم عادت داشتند بازی های 
خود را  حتی اگر شده با یک گل پیروز شوند و به هر نحو ممکن سه امتیاز را از آن 
خود کنند. شاگردان یحیی با ادامه این روند می توانند قهرمانی نیم فصل را هم از 
آن خود کنند و بی سر و صدا، رقیب همشهری خود یعنی استقلال را از صدرجدول 
پایین بکشند. یکی از مهم ترین و کلیدی ترین بازیکنان پرسپولیس در فصل جاری 
سیدجلال حسینی، کاپیتان سرخپوشان است که در ۳۹ سالگی همچنان کم اشتباه 
ظاهر شده و با رفتن شجاع خلیل زاده، نقش کلیدی او پررنگ تر از همیشه شده است. 
در واقع خالی شدن خط دفاعی پرسپولیس دست گل محمدی را در پوست گردو قرار 
داد و نبود کنعانی زادگان یا سیدجلال این تیم را با مشکل بزرگی رو به رو می کند. به 
همین دلیل است که سیدجلال حسینی در ۱۴ بازی خود در فصل جاری هیچ کارت 
زردی نگرفته است و در این در حالی است که خط دفاعی پرسپولیس بهترین عملکرد 
از نظر دریافت گل دارد. در واقع کاپیتان سرخپوشان با درک نیاز گل محمدی و نبود 
بازیکنی قابل اتکا روی نیمکت، نه وارد حواشی در حین بازی شده و نه خطای منجر به 
کارت زرد انجام داده است. در مقام مقایسه باید به دریافت چهار کارت زرد توسط حامد 
لک اشاره کرد که در جریان بازی وارد درگیری ها و برخوردها هم نمی شود! از طرفی او 
نشان داده در برد و باخت های پرسپولیس تعیین کننده است. تنها شکست پرسپولیس 
در فصل جاری زمانی رقم خورده که سیدجلال حسینی به علت مصدومیت در ترکیب 
قرار نداشت و این تیم به آلومینیوم اراک باخت و در بازگشت مجددا نقش تعیین کننده 
خود را ایفا کرد. عجیب تر اینکه او دومین گلزن برتر تیمش است. سیدجلال با زدن 
یک گل سه امتیازی و همینطور گل نخست مقابل شهرخودرو، سهم به سزایی در 
پیروزی های تیمش داشته است. کسب ۶ امتیاز با دخالت مستقیم او نشان از نقش 
کلیدی سیدجلال برابر گل محمدی دارد. تمامی این آمار و ارقام مثبت و قابل اتکا 
در شرایطی است که او در ابتدای فصل جاری و قبل از رفتن شجاع خلیل زاده به 
نیمکت نشین تیم یحیی گل محمدی تبدیل شده بود و اگر مثلا در نقل و انتقالات از 
این تیم جدا می شد، معلوم نبود چه بلایی به سر نایب قهرمانی آسیا می آمد. در هر 
حال گل محمدی باید خوشحال باشد که بازیکنی را در اختیار دارد که در ۳۹ سالگی 

می تواند متر و معیاری برای زندگی ورزشی سالم باشد.

لیگ برتر فوتسال؛

فردوس قم نتیجه را به حریف نامدار خود 
واگذار کرد

تیم های فوتسال فردوس و گیتی پسند اصفهان در هفته نهم لیگ برتر فوتسال 
باشگاههای کشور به مصاف یکدیگر رفتند که این بازی با نتیجه ۳ بر ۲ به نفع تیم 
اصفهانی به پایان رسید. در این بازی حساس که عصر جمعه در ورزشگاه دوهزار نفری 
شهید حیدریان قم برگزار شد، روح الله ایثاری)۲ گل از روی نقطه پنالتی اول و دوم( 
برای فردوس قم و سعید احمدعباسی، محمدرضا سنگ سفیدی و علی اصغر حسن 
زاده)پنالتی نقطه دوم( برای گیتی پسند اصفهان موفق به گلزنی شدند. فردوس که 
آخرین بازی خود را در خانه کراپ الوند با نتیجه ۵ بر ۳ واگذار کرده بود، برای بهبود 
جایگاه خود در جدول نیاز مبرمی به سه امتیاز این دیدار حساس خانگی داشت، اما 
بازی خوب و شجاعانه این تیم در برابر تیم پرمهره گیتی پسند راه به جایی نبرد و نتیجه 
بازی را واگذار کرد. در سه دقیقه پایانی بازی، تیم فردوس قم که با یک گل از حریف 
خود عقب افتاده بود، با سیستم پاورپلی )۵ بازیکن( بازی را ادامه داد، اما با وجود 
ایجاد موقعیت های زیاد و دفاع خوب در برابر ضدحمله های گیتی پسند، نتوانست 
گل مساوی را به ثمر برساند. در این بازی پربرخورد که هر دو تیم در نیمه دوم ۵ خطا 
شدند و کادر فنی و بازیکنان هر دو تیم حواشی زیادی را ایجاد کرده بودند، داور از 
کارت زرد زیادی استفاده و حتی حسین صبوری سرمربی فردوس قم را نیز با کارت زرد 
جریمه کرد. در بازی رفت دو تیم در هفته دوم، فردوس قم نمایش قابل قبولی از خود 
نمایش داد و تیم گیتی پسند را در اصفهان با نتیجه ۳ بر ۳ متوقف کرده بود، اما با این 
شکست اکنون با ۸ امتیاز در رده پنجم جدول رده بندی لیگ برتر فوتسال باشگاههای 
کشور قرار گرفت و باید برای فرار از سقوط تلاش بیشتری داشته باشد. تیم فوتسال 
گیتی پسند اصفهان نیز با این پیروزی خارج از خانه با ۱۷ امتیاز جایگاه خود را در صدر 
جدول محکم تر کرد و همچنان تیم خوب مقاومت البرز را در تعقیب خود می بیند، اما 

این دو تیم کمی از رقبای دیگر خود فاصله گرفته اند.

در مسابقات بین المللی جام ایران زمین ؛

درخشش کاتاروهای قمی با 3 نشان طلا و نقره
کاتاروهای باشگاه فرهنگی ورزشی کارن قم در مسابقات بین المللی جام ایران زمین 
با کسب دو مدال طلا و یک نقره خوش درخشیدند. برپایه این گزارش ، شانزدهمین 
دوره مسابقات بین المللی جام ایران زمین ۹ تا ۱۳ بهمن ماه به صورت مجازی و با 
حضور ۱۲۰۰ کاراته کا از ۲۰ کشور در همه رده های سنی برگزار شد که کاتاروهای 

باشگاه فرهنگی ورزشی کارن قم دو مدال طلا و یک نقره کسب کردند.

با وجود این که نزدیک به یک سال از ترک پرسپولیس توسط مهاجم ایرلندی 
می گذرد اما باشگاه هیچ شکایتی به فیفا مطرح نکرده تا از حقوق خود دفاع کند.
زمانی که یحیی گل محمدی تازه هدایت پرسپولیس را بر عهده گرفته بود، از 
باشگاه خواست آنتونی استوکس را به خدمت بگیرد تا این گونه مشکل پرسپولیس 
در خط حمله برطرف شود. با وجود این که همه از رفتارهای غیرحرفه ای این 

مهاجم ایرلندی آگاه بودند، محمد حسن انصاری فرد )مدیرعامل وقت( تیمی را 
به دوبی فرستاد تا مقدمات به خدمت گرفتن این مهاجم ایرلندی را انجام بدهند 
اما اصرار استوکس برای دریافت پیش پرداختش کار را برای انعقاد قرارداد سخت 
کرده بود. در نهایت با گذشت یک هفته، در نهایت پرسپولیس ۱۵۰ هزار دلار از 
قرارداد ۲۷۰ هزار دلاری او که برای ۶ ماه منعقد شده بود را نقدا پرداخت کرد تا 

قرارداد از سوی این بازیکن به امضا برسد.
استوکس به ایران آمد اما آن قدر اضافه وزن داشت که نیاز به چند هفته تمرین 
داشت. با این حال در برخی بازی ها چند دقیقه ای به میدان آمد که نشان می داد 
شارجه  به  پرسپولیس  سفر  از  پس  نهایت  در  است.  دور  به  مطلوب  آمادگی  از 
امارات، برای دیدار برابر این تیم در لیگ قهرمانان آسیا و در راه بازگشت، او از کادر 
فنی مرخصی چند روزه گرفت تا به استراحت بپردازد اما دیگر هیچگاه به ایران 
بازنگشت. پس از این اتفاق انصاری فرد و مسوولان باشگاه مدعی بودند به لطف 
قرارداد محکمی که با او منعقد کرده اند، از تمام حقوق باشگاه دفاع می کنند و 
این بازیکن نه نتها باید ۱۵۰ هزار دلار دریافتی را پس بدهد، بلکه با جرایمی هم 

مواجه خواهد شد.
حالا یک سال از آن موضوع می گذرد و انصاری فرد رفت و رسول پناه آمد و در آخر 
جعفر سمیعی روی صندلی مدیرعاملی پرسپولیس نشست اما هیچکدام از این 
مدیران پیگیر پرونده این بازیکن ایرلندی در فیفا نبودند. یعنی در واقعا پرسپولیس 
اصلا شکایتی در فیفا علیه این بازیکن طرح نکرده و فقط در قالب چند نامه پیگیر 
موضوع از سوی کیمته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال ایران 
بوده است. در این باره ابراهیم شکوری، سخنگوی باشگاه پرسپولیس در نشست 
خبری ۱۳ دی ماه ۱۳۹۹ خود به صراحت گفت: "در خصوص پرونده استوکس 
هم باید بگویم  طی روزهای آینده از او هم شکایت می کنیم." با این حال و با 
گذشت یک ماه از این نشست خبری، هنوز طرح شکایتی از سوی پرسپولیس 

به فیفا انجام نشده است.
فیفا شکایت نمی کند،  به  آنتونی استوکس  از  پرسپولیس  این که چرا  درباره 
خبرنگار ایسنا از ابراهیم شکوری، سخنگوی باشگاه پرسپولیس سوال پرسید که 

او حاضر به پاسخگویی به این سوال نشد.

چرا پرسپولیس به فیفا شکایت نمی کند؟

استوکس، ابهام و 1۵۰ هزار دلار

کاپیتان اسبق تیم فوتبال استقلال گفت: این باشگاه چند 
سال است از مدیریت و هیأت مدیره اش ضربه خورده و این 

رویه غلط اصلاح نشده است.
مهدی امیرآبادی ، در خصوص دیدار جمعه شب گذشته 
استقلال مقابل نساجی اظهار داشت: بازی شب گذشته دو 
نیمه متفاوت داشت. در نیمه اول استقلال به خاطر سبک 
بازی حریف موقعیت چندانی خلق نکرد اما در نیمه دوم کاملًا 
سوار بر کار شد و انگیزه پیروزی در چهره بازیکنان کاملًا نمایان 

بود.
وی افزود: بازیکنان استقلال فعل خواستن را خوب صرف 
کرده و با ضربه زیبای فرشید اسماعیلی سه امتیاز بازی را 
گرفتند. با وجود اینکه بازیکنان استرس داشتند و روی کادر 
و  کم  با  بازیکنان  بود،  وارد شده  زیادی  فشارهای  فنی هم 
کاستی هایی که وجود داشت توانستند به نتیجه خوبی برسند 
و سه امتیاز مهم را کسب کنند. کاپیتان اسبق تیم فوتبال 
استقلال تصریح کرد: نکته ای که در چهره و ساق پای بازیکنان 
در دیدار شب گذشته مشهود بود، عصبانیت و استرس آنها 
بود. بیشتر آنها شب گذشته عصبی بودند و حرکتی که وریا 
غفوری انجام داد، به خاطر عصبانیت های قبل از بازی بود. 
کاملًا مشخص است که حرکت وریا ربطی به بازی نداشت اما 
صحبت من این است هر چقدر هم درون تیم مشکل باشد، 

نباید چنین حرکتی را انجام می داد.
با اشاره به نقش بزرگ تر در یک تیم به فارس،  امیرآبادی 

گفت: غفوری کاپیتان استقلال است و نباید چنین حرکاتی 
از  نباید  باشد،  رفتاری داشته  او چنین  اگر  بدهد.  انجام  را 
بازیکنان دیگر انتظاری داشت. غفوری باید الگوی بازیکنان 
باشد ولی کارش اشتباه بوده است. غفوری را دوست دارم اما 
کار شب گذشته او در جریان بازی خیلی خیلی اشتباه بود. 

اگر در بدترین شرایط روحی و روانی قرار داشت باز هم نباید 
چنین کاری را انجام می داد.

وی با اشاره به انتقاداتی که بازیکنان استقلال بعد از پایان 
بازی از مدیریت انجام دادند،  عنوان کرد: گلایه ها را شنیدم. 
ما از ابتدای فصل این صحبت ها را مطرح کردیم و گفتیم که 

استقلال با این مدیریت به جایی نمی رسد. این باشگاه چند 
سال است از مدیریت و هیأت مدیره اش ضربه خورده و این 
رویه غلط اصلاح نشده است. زمین تمرین به شکلی است که 
بازیکن مدعی است از داخل آن شیشه خرده جمع می کند. 
بازیکنان هم یک  بحث هتل و سفارش غذای پرسی برای 
بحث کاملًا زشت است که به بازیکنان فشار روحی زیادی 
وارد کرده و مجبور شدند این صحبت ها را به هواداران منتقل 
شرایط  نمی شود،  پرداخت  بازیکن  مطالبات  وقتی  کنند. 
همینگونه می شود. کاپیتان اسبق استقلال خاطرنشان کرد: 
وقتی باشگاه با بازیکن قرارداد می بندد باید مطالباتش  را هم 
پرداخت کند. وقتی پول بازیکن پرداخت نمی شود، هوادار 
نباید از آنها انتظار قهرمانی داشته باشد. مگر می شود با هیچ 
چیز همه چیز به دست آورد؟ بازیکن خانواده دارد و زندگی اش 
خرج و مخارج دارد آنها باید مطالباتشان را دریافت کنند تا 
باید  اول  باشگاه  باشند.مدیریت  داشته  تمرکز  فوتبال  روی 
زمین مناسب و امکانات در اختیار باشگاه قرار بدهد و بعد 
انتظار قهرمانی داشته باشد.برای استقلال  صدرنشین است 
زشت است دغدغه زمین تمرین داشته باشد.مشخص است 
که بازیکن غیرت کرده و با همه مشکلاتی که وجود داشته 
توانش را گذاشته و تیم را با کمک کادر فنی در بالای جدول 
حفظ کرده اما هواداران باید هوشیار باشند و بدانند از بازیکنان 
و کادر فنی در چه شرایطی انتظار داشته باشند.اگر امکانات 

نمی دهیم حق نداریم از آنها موفقیت بخواهیم.

امیرآبادی: هوادار با این مدیریت چه انتظاری از استقلال دارد؟

با این رفتار غفوری از بازیکنانِ دیگر نباید انتظاری داشت

تیم بسکتبال شیمیدر قم در سیزدهمین مسابقه خود از فصل جاری رقابت های لیگ برتر باشگاه های کشور با شکست 
دادن تیم مس کرمان و یازدهمین پیروزی خود به صدر جدول صعود کرد.

 برپایه این گزارش، شاگردان مصطفی هاشمی در تیم بسکتبال شیمیدر قم ششمین بازی خود از دور برگشت مرحله 
گروهی رقابت های فصل ۱۴۰۰ – ۱۳۹۹ لیگ برتر بسکتبال مردان ایران را در سالن آزادی برابر تیم مس کرمان برگزار کرده 

و با نتیجه ۸۸ بر ۷۵ پیروز شدند.
نماینده بسکتبال قم در کوارتر نخست این دیدار حساس با نتیجه ۲۶ بر ۲۰ صاحب برتری شد،  کوارتر دوم را نیز با نتیجه 
۲۱ بر ۱۸ از مس کرمان برد تا نیمه نخست با برتری ۴۷ بر ۳۸ به نفع این تیم به پایان برسد اما در نیمه دوم این مس کرمان 

بود که کوارتر سوم را با حساب ۲۱ بر ۲۰ از شیمیدر گرفت.
اوج حساسیت و هیجان این بازی در کوارتر پایانی بود که دو تیم رقابت نزدیک و تماشایی برای کسب پیروزی با یکدیگر 
داشتند و سرانجام این شیمیدر قم بود که با حساب ۲۱ بر ۱۶ این کوارتر را از آن خود کرد و در نهایت با اختلاف ۱۳ امتیاز 

و با نتیجه ۸۸ بر ۷۵ حریف را مغلوب کرد.
بسکتبالیست های شیمیدر قم با احتساب این نتیجه صاحب یازدهمین پیروزی خود در فصل جاری رقابت های لیگ برتر 
بسکتبال مردان ایران شده و با روحیه ای خوب به تعطیلات ۲۶ روزه بازی ها رفتند ،  زیرا لیگ برتر به دلیل حضور تیم ملی 

کشورمان در مسابقات پنجره انتخابی کاپ آسیا تعطیل خواهد شد.
بازی آخر شیمیدر قم در مرحله گروهی رقابت های فصل جاری لیگ برتر بسکتبال مردان باشگاه های کشور روز سه شنبه 
۱۲ اسفند ماه در برابر تیم مهرام تهران برگزار می شود و بلافاصله بعد از این بازی، تیم ها از روز ۱۴ اسفند وارد مرحله پلی آف 

لیگ برتر خواهند شد.

تیم هندبال پاس ناجای قم نخستین گام در شروع دیدارهای مرحله نهایی مسابقات لیگ برتر هندبال باشگا ه های کشور را 
لرزان برداشت.

برپایه این گزارش  ، یکی از نماینده های لیگ برتری ورزش قم در سطح اول رقابت های باشگاهی ورزش ایران، تیم هندبال پاس 
ناجا است که در لیگ برتر هندبال مردان ایران حضور دارد و با وجود مشکلات مالی عدیده اما عملکرد خوبی در این مسابقات به 

نمایش گذاشته است.
تیم هندبال پاس ناجا در شرایطی که چهار تیم از هر گروه در مرحله مقدماتی لیگ برتر هندبال مردان ایران به مرحله نهایی راه 
می یافت، به عنوان تیم چهارم گروه نخست این شانس را به دست آورد و اکنون حتی شانس قهرمانی در این دوره از مسابقات 

را دارد.
نماینده قم در نخستین بازی از دور رفت  مرحله سوم پیکارهای لیگ برتر هندبال مردان باشگاه های کشور مقابل تیم صنعت 
مس کرمان به میدان رفت و در پایان مسابقه ای نزدیک و نفس گیر که ۵۷ گل داشت در نهایت نتیجه را ۳۴ بر ۲۳ به حریف مدعی 

خود واگذار کرد.
پاس ناجای قم که با هدایت یکی از چهره های شاخص هندبال این استان یعنی رضا سفیدگر در این مرحله به مصاف حریفان 
می رود، در ابتدای این بازی که قضاوت آن را برادران قیصریان از اصفهان بر عهده داشتند خیلی خوب از رقیب خود پیشی گرفت 
اما آرام آرام مسی ها بر جریان بازی مسلط شدند و نیمه نخست این بازی با برتری ۱۷ بر ۱۰ به سود تیم مس کرمان به پایان رسید.
در نیمه دوم بار دیگر این تیم مس کرمان بود که ۱۰ گل از تیم پاس ناجای قم پیش افتاد و در حالی که پاس از بازیکنان جوان 
خود در نیمه دوم بیشتر بازی می گرفت، کمی به دلیل نداشتن هماهنگی فرصت های متعدد گلزنی را از دست داد و سرانجام با 

اختلاف ۱۱ امتیاز باخت.

دررقابت های لیگ برتر باشگاه های کشور؛

شیمیدر قم با کسب یازدهمین پیروزی صدرنشین شد
»پاس ناجا قم« مقابل »فرازبام دهدشت« شکست خورد

گام لرزان پاس قم در شروع مرحله نهایی لیگ برتر هندبال
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نماینده پیشین مجلس دهم با اشاره به محدودیت های ایجاد شده برای مشارکت 
سیاسی و انتخاباتی مردم،گفت: اصلاح طلبان فکر نکنند اگر از صندوق رای قهر کنند 
برای آن  ها فرش قرمز پهن خواهد شد.جریان های سیاسی و حاکمیت باید زمینه را برای 

مشارکت مردم فراهم نمایند تامردم احساس کنند که رای آنها موثر است. 
حجت الاسلام »احمد مازنی« نماینده پیشین مردم تهران در مجلس دوره دهم و فعال 
سیاسی اصلاح طلبان در پاسخ به این پرسش که برای افزایش مشارکت انتخاباتی مردم 
در انتخابات سال آینده چه اقداماتی می توان انجام داد، به پژوهشگر ایرنا گفت:مساله 
انتخابات از چند جهت قابل بررسی است. اگر این جهات مورد توجه قرار گیرد می توانیم 
انتظار افزایش مشارکت مردم را داشته باشیم. در این زمینه بخشی از وظیفه بر عهده 
نهادهای حاکمیتی و دستگاه های متولی انتخابات چه در حوزه نظارت و چه در زمینه 
اجرا است. وی ادامه داد: به هرحال رفتار و کردار متولیان انتخابات در رای و مشارکت 
مردم تاثیر دارد. یعنی اگر مردم ببیند در بین افرادی که از سوی شورای نگهبان تایید 
صلاحیت شدند همه نامزدها از یک سلیقه سیاسی و فکری هستند،به صورت عقلانی 
مردم احساس خواهند کرد که مشارکت آن ها در انتخابات بی  فایده است. بعد دیگر این 
است که مردم احساس کنند این رویکرد در کشور حاکم است که مردم چه رای بدهند و 
چه رای ندهند و به هر کسی هم رای دهند تغییری در سیاست  ها اتفاق نخواهند افتاد و 
عده ای راه خود را خواهند رفت. در این صورت طبیعی است که مردم دلسرد خواهند شد. 
یعنی اینکه منتخبان مردم یا نمیخواهند یا نمی توانند به وعده های خود عمل کنند. این 
امور جزو وظایفی است که حاکمیت برای افزایش مشارکت بر عهده دارد. باید همه این 

زمینه ها و شرایط از سوی حاکمیت برای افزایش مشارکت مردم مهیا شود.
مسوولیت شورای نگهبان در قبال افزایش مشارکت مردم 

نماینده مردم تهران در مجلس دهم با بیان اینکه قانون اساسی هم در اصول مهم و 
پایه ای خود که مربوط به اداره جامعه و مبانی نظام جمهوری اسلامی می شود بر مشارکت 
مردم تاکید دارد، بیان داشت: قانون اساسی تاکید دارد که همه ارکان نظام و همه دستگاه 
 های کشور موظف هستند زمینه مشارکت، سیاسی، فرهنگی و اقتصادی مردم را برای 
تحقق آرمان  های انقلاب و نظام جمهوری اسلامی ایران فراهم کنند. بنابراین با این نگاه 
به قانون اساسی، شورای نگهبان نمی تواند بگوید من وظیفه ای در قبال مشارکت مردم 
ندارم. شورای نگهبان بخشی از نظام اسلامی است. پس  این نهاد وظیفه دارد شرایطی 

فراهم کند تا زمینه مشارکت حداکثری مردم در انتخابات سال آینده فراهم شود.
ضرورت دادن سیگنال های مثبت از طرف حاکمیت به مردم 

مازنی درباره این  که آیا بسترهای مشارکت حداکثری مردم برای انتخابات سال آینده 

فراهم شده است یا خیر، توضیح داد: در شرایط فعلی نمی توان در این زمینه قضاوت کرد. 
اما عملکرد نهادهای تاثیر گذار نشانه های مثبتی را به جامعه ارایه نمی کند. به عنوان مثال 
یکی از نهادهای تاثیر گذار در انتخابات صداوسیما است. وی ادامه داد: صداوسیما یکی از 
نهادهای انحصاری و تبلیغاتی است.  اگر برنامه های مشارکت محور در شبکه های مختلف 
تلویزیون تهیه و منتشر شود و دیدگاه ها و نظرهای مختلف فرهنگی و سیاسی امکان حضور 
در صداوسیما داشته باشند و بستر فراهم شود. ان وقت خروجی این رویکرد افزایش 
مشارکت مردم خواهد بود. در واقع این رویکرد دعوت مردم به مشارکت از سوی نظام است. 
صداوسیما باید در این جهت فعال باشد. این فعال سیاسی تاکید کرد: سیگنال  هایی که از 
مجموعه نهادهای موثر به مردم منتقل می شود اگر ناشی از این امر باشد که مشارکت بالای 
مردم برای نظام مهم است؛ مردم حضور پیدا خواهند کرد. در حالی که من فکر می کنم 
در انتخابات مجلس چه به عمد و چه سهوا رفتاری از سوی برخی نهادها مشاهده شد که 

حاکی از این بود که بهتر است مردم کمتر در انتخابات مشارکت کنند.
 عده ای به دنبال مشارکت حداقلی هستند

وی با بیان اینکه بر اساس اطلاعاتی که دارم و نه تحلیل،  معتقد هستم که برخی از افراد 
فعال در طیفی از جریان های سیاسی کشور به دنبال مشارکت حداقلی مردم هستند، 
اظهار داشت: این افراد معتقد هستند که مشارکت کمتر مردم و انتخاب شدن فرد مورد 
نظر آن ها بهتر و مطلوب  تر از آن است که با مشارکت حداکثری مردم فرد مورد نظر آن ها 
انتخاب نشود. این نگاه در کشور ما وجود دارد. حاکمیت باید در این زمینه شفاف سازی 

کند که  این نگاه نظام و نهادهای حاکمیتی نیست.
با قهر کردن مشکلات کشور درست نمی شود

این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به نقش احزاب و جریان های سیاسی در افزایش 
مشارکت مردم، بیان داشت: بخشی از مسوولیت افزایش مشارکت مردم در انتخابات هم 
متوجه احزاب است. جریان های سیاسی  مخصوصا جریان اصلاحات باید در عرصه 
انتخابات فعال باشد تا یک جریان فکر نکند کشور ملک مطلق آن ها است و همه جریان ها 

ضد انقلاب هستند و فقط آن ها جریان راستین انقلاب اسلامی هستند.
وی تصریح کرد: جریان اصلاحات فکر نکند که اگر قهر کند جلوی این جریان فرش 
قرمز پهن خواهند کرد. مسایل کشور با قهر کردن و فاصله گرفتن از صندوق رای  حل 
نمی شود. بنابراین جریان های سیاسی به اضافه حاکمیت باید زمینه را برای مشارکت مردم 
فراهم کنند که مردم احساس کنند که رای آن ها مهم و موثر است. اگر زمینه مشارکت مردم 
مثل انتخابات مجلس یازدهم فراهم نشود در  انتخابات ریاست جمهوری سال آینده منافع 

ملی کشور ضرر بیشتری متحمل خواهد شد.

ترامپ یک پدیده غیرقابل پیش بینی بود که با ورودش به سیاست بین الملل، شوکی 
بزرگ به دیپلماسی و تعاملات بین المللی وارد کرد. اکنون مانند همه جهان، سیاست 

خارجی کشورمان نیز مقتضیات و باید و نبایدهای جدیدی پیش رو دارد. 
اقتصادی چه نقش و  متغیر سیاست خارجی در عصر وابستگی متقابل پیچیده 
دنبال  به  بزرگ  قدرت های  دیرزمانی  دارد؟  کشورها  اقتصادی  توسعه  در  جایگاهی 
ابزار نظامی بودند؛ عصری که دیپلماسی چندان  با  کشورگشایی و فتح و فتوحات 
جایگاهی در سطح بین المللی نداشت و این عنصر زور و قدرت صرف نظامی بود که 

تعیین کننده برتری کشورها بود.
و  اقتصادی  منافع  کسب  است.  شده  عوض  جهانی  جدید  عصر  در  شرایط  این 
امروز جهانی محسوب  اقتصاد  در  دولت ها  از  بسیاری  آخر  و  اول  اولویت  بازاریابی، 
به توسعه اقتصادی بیشتر،  ابزار و فاکتور پیش برنده دولت ها در رسیدن  و  می شود 

سیاست خارجی و دیپلماسی عمومی است.
به تعبیری دقیق تر سیاست خارجی جاده صاف کن همگرایی و توسعه اقتصادی 
کشورها شده است. افزایش سطح تماس های بین المللی و عنصر دیپلماسی ناظر به 
همین امر است که کشورها به این درک فلسفی رسیده اند که با دیپلماسی و گفت وگو 
می توان با هزینه کمتر چالش ها و اختلافات را مدیریت و در مرحله بعدی راه های توسعه 

و همگرایی اقتصادی را ترسیم کرد.
این رویکرد در دولت یازدهم و دوازدهم به صورت هدفمند پیگری شده و از همان ابتدا 

تلاش بر عادی سازی و گسترش روابط با جهان خارج در دستور کار قرار گرفته است.
واقعیت این است که ریشه بخش انکارناپذیری از مشکلات کشور در مساله تحریم ها 
و  فعال  خارجی  سیاست  یک  داشتن  اقتضای  امر  این  و  است  بیرونی  تنش های  و 

توسعه گرا را در کشور ضروری می سازد.
مذاکرات برجامی که از سال۲۰۱۳ شروع و در سال ۲۰۱۵ به نتیجه رسید با همین 
ذهنیت و باور پیگیری شد که از محمل سیاست خارجی، چالش های اقتصادی نظیر 
مساله سرمایه گذاری خارجی، توسعه منابع نفت و گاز، توریسم بین المللی، فروش 

نفت و تبادل بانکی و مالی حل شود.
اتفاقات بعد از توافق برجام گویای درستی مسیر دولت بود. میزان فروش نفت خام در 
کشور که بر اثر تحریم های دوره اوباما به زیر یک میلیون بشکه در روز رسیده بود بر حدود 

دو و نیم میلیون بشکه در روز طی دو سال اول توافق برجام بالغ شد.
درهای بسته متعددی از شبکه بانکی بین المللی به روی بانک های کشور باز شد و در 

وضعیتی متفاوت با اکنون تبادل کلان ارزی صورت می گرفت.
در دوره دو ساله بعد از برجام، شاهد ورود شرکت های بزرگ بین المللی نظیر »مرسک« 
در حوزه کشتیرانی و »توتال« در بخش انرژی بودیم تا ببینیم یک سیاست خارجی 

توسعه گرا و تعاملی می تواند حامل چه فرصت ها و مزیت های بزرگی برای اقتصاد یک 
کشور باشد. باید گفت که ترامپ یک پدیده غیرقابل پیش بینی بود که با ورودش به 
سیاست بین الملل، شوکی بزرگ به دیپلماسی و تعاملات بین المللی وارد کرد. توجه به 
این امر ضروری است که تهدیدات و پیامدهای منفی حضور چهارساله ترامپ در قدرت 

محدود و محصور به جمهوری اسلامی ایران نبود.
 اغماض می توان گفت که همه قدرت های بزرگ دنیا از اتحادیه اروپا در بخش فولاد 
و آلومینوم، چین در حوزه تجاری و همین طور کشورهای عضو نفتا دچار آسیب های 

جدی اقتصادی شدند.
توسعه  در  بازدارنده  منبع  عنوان  به  بین الملل  سیاست  صحنه  از  ترامپ  که  امروز 
همکاری های جهانی کنار رفته است؛ فرصت مناسبی برای دنیا از جمله کشورمان 

جهت تقویت تعاملات اقتصادی فراهم شده است.
 با این نگرش، سفر »محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه کشورمان به حوزه قفقاز 
جنوبی، روسیه و ترکیه با هدف توسعه مراودات اقتصادی و سرمایه گذاری های مشترک 

منطقه ای صورت گرفته است.
در فضای جدید جهانی که احتمال رفع تحریم های ثانویه وجود دارد؛ امکان فروش 
با جمهوری  از سوی دیگر سوآپ نفتی  و  ارمنستان  و  به دو کشور ترکیه  نفت و گاز 

آذربایجان وجود دارد.
طبیعی است که عملیاتی شدن این راهبرد مهم در گروی سیاست خارجی فعال و 
هوشمند است که با اعتماد سازی بتواند زمینه همکاری های مشترک اقتصادی در 

حوزه های نفتی، برقی و ترانزیتی را فراهم سازد.
همراستا با این راهبرد، امسال دولت برای بودجه ۱۴۰۰ فروش نفت در حدود دو 
میلیون در نظر گرفته است. ابزار عملی اجرای این سیاست دولت باز از مسیر سیاست 

خارجی می گذرد.
سیاست خارجی با تنش زدایی در سطح منطقه ای و بین المللی  زمینه حضور دوباره 
شرکت های بین المللی در اقتصاد نفت و گاز فراهم ساخته و نگاه مشتریان نفتی نظیر، 

هند، ژاپن و اتحادیه اروپا به نفت دوخته شده است.
از دید بسیاری از صاحبنظران سیاست خارجی و کارشناسان این عرصه، ضروری 
است با توجه به هدفگذاری دولت در بودجه سال آتی و امید به گشایش های اقتصادی 
در حوزه فروش نفت و تبادلات مالی و بانکی، فضای آزادانه و اختیار عمل بیشتری 
پیش روی دستگاه سیاست خارجی در پیگیری اهداف اقتصادی کشور و تامین منافع 
ملی کشور قرار گیرد زیرا سیاست خارجی امن ترین مسیر تقویت بسترهای داخلی 
اقتصادی و گره گشایی چالش های بیرونی است که آثارش را طی سال های اخیر در 

زندگی و معیشت نشان داده است.

حجت الاسلام »احمد مازنی«:

در صورت قهر با صندوق رای، فرش قرمزی در انتظار اصلاح طلبان نیست
سیاست خارجی جدید برای عبور از وضعیت تحریمی

اصولگرایان در انتخابات 1۴۰۰؛

اصولگرایان بیم تفرقه و امید پیروزی

اصولگرایان به پیروزی در سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری امید بسیاری 
دارند. این در حالی است که دست یابی به وحدت بر سر سازوکارهای انتخاباتی در 

میان طیف های گسترده این جریان با چالش های بسیاری مواجه است. 
پیروزی اصولگرایان در یازدهمین دوره انتخابات مجلس در اسفند ۱۳۹۸، افزون 
بر کاهش معنادار نرخ مشارکت و رد صلاحیت اصلاح طلبان، در شرایط اجماع 
طیف های مختلف این جریان در دقیقه ۹۰ رقابت ها شکل گرفت؛ اجماعی که 
هرچند دیر و به سختی حاصل شد، ولی توانست اکثریت کرسی های پارلمان را از 

آنِ اصولگرایان کند.
اگر سازوکار اجماعی اصولگرایان در انتخابات ۹۸ در دقیقه ۹۰ به نتیجه نمی رسید، 
می توانستیم وحدت را حلقه گمشده اصولگرایان در دهه ۹۰ بدانیم. ناکامی در جمع 
شدن اصولگرایان زیر یک چتر واحد، دست کم نتیجه چهار انتخابات پیاپی را از سال 

۹۲ تا ۹۸ نصیب رقبا کرده بود.
به دست آوردن اکثریت مجلس درسال ۹۸، اکنون اصولگرایان را نسبت به اجماعی 
دوباره و در نتیجه تصاحب کرسی ریاست قوه مجریه امیدوار کرده است. این در حالی 
است که جریان اصولگرایی طی یک سال اخیر، در نتیجه رقابت های درون جریانی، 
همچنان مسیر واگرایی و زایش های درون جریانی را می پیماید. در چنین شرایطی از 

دید ناظران دست یابی به وحدت با موانع بیشتری مواجه خواهد بود.
اکنون دو نهاد شورای ائتلاف اصولگرایی به عنوان سازوکاری که در انتخابات 
مجلس یازدهم توانست اصولگرایان را زیر یک پرچم واحد گرد آورد و شورای وحدت با 

محوریت جامعه روحانیت مبارز درمیان اصولگرایان مطرح است.
 بسیاری از اصولگرایان با این استدلال که شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی 
سازوکاری برای انتخابات مجلس بود و کارآمدی آن برای انتخابات ریاست جمهوری 
مورد تردید است، کار آن را پایان یافته می دانند ولی اعضای اصلی شورای ائتلاف 
)جبهه پایداری و جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی(  گویا به سازوکارجدیدتر یعنی 

شورای وحدت اسباب کشی نکرده اند.
جامعه روحانیت مبارز به عنوان نهاد سنتی اصولگرایان که دردهه ۷۰ و ۸۰ محوریت 
اصلی کنش انتخاباتی اصولگرایان را راهبری می کرد، پس از یک دوره دوری از عرصه 
سیاست ورزی فعال، پس از یازدهمین دوره انتخابات مجلس، تلاش کرد فرمان 
هدایت اتحاد اصولگرایان را به دست بگیرد؛ کاری که نتوانست در انتخابات ۹۸ در 

قامت شورای وحدت به انجام برساند و آن را به شورای ائتلاف محول کرد.
اکنون شورای وحدت با محوریت جامعه روحانیت مبارز دستورکار جمع کردن 
اصولگرایان زیر یک پرچم واحد را به دست گرفته و قرار است نظر طیف های مختلف 
اصولگرایی از سنتی ها گرفته تا نواصولگرایان را جلب کند. این در حالی است که 
تشکل هایی چون جبهه پایداری تاکنون چندان روی خوشی به شورای وحدت نشان 

نداده اند.
مساله اینجا است که ماهیت و سازوکار اجماعی در جریان های سیاسی در انتخابات 
مجلس با انتخابات ریاست جمهوری متفاوت است. اصولگرایان نمی توانند با همان 
فرمانی که در سال ۹۸ با یکدیگر متحد شدند، در انتخابات ۱۴۰۰ بازی کنند. معادله 
سهم خواهی ها و همراهی ها که در انتخابات ۱۳۹۶ جمنا مطرح شد، با آنچه شانا در 

جریان انتخابات ۹۸ تجربه کرد، متفاوت است.
 افزون بر این، تغییر و تحولات درونی جریان اصولگرایی از ۹۸ تاکنون، مساله 
وحدت میان آنان را با چالش های تازه ای مواجه کرده است. اکنون قالیباف به عنوان 
رهبر جریان نواصولگرایی با حفظ فاصله خود با اصولگرایان، با طیفی از جبهه 
پایداری همراهی نشان می دهد. در جبهه پایداری به عنوان طیفی که در سال های 
اخیر در معادلات اصولگرایی وزنه ای تاثیرگذار بوده است، نشانه هایی از انشقاق دیده 
می شود و فقدان چهره کاریزمایی چون آیت الله مصباح یزدی در این جریان، وحدت 

رویه را در این جبهه کمرنگ می کند.
اکنون حجت الاسلام رئیسی ریاست قوه قضائیه را در دست دارد و مشخص نیست 
تمایل بسیاری از اصولگرایان برای نامزدی او در انتخابات ریاست جمهوری به نتیجه 
برسد یا نه. از دید بسیاری و در شرایط کنونی، قاضی القضات تنها چهره ای است 
که می تواند اختلافات بعضا جدی میان طیف های مختلف اصولگرایی را زیر لوای 
نامزدی خود بپوشاند. در مقابل، نبود چنین چهره اجماع بخشی در میان نامزدهای 
انتخاباتی از دید ناظران، می تواند اختلافات میان اصولگرایان را به عرصه رقابت های 

انتخاباتی بکشاند.
رئیسی در  ماندن حجت الاسلام  اظهارنظرها کفه  و  به آخرین مواضع  نگاهی 
راس دستگاه قضا را سنگین تر کرده است؛ از جمله »حمیدرضا فولادگر« فعال 
سیاسی اصولگرا اخیرا مدعی شده است: با کاندیداتوری آقای رئیسی همه سلایق 
اصولگرایی روی حمایت او به اتفاق نظر می رسند اما آنچه من اخیرا شنیدم آقای 
رئیسی نپذیرفته و پاسخ ایشان منفی است و می خواهد در همان قوه قضائیه اجرای 

برنامه پنج ساله خود را دنبال کند.

فعال سیاسی و دبیر کل حزب جمهوریت گفت: اگر بخواهیم نظام محفوظ 
بماند حتما باید جمهوریت نظام به شکل واقعی و عینی محافظت شود و حقوق 
آحاد مردم مورد صیانت و حفاظت قرار گیرد و اتفاقا خطر برای نظام از آنجا نشات 

می گیرد که حقوق مردم مورد تعدی واقع شود. 
حجت الاسلام رسول منتجب نیا در گفت وگو با ایرنا درباره شخصیت مردمی امام 
خمینی)ره( و توجه ایشان به آرای مردمی خاطرنشان کرد: یکی از ویژگی های 
خاص امام خمینی)ره( در میان مراجع تقلید و سیاستمداران بزرگ، مردمی بودن 
ایشان است و از آغاز نهضت در سالهای ۴۱ و ۴۲، علاوه بر اعتقاد راسخ به مبادی 

غیبی و اتکای به پروردگار، همیشه به عامه مردم توجه داشتند.
وی تصریح کرد: زندگی حضرت امام در نجف و پاریس نشان از این دارد که 
حضرت امام به مردم فوق العاده توجه داشتند و اینطور نبود که به اتکای علم و 
دانش و محبوبیتی که در جامعه داشتند در اتاق دربسته جدای از مردم زندگی 
کنند و مردم را فقط برای حمایت و اطاعت کردن بخواهند.  ایشان در متن مردم 

بودند.
عضو سابق شورای مرکزی مجمع روحانیون مبارز، برگزاری درس ها و بحث های 
علمی مردم در اماکن عمومی مذهبی مثل مسجد اعظم در قم را یادآور شد و 
گفت: با اینکه مخاطب درس های امام به عنوان یک مجتهد تراز اول متجهدان و 
فقیهان بودند ولی در میان مردم و در مسجد اعظم درس می دادند و هر وقت هم 

که می خواستند سخنرانی کنند از مردم برای حضور دعوت می کردند.
منتجب نیا گفت: پیوند بین شخصیت امام)ره( و مردم از آغاز نهضت به وجود 
آمده بود و روز به روز محکم تر می شد و زمانی هم که امام به خاطر زندان و تبعید 
ارتباطشان با مردم قطع می شد، از طریق بیانیه و پخش نوارهای سخنرانی بین 
مردم با آنها ارتباط داشتند و در مدت پانزده سالی که ایشان تبعید بودند مردم 

همیشه حضور امام را در بین خود حس می کردند.
وی با بیان اینکه مردم همیشه با امام)ره( در ارتباط بودند و سخنان ایشان را می 
شنیدند، تصریح کرد: بعد از بازگشت امام به ایران هم، ایشان اولین سخنرانی را 
در بهشت زهرا، در کنار شهدای انقلاب و شهدای مردم و در میان میلیون ها نفر 

از عامه مردم ایراد کردند.
مشاور رییس جمهوری در دوران اصلاحات به ساده زیستی امام اشاره کرد و 
افزود: برعکس برخی سیاستمداران که به کاخ می رفتند و از آنجا دستور صادر 
می کردند، امام در مدرسه رفاه یا علوی که یک مکان آموزشی بود، استقرار پیدا 
کردند و حتی زمانی هم که به قم منتقل شدند همواره دیدارهای مردمی داشتند 
و به قدری مردم آنجا ازدحام داشتند که امام درباره اذیت شدن همسایه ها ابراز 

نگرانی می کردند.
منتجب نیا خاطرنشان کرد: امام خمینی در مدت ده سال بعد از پیروزی انقلاب 
هم همیشه میان مردم بودند و دائم با خواص یا با عامه مردم دیدار داشتند و حتی 
زمانی هم که امام)ره( در بستر بیماری بودند و پزشکان ایشان را ممنوع الملاقات 
کرده بودند، رییس وقت بنیاد شهید تعریف می کرد که در آن زمان امام می گفتند 

اشکالی ندارد و خانواده شهدا بیایند تا آنها را ببینم.
وی به تشییع میلیونی پیکر امام)ره( پس از رحلت اشاره و تصریح کرد: رحلت 
حضرت امام نشان داد که ایشان در قلب مردم جای داشتند و مردم چنان تعلق 
خاطری به ایشان داشتند که در سوگ امام زار زار گریه کردند و فوج فوج سمت 
بهشت زهرا رفتند و الان هم که بیش از سه دهه از رحلت امام گذشته، مردم داغ 

نبود امام را در عمق جان و قلبشان احساس می کنند.

امام آب پاکی را روی دست مخالفان جمهوریت ریختند
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی با تشریح اهمیت مردم سالاری از دید امام 
خمینی)ره(  خاطره ای از دیدار ایشان با خبرنگاران در زمان تبعید را یادآور شد 
و گفت: حضرت امام وقتی پاریس تشریف داشتند، در پاسخ به خبرنگاری که 
سوال کرد چه نظامی بعد از انقلاب تشکیل خواهید داد، فرمودند نظامی مثل 

همین نظامی که در فرانسه است، مبتنی بر رای مردم تشکیل خواهیم داد.
منتجب نیا خاطرنشان کرد: نظام سیاسی که امام خمینی)ره( در ایران تاسیس 
کردند با نظام سیاسی فرانسه خیلی تفاوت داشت و این نظام، جمهوری اسلامی 
و متکی به اسلام است ولی در بعد جمهوریت و دموکراتیک، امام فرمودند که نظام 

آینده شبیه نظام حاکم بر فرانسه خواهد بود.
وی به مخالفان اندیشه تشکیل »جمهوری اسلامی« در زمان امام اشاره کرد 
و گفت: از همان ابتدا، امام آب پاکی را روی دست بعضی ها ریختند که اصرار 
داشتند حکومت اسلامی تشکیل دهند و فرمودند »جمهوری اسلامی، نه یک 

کلمه کم و نه یک کلمه زیاد«.
نماینده امام در شهربانی کشور خاطرنشان کرد:  امام خمینی با مشاوره های 
فراوانی که با بزرگان و مسئولان در پاریس داشتند اعلام کردند که نظام آینده 
ایران، نظام جمهوری اسلامی متکی به دو پایه جمهوریت و اسلامیت خواهد و 
از همین رو بود که شعارها در ایران و خارج کشور بر اساس این فرمان امام تنظیم 

شد و شعار »استقلال آزادی جمهوری اسلامی« ریشه در همین موضوع دارد.
منتجب نیا، درخواست امام برای برگزاری همه پرسی جهت تعیین نوع نظام 
آینده کشور را یادآور شد و گفت: وقتی امام خمینی)ره( از فرانسه به ایران تشریف 
آوردند با اینکه مردم با تمام وجودشان و قطره قطره خونشان از ایشان استقبال 
کردند و به ایشان عشق می ورزیدند و با گوش جان حرفش را می شنیدند، اما امام 

فرمودند باید از مردم بپرسید که چه نظامی می خواهند.
وی گفت: امام فرمودند که حرف من »جمهوری اسلامی است نه یک کلمه 
کم و نه یک کلمه زیاد« و مردم هم این پیام را از امام گرفتند و بیش از ۹۸ درصد 
به جمهوری اسلامی رای دادند؛ نظامی برپایه جمهوریت و اسلامیت پایه گذاری 
شد و تقدم جمهوریت بر اسلامیت به این معنی نیست که جمهوریت ارزشمندتر 
است ولی امام می خواست اولویت را به مسئولان نشان دهد و به همین خاطر 
تشکیل  اسلامی«  »جمهوری  فرمودند  بلکه  جمهوری«  »اسلامی  نفرمودند 

خواهیم داد.
نماینده پیشین رهبر معظم انقلاب در انجمن اسلامی معلمان با بیان اینکه 
قانون اساسی برای تضمین حقوق مردم تدوین شد، گفت: بر اساس قانون 
تا  رهبری  شخص  از  اسلامی  جمهوری  در  مسولان  تمام  جایگاه  اساسی، 
پایین ترین رده نشات گرفته از رای مردم است. مسئولان نظام را یا مردم مستقیماً 
انتخاب می کنند مثل نمایندگان مجلس شورای اسلامی، شوراهای اسلامی 
شهر و روستا و رییس جمهوری و یا با واسطه آنها را انتخاب می کنند مثل رهبری 
که مردم خبرگان را انتخاب و خبرگان به نمایندگی از مردم ایشان را انتخاب می 

کنند.
امام حکومت اسلامی بدون رای مردم را رد کردند

 این فعال سیاسی با بیان اینکه همه ارکان نظام بر دوش مردم است و پایه 
اساسی خود مردم هستند، گفت: قوانین مرتبط با انتخاب نمایندگان مردم در 
خبرگان، مجلس و شوراها نشان می دهد که ما هیچ مسئولی نداریم که در نظام 
جمهوری اسلامی مسئولیت را از مردم نگرفته باشد و اندیشه و تفکر تشکیل 

حکومت اسلامی بدون در نظر گرفتن رای مردم را که بعضی در سال های قبل در 
جامعه پمپاژ کردند و هنوز در ذهنیت بعضی ها هست را هم امام رد کردند و هم 

قانون اساسی رد می کند.
عضو حزب جمهوری اسلامی تصریح کرد: برخی این اندیشه را داشتند که 
رهبری و ولایت فقیه منصوب پروردگار است اما امام بارها فرمودند اگر ولی فقیه 
گناه کند ولایتش سلب می شود یا قانون اساسی می گوید وقتی خبرگان یک 
فقیه جامع الشرایط را انتخاب کردند بر مردم ولایت خواهد داشت، بنابراین حتی 

رهبری و ولایت فقیه هم نشأت گرفته از آرای مردمی است.
منتجب نیا با بیان اینکه اسلامیت در نظام جمهوری اسلامی بسیار مهم است و 
از نظر شان و منزلت مهم تر از جمهوریت است، گفت: بر این اساس، هیچ قانونی، 
برنامه ای، سیاستی، عملکردی در جمهوری اسلامی نباید خلاف اسلام و قوانین 
اسلامی باشد و این موضوع بدون تردید مطلوب همه ملت است چه برسد به علما 

و امام و بزرگان دین.
وی در توضیح دلایل قرار گرفتن واژه »اسلامیت« در کنار »جمهوریت« تصریح 
کرد: از آنجا که مردم ایران همه خمیرمایه دینی و مذهبی دارند و اکثریت قریب 
به اتفاق یا مسلمان یا پیروان دیگر ادیان توحیدی هستند و افراد معدودی لائیک 
هستند، دین رایج بر کشور اسلام و مذهب کشور تشیع تعیین شده است؛ 
بنابراین اسلامیت هم خواست مردم است و هم در خمیر مایه و درون مردم است 
و هم متولیان فراوانی دارد از شخص رهبری انقلاب گرفته مراجع معظم تقلید تا 

بزرگان علم و دیانت و وعاظ و نویسندگان و امثال آنها همه مدافع دین هستند.
جمهوریت برعکس اسلامیت متولیان جدی ندارد

عضو هیات علمی دانشگاه شاهد در توضیح چرایی مغفول ماندن جامعه از 
جمهوریت نظام گفت: اگر خدای ناخواسته در کشور ما یک قانونی بر خلاف 
اسلام وضع شود، اول از همه شورای نگهبان آن را رد می کند و بعد هم همه علیه 

آن موضع گیری می کنند اما متاسفانه جمهوریت متولی فراوانی ندارد.  
منتجب نیا ادامه داد: هر چند از نظر قانونی، شورای نگهبان باید مدافع حقوق 
مردم باشد و از قانون اساسی دفاع کند و همین وضعیت در مورد دولت هم برقرار 
است و رئیس جمهوری و نمایندگان سوگند یاد کرده اند که پاسدار جمهوریت 
نظام باشند ولی چون جمهوریت با منافع بعضی از اشخاص و صاحبان قدرت در 

تضاد است، متولیان جدی کمتری دارد.
وی با بیان اینکه میزان دفاع از جمهوریت نظام به اندازه اسلامیت آن نیست، 
گفت: در نتیجه این وضعیت، جمهوریت نظام شکنندگی دارد و می تواند مورد 
خدشه و آسیب واقع شود و افراد و نهادهایی با شگردهایی، جمهوریت نظام را 

زیر سوال ببرند.
این فعال اصلاح طلب، زمینه های عقیدتی مخالفت با جمهوریت نظام را 
یادآور شد و تصریح کرد: بعضی از علما بودند و ممکن است الان هم باشند که 
جمهوریت را مخالف اسلام می دانند و گفته اند که رای دادن در اسلام نداریم و ما 
در اسلام حکومت اسلامی و حکومت دینی داریم و گرچه این حرف غلطی است 
و جواب های دندان شکنی از بزرگان گرفته است اما  از نظر تئوریک هم بعضی ها 

چنین دیدگاهی را مطرح کرده اند.
منتجب نیا به عملیاتی شدن برخی از این عقاید نادرست که جمهوریت نظام را 
خدشه دار می کند، اشاره کرد و گفت: از نظر عملی هم، ما در بعضی از دوره های 
انتخابات می بینیم که گاهی جمهوریت نظام مورد خدشه واقع می شود و درست 
است که در کشور ما به طور میانگین هر سال انتخابات داریم ولی گاهی در 
دوره های انتخابات، به دلیل تنگ نظری و برخوردهای سیاسی برخی از مجریان 

و ناظران، جمهوریت نظام مورد خدشه واقع می شود.
وی با بیان اینکه رد صلاحیت ها در برخی انتخابات ها متکی بر مر قانون نیست، 
خاطرنشان کرد: امیدواریم که در آینده به خصوص در انتخابات سال ۱۴۰۰ که 
سه چهار انتخابات را در پیش داریم، مجریان و ناظران با سعه صدر برخورد کنند 
و اجازه دهند افراد شایسته کاندیدا شوند و مردم هم با اعتماد هر چه بیشتر به 

آنها رای دهند.
دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی گفت: جمهوریت نظام در معرض خطر 
و آسیب و تزلزل است بنابراین باید تمام مسئولان و مقامات تلاش کنند از حقوق 

فردی و اجتماعی ملت دفاع کنند و نباید به نام اسلام حقوق مردم ضایع شود.
محدود کردن حق انتخاب مردم به بهانه حفظ نظام مغالطه است

منتجب نیا با تاکید بر اینکه به نام حفظ اسلام و حفظ جمهوری اسلامی نباید 
انتخاب مردم را محدود کنیم، تصریح کرد: تأکید بر این موضوع به خاطر این است 
که در بعضی از اذهان این اعتقاد غلط وجود دارد و بعضی به فرمایش امام درباره 
واجب بودن حفظ نظام استناد می کنند و معتقدند می توانیم افرادی را بدون 

دلیل به خاطر حفظ نظام رد صلاحیت کنیم که این مغالطه ای بیش نیست.  
وی گفت: اگر بخواهیم نظام محفوظ بماند حتما باید جمهوریت نظام به شکل 
واقعی و عینی محافظت شود و حقوق آحاد مردم مورد صیانت و حفاظت قرار گیرد 
و اتفاقا خطر برای نظام از آنجا نشات می گیرد که حقوق مردم مورد تعدی واقع 

شود و آنجاست که نظام ضربه می خورد.  
این فعال سیاسی خطاب به کسانی که حفظ نظام را بهانه رسیدن به اهداف 
شخصی و جناحی کرده اند، گفت: اگر شعار ما این است که حفظ نظام از اوجب 
واجبات است که جمله حکیمانه حضرت امام)ره( است، باید همه دست به دست 
هم دهیم و از جمهوریت نظام هم مثل اسلامیت آن دفاع کنیم و اجازه ندهیم 

خدشه ای بر این دو پایه نظام وارد شود.

رسول منتجب نیا:

 جمهوریت نظام را به شکل واقعی و عینی پاسداری کنیم
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معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره 
به ورود ۴۰ دستگاه اتوبوس بازسازی شده از ابتدای 
سال به ناوگان حمل و نقل قم، از برنامه ریزی برای 
ورود ۶۰ دستگاه اتوبوس دیگر تا پایان سال خبر داد.

کار  به  آغاز  مراسم  در  مراسم  در  ذاکریان  عباس 
۲۰ دستگاه اتوبوس بازسازی شده و ۸۳ تاکسی با 
گرامیداشت دهه فجر، اظهار داشت: از سال ۹۶ که 
در خدمت شهرداری بودیم یکی از اولویت های کاری 
تقویت و پایداری وضعیت حمل و نقل عمومی بوده 

است.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره 
به اینکه از ۲۹۰ اتوبوس فعال در سال ۹۶ حدود ۲۶۰ 
دستگاه متعلق به بخش خصوصی بود، افزود: فقط 
۳۰ دستگاه متعلق به شهرداری بود اما ظرف سال 
گذشته سند ۲۱۰ دستگاه اتوبوس بخش خصوصی 

آزاد شده و  از چرخه حمل و نقل عمومی خارج شده 
با بیان اینکه اگر این تدابیر توسط  است. ذاکریان 
مدیریت شهری اندیشیده نشده بود قطعا یکی  از 
مشکلات جدی امروز ما حمل و نقل عمومی بود، 
تصریح کرد: ظرف دو سه سال گذشته حدود ۱۴۰ 

دستگاه اتوبوس خریداری شده است.
وی از بازدید از تمام کارخانه های ساخت اتوبوس، 
تاکید کرد: با توجه به تحریم ها و مباحث اقتصادی که 
اتفاق افتاد تولید اتوبوس در داخل نداشتیم و برای 
اتوبوس ها در  بازسازی  با وقفه مواجه نشویم  اینکه 
دستور کار قرار گرفت. معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم با بیان اینکه اتوبوس های فرسوده که 
سالها متوقف بودند با کار کارشناسی حوزه حمل و 
نقل بازسازی شدند، افزود: سه مناقصه با تعداد ۵۶، 
۳۹ و ۵۳ دستگاه برگزار شد که مناقصه اول به قرارداد 

رسید.
ذاکریان افزود: ۲۰ اتوبوس چندماه قبل وارد چرخه 
حمل و نقل شد و امروز هم ۲۰ اتوبوس دیگر بعد از 
اضافه  قم  نقل  و  ناوگان حمل  به  اساسی  بازسازی 
می شود. وی با بیان اینکه امیدوار هستیم تا پایان 
سال ۶۰ دستگاه دیگر هم بعد از بازسازی وارد چرخه 
حمل و نقل شود، ادامه داد: برای ۹۴ دستگاه دیگر 
هم دو بار مناقصه برگزار شده است که به دلیل افزایش 
قیمت ها به نتیجه نرسیده و برای بار سوم به مناقصه 

می رود.
از  قم  شهرداری  ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاون 
برنامه ریزی برای بازسازی ۱۰۰ دستگاه اتوبوس دیگر 
در ۶ ماه اول سال ۱۴۰۰ تاکید کرد: با تلاش همه 
دوستان و حمایت تیم مدیریت شهری وقفه ای در 

خدمت رسانی حمل و نقل عمومی اتفاق نیفتاد.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

ورود 1۰۰ دستگاه اتوبوس بازسازی شده به چرخه حمل و نقل 

طرح:مهناز یزدانی

 آسیب های روانی کرونا

قالیباف پروتکل های بهداشتی دیدار با پوتین را نپذیرفت
نماینده تهران در مجلس گفت که »محمدباقر قالیباف پروتکل های بهداشتی دیدار با پوتین را 
نپذیرفته لذا پوتین برای دریافت پیام مهم مقام معظم رهبری، نماینده ویژه معرفی کرده است.« 
مجتبی توانگر اظهار کرد: خبری که بنده در خصوص نهایی شدن دیدار دکتر قالیباف با ولادیمیر 
پوتین اطلاع رسانی کردم، دقیق و تایید شده نبود. البته دیدار با رئیس جمهور روسیه در دستور کار و 
در حال برنامه ریزی بوده است، اما دیدار با پوتین در روسیه پروتکل های ویژه ای دارد که دکتر قالیباف 
پروتکل های بهداشتی دیدار با پوتین را نپذیرفته است.وی افزود: به همین جهت پوتین برای دریافت 
پیام مهم مقام معظم رهبری، نماینده ویژه معرفی کرد و پیامی که رئیس مجلس در این سفر حامل آن 
هستند در دیدار با نمایندۀ معرفی شده توسط پوتین طرح خواهد شد.پیش از این روزنامه همشهری 
در مطلبی مدعی شده بود که قالیباف برای رعایت پروتکل های بهداشتی دیدار با پوتین پذیرفته که 

در تهران و فرودگاه روسیه تست کرونا بدهد.

آزادی مادر محبوس قمی از محل موقوفات 
به مناسبت ولادت حضرت زهرا)س( و از محل موقوقات، بانوی قمی محبوس به خاطر جرایم مالی 
به آغوش خانواده بازگشت.به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، همزمان 
با سالروز میلاد پر خیر و برکت بانوی دو عالم حضرت فاطمه زهرا)س(، طرح آزادی زندانیان جرایم 
غیر عمد از محل عواید موقوفات به همت اداره اوقاف ناحیه یک شهرستان قم اجرایی شد.بر این 
اساس مادری ۶۳ ساله که به علت جرائم غیر عمد و بدهکاری مالی در زندان قم بود از حبس آزاد و 
به آغوش خانواده بازگشت.نام این بانوی قمی، فاطمه بود و این آزادی طی مراسمی که توسط مرکز 
افق حرم مطهر امامزاده علی بن جعفر)ع( تدارک دیده شده بود، صورت گرفتگفتنی است در بند 
زنان زندان قم، این بانوی ۶۳ ساله تنها زندانی جرایم غیر عمد بود که به برکت سالروز میلاد حضرت 

زهرا)س( و سنت حسنه وقف آزاد شد. 

الزام دادسراها و دادگاه ها به پذیرش مستقیم شکایات مردم
بخشنامه »الزام دادسراها و دادگاه ها و ضابطان دادگستری به پذیرش مستقیم شکایات مردم« به 
منظور افزایش دقت و سرعت در ارائه خدمات قضایی و کاهش اطاله دادرسی در تقدیم شکایات و 
اطلاع رسانی به اصحاب پرونده در مراحل تحقیقات مربوط از سوی رئیس قوه قضاییه ابلاغ شد. 
به گزارش روز شنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی این 
بخشنامه را در اجرای قانون آیین دادرسی کیفری، مصوب ۱۳۹۲ با اصلاحات و الحاقات بعدی 
آن ابلاغ کرد.فراهم کردن امکان ارسال شکایت به صورت خودکاربری از طریق سامانه خدمات 
الکترونیک قضایی، اطلاع رسانی به اصحاب پرونده حسب مورد در خصوص نحوه پیگیری شکایات، 
نظارت بر ثبت و ارسال سریع شکایات دریافتی توسط دفاتر خدمات الکترونیک و ایجاد دسترسی 
الکترونیکی به دادستان ها جهت نظارت بر نحوه ارجاع شکایات از جمله اقداماتی است که در سایه 

اجرای این دستورالعمل تحقق می یابد.

مجید انصاری: امامان جمعه یکی از مخاطبان سخنان اخیر رهبری هستند
مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه تریبون داران نمازجمعه نیز از دیگر 
مخاطبان سخنان رهبری هستند، گفت: هیچ توقعی نیست که امام جمعه ای از تریبون نمازجمعه 
که باید دعوت کننده به عدالت و تقوا باشد، سوءاستفاده کند و علیه اشخاص و جریاناتی بدگویی و 
بدزبانی کند. ما حتی در مواجهه و خطاب قرار دادن دشمنان خود نیز حق بدزبانی نداریم. وی افزود: 
اگر ادبیات حضرت امام را ملاک قرار دهیم می بینیم که ایشان در اوج فشارهای جنگ و فشارهایی 
که آمریکا به ما وارد می کرد، از کارتر به عنوان آقای کارتر یاد می کردند. یا پیش از انقلاب نیز، امام در 

مخاطب قرار دادن شاه از اصطلاحاتی چون »آقای شاه« یا »آقای محمدرضا« استفاده می کردند.

خداحافظی نماینده قم از جام حذفی فوتبال 
نماینده قم با شکست در دیدار خانگی برابر داماش پارسه تهران از جام حذفی خداحافظی کرد.
تیم فوتبال سوهان محمد قم در مرحله دوم جام حذفی باشگاه های کشور عصر دیروز در ورزشگاه 
شهید حیدریان میزبان داماش پارسه تهران بود که در پایان با نتیجه ۲-۱ شکست خورد.نماینده قم 
با وجود بازی تهاجمی در نیمه اول با یک گل به رختکن رفت و با شروع نیمه دوم، حملات خود را 
ادامه داد، اما این تیم مهمان بود که دومین گل را وارد دروازه معصومی کرد.شاگردان خلجی نیا با 
ادامه حملات خود توانستند در دقیقه ۸۶ با گل حمیدرضا پاکیزه از روی نقطه پنالتی تنها یک گل را 

جبران کنند و با این باخت در خانه با جام حذفی وداع کردند.

  رئیس پلیس فتا استان قم هشدار داد:

فرزندان در فضای مجازی به هدایت و نظارت 
والدین نیازدارند  

رئیس پلیس فتا استان قم  با توجه به سومین روز پویش مردمی کودکان سایبری تاکید کرد: دام 
مجرمان سایبری برای کودکان وفرزندان در فضای مجازی همیشه پهن است و لازم است که والدین با 

مدیریت زمان استفاده از فضای مجازی از افتادن کودکان در این دام جلوگیری کنند.
سرهنگ علی اظهار کرد هدایت و نظارت والدین در فضای مجازی می تواند این فضا را برای کودکان 
و فرزندان به محیطی شاد و فرصت آفرین تبدیل کند.  وی با اشاره به گسترش روز افزون استفاده از 
فضای مجازی افزود: به دلیل کمبود نظارت ها و سواد اندک والدین در این بستر،زنگ خطر آسیب های 
روانی فرزندان به خانواده ها به صدا در آمده است.  سرهنگ موالی از والدین درخواست کرد: مهمترین 
گام برای ایمن نگه داشتن کودکان از خطرات فضای مجازی افزایش سطح معلومات و سواد رسانه ای 
و ممانعت از افزایش بیشتر شکافت دیجیتالی با فرزندان می باشد.  این مقام سایبری یادآور شد: خود 
داری از کلیک بر روی لینک ها و پیوندهای مشکوک، ارسال اطلاعات هویتی برای افراد ناشناس و 
غریبه، پرهیز از دوستیابی اینترنتی و عدم ارتباط با افراد بیگانه از جمله موضوعاتی است که والدین می 
بایست نسبت به آموزش آنان به کودکان خود اقدام کنند و هشدارهای لازم را در این خصوص به آنها 
گوشزد کنند. این مقام مسئول به خانواده ها توصیه کرد: تشریح هدف استفاده از فضای مجازی و تعیین 
چارچوب زمانی مناسب از یک سو و افزایش سرگرمی ها مفید و تعامل با هم سن و سالان کودکان و 

فرزندان در دنیای واقعی از سوی دیگر می تواند از آسیب های فضای مجازی بکاهد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف نوت بوک و تجهیزات رایانه میلیاردی 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف نوت بوک و تجهیزات رایانه اي به ارزش ۱۶ میلیارد و ۳۵۰ میلیون 
ریال خبر داد.  سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت:عوامل گشت یگان امداد این فرماندهی 
حین کنترل خودروهاي عبوري در یکی از محورهای مواصلاتی استان، به یک دستگاه خودروي سواری 
پژو به اتهام حمل کالای قاچاق مشکوک و آن را متوقف می کنند. وی افزود:در بازرسی از خودرو توقیفی 
یک هزار و ۲۱۴ قطعه انواع  نوت بوک وتجهیزات رایانه اي خارجی کشف شد.  فرمانده انتظامی استان 
قم ادامه داد: با توجه به اینکه راننده نتوانست اسناد قانوني حمل کالا را ارائه دهد،محموله به سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان تحویل و متهم به همراه پرونده تشکیل شده به مرجع قضائی 
معرفی و قرار قانونی مناسب صادر شد. سردار میرفیضی ارزش کالای مکشوفه را برابر نظر کارشناسان 

کمرک استان ۱۶ میلیارد و ۳۵۰ میلیون ریال اعلام کرد 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد

 ضبط خودرو و جزای نقدی فرجام قاچاقِ 
لوازم آشپزخانه 

 مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  ازمحکومیت ضبط خودرو و جزای نقدی ۱,۰۲۰,۰۰۰,۰۰۰ ریالی 
فرجام قاچاقِ لوازم آشپزخانه در این استان خبرداد. مهدی ریاضی  دراین خصوص گفت: مامورین کاشف 
در حین کنترل خودروهای عبوری در محور قم به تهران، به یک دستگاه خودروی سواری پژو مظنون و 
در بازرسی از آن مقادیر زیادی لوازم آشپزخانه به ارزش ۱,۰۱۳,۵۶۹,۷۹۴ ریال را به ظن قاچاق کشف و 
سپس مراتب جهت سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال گردید. مدیرکل 
تعزیرات حکومتی استان قم افزود: با تشکیل پرونده، شعبه دوم ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز 
تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار متهم، استماع اظهارات و دفاعیات متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه 
مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ متهم را علاوه بر ضبط خودرو و ضبط 
محموله مکشوفه قاچاق به نفع دولت، به پرداخت مبلغ ۱,۰۲۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال جزای نقدی در حق دولت 
محکوم نمود. وی همچنین خاطر نشان کرد: بر اساس قانون، خودروی ارتکاب جرم به همراه کلیه محموله 

مکشوفه قاچاق توسط مرجع کاشف، تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان قم گردید.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری قم  خبرداد

برپایی کاروان های شادی همزمان با 
ایام الله دهه فجر 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم از برپایی 
کاروان شادی همزمان با ایام الله دهه فجر در سطح شهر قم خبر داد.

سید محسن میرهادی با اشاره به برگزاری جلسات مختلف با مسئولان 
در مناطق هشت گانه و سازمان های مرتبط و کمیته هماهنگی ایام دهه 
فجر، اظهار داشت: نصب پرچم های رنگی جمهوری اسلامی، روشنایی 
ریسه های رنگی و نورپردازی در سطح مناطق شهری به صورت ویژه یکی از 

برنامه های دهه فجر سال جاری به شمار می رود.
با  قم  شهرداری  شهری  خدمات  امور  بر  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
تأکید بر آماده سازی، آذین بندی و مناسب سازی سطح شهر به صورت ویژه 
توسط مناطق هشتگانه و سازمان های مرتبط، ابراز کرد: اقدامات نظافت 
و نگهداری حدفاصل میدان روح الله تا حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
در روز دوازدهم انجام شده است و در ادامه برنامه های ایام الله دهه فجر نیز 
هیچ گونه کمبود و مشکلی نداریم. میرهادی با بیان اینکه آذین بندی خیابان 
انقلاب به عنوان یکی از مهم ترین شوارع شهری به صورت ویژه در ایام دهه 
محوطه  در  مسقف  سازه های  نصب  کرد:  عنوان  است،  انجام شده  فجر 
بیت حضرت امام خمینی)ره( و همچنین چراغانی، آذین بندی و نصب 

پوسترهای رنگی در قسمت ورودی منزل ایشان انجام شده است.
وی با اشاره به نصب هزار عدد پرچم جمهوری اسلامی در سطح شهر، ابراز 
کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شده کاروان شادی در سطح شهر از ۱۲ تا 

۲۲ بهمن ماه به مناسبت ایام الله دهه فجر راه اندازی شده است.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم با بیان 
فعالیت مستمر ۷۰۰ نیروی انسانی برای نظافت، نگهداری و شست وشو در 
سطح شهر به صورت ویژه در ایام دهه فجر، اضافه کرد: ستاد تخلفات شهری 
در خصوص رسیدگی  کامل  آماده باش  به صورت  آتش نشانی  نیروهای  و 
به ناهنجاری های سطح شهر و همچنین در محل افتتاح پروژه ها و انجام 
با تأکید بر هم زمان شدن افتتاح  مراسمات مستقر می شوند. میرهادی 
پروژه های استان با ایام دهه فجر، عنوان کرد: آذین بندی، نظافت و نصب 
پرچم های جمهوری اسلامی در بلوار شهید سلیمانی و همچنین نصب 
بیش از ۱۰۰۰ بنر در سطح شهر با این موضوع در این ایام در دستور کار 
قرار دارد. وی گفت: یکی از مهمترین موضوعات در ایام پر برکت دهه فجر، 
نامگذاری محور ۷۲ تن تا میدان آزادگان به نام شهید فخری زاده است که با 

نصب تابلو در این محل همراه خواهد بود.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

شهرداری قم پیشگام استفاده از 
تکنولوژی های جدید

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: شهرداری قم 
در استفاده از تکنولوژی ها جدید پیش قدم بوده و به سمت استفاده از نرم 
افزارهای کاربردی که در حال حاضر به صورت استارت آپ ارائه شده، رفته 

است.
محسن رنجبر با اشاره به شرایط دنیای امروز و اهمیت استفاده گسترده 
از فضای مجازی، اظهار داشت: بشر با توجه به شرایط ایجادشده به فکر 
ارتقا تکنولوژی بوده و اتفاقات یک سال گذشته بشر را در تسریع ارتقای 
تکنولوژی تشویق کرده است. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری 
قم یکی از کاربردهای تکنولوژی را انتقال داده و ارائه آموزش دانست و 
افزود: برگزاری سمینارهای مجازی و وبینارها در شرایط امروز در فضای 
مجازی فرصتی برای ارتقای دانش است. رنجبر ادامه داد: شهرداری قم 
نیز با استفاده از فرصت ایجادشده سمینارهای مجازی و وبینارهای آموزشی 
در حوزه خدمات شهری برگزار کرده و در انتقال اطلاعات در بستر فضای 
مجازی برای ارتقای فرهنگ شهروندی فعال است. وی شهرداری قم را در 
استفاده از تکنولوژی ها جدید پیش قدم دانست و ابراز کرد: شهرداری قم به 
سمت استفاده از نرم افزارهای کاربردی که در حال حاضر به صورت استارت 
آپ ارائه شده، رفته است. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم 
از لزوم ورود استارت آپ ها به حوزه خدمات و جمع آوری پسماند خبر داد 
و گفت: برای مجازی شدن حوزه خدمات و پسماند نیاز به همکاری مردم 
و ورود شرکت ها و استارت آپ ها داشته تا مدیریت پسماند با کمک مردم 
و  استارت آپ ها  موفق  نمونه  را  اینترنتی  تاکسی های  رنجبر  انجام شود. 
مشارکت مردم در این حوزه خواند و یادآور شد: توسعه فضای سبز نیز یکی 

از حوزه هایی است که در فضای مجازی می توان به خوبی به آن پرداخت.
وی ادامه داد: امیدواریم با وبینارها و سمینارهای آموزشی که در حال 

برگزاری است شاهد ارائه کارهای خلاقانه در این حوزه باشیم.
 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم خبرداد

۵۰ میلیارد تومان هزینه پیاده رو سازی 
مسکن مهر 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم گفت: پیاده رو سازی مسکن مهر در 
پردیسان ۵۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد که باید دولت به این حوزه ورود 
کند. محمد رمضانی با اشاره به مشکلات پیاده رو سازی منطقه هشت، 
اظهار داشت: متأسفانه در چند سال گذشته شهرداری عهده دار پروژه هایی 
شده که جز وظایف شهرداری نیست. مدیر منطقه هشت شهرداری قم 
اعتبار موردنیاز برای پیاده رو سازی محله های مسکن مهر را بیش از ۵۰ 
میلیارد تومان دانست و افزود: شهرداری قم در ۱۰ سال گذشته بیش از 
۵۰۰ میلیارد تومان برای توسعه پردیسان هزینه کرده درحالی که درآمد 
شهرداری کمتر از یک پنجم این هزینه بوده است. رمضانی هدف از ساخت 
شهر پردیسان را طراحی شهری ارزان دانست و بیان کرد: قرار است پردیسان 
شهری ارزان شد و با توجه به جذابیت های آن مورد استقبال قرارگرفته اما 
نیازمند اعتبارات دولتی است. وی ادامه داد: در حال حاضر پیاده رو سازی 
با اولویت مدارس، مساجد و دانشگاه ها در حال انجام بوده و هزینه سنگینی 
به شهرداری تحمیل کرده اما برای کسب رضایت مردم مناسب سازی فضای 

شهری در حال اجرا است.

همزمان با دهه فجر انقلاب اسلامی صورت گرفت 

 ورود ۲۰ اتوبوس و ۸3 تاکسی به 
ناوگان حمل و نقل شهر قم

۲۰ دستگاه اتوبوس بازسازی شده و ۸۳ دستگاه تاکسی به ناوگان حمل 
و نقل شهر قم افزوده شد.

 همزمان با دهه فجر انقلاب اسلامی مراسم آغاز به فعالیت ۲۰ دستگاه 
اتوبوس بازسازی شده و ۸۳ دستگاه تاکسی به ناوگان حمل و نقل شهر قم 
برگزار شد. این مراسم که با حضور دکتر مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم، 
رئیس پلیس راهور استان قم، رئیس شورای اسلامی شهر قم،معاون حمل و 

نقل ترافیک شهرداری قم و بخشی از تیم مدیریت شهری برگزار شد.
در این برنامه کاروان ۲۰ دستگاه اتوبوس بازسازی شده و ۸۳ دستگاه 

تاکسی به صورت نمادین تا شهرداری مرکز به حرکت درآمدند.
این دومین مرحله از ورود اتوبوس های بازسازی شده به سیستم حمل و 

نقل شهر قم است که امسال برگزار شده است.

استاندار قم با اشاره به تشکیل جلسه هماهنگی 
واکسیناسیون کرونا در این استان گفت: مسئولیت 
آینده  در  رو  این  از  نیز مشخص شد  اعضا  و  افراد 
شروع  شاهد  کشور  سراسر  با  همزمان  نزدیک 

واکسیناسیون خواهیم بود.
 بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد 
ملی مبارزه با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در 
آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار 
داشت: نخستین محموله واکسن کرونا خریداری 
تولید داخل بحث  موازات  به  و  وارد کشور شده  و 
نیز در دستور کار ستاد ملی کرونا  واکسیناسیون 
واکسیناسیون  شروع  افزود:  وی  گرفته است.  قرار 
کرونا در استان تابع یک سری زمانبندی ها و اولویت 
بندی هایی است که از سوی رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی استان و معاون سیاسی، امنیتی، اجتماعی 

استانداری اطلاع رسانی خواهد شد.
استاندار قم با تاکید بر اینکه شروع واکسیناسیون 
که  چرا  بپنداریم  کرونا  پایان  منزله  به  نباید  را 
واکسیناسیون بتدریج و بر اساس اولویت بندی ها 

صورت خواهد گرفت افزود: بر اساس گزارش هایی 
که ارایه شد ما با یک خیز جدید کرونا مواجه هستیم 
که اگر رعایت پروتکل ها جدی گرفته نشود احتمالا 
در پایان فصل زمستان با موج چهارم این بیماری 
مواجه خواهیم بود. وی ادامه داد: تمام تدابیر ستاد 
کرونا براین است که هم پیشگیری کند و هم تمام 
محدودیت ها را ادامه دهد تا این بیماری وارد موج 
چهارم خود نشود در عین حال تمام تدابیر و تلاش 
ها نیز برای انجام واکسیناسیون مطابق زمانبندی و 

اولویت بندی مشخص شده انجام خواهد پذیرفت.
استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به مصوبه های ستاد ملی کرونا برگزاری آزمون 
زبان با رعایت پروتکل های بهداشتی در ایام پیش رو 
را مورد توجه قرار داد و گفت: برگزاری کلاس های 
دانشجویی  اگر  اینکه  شرط  به  دانشگاه ها  عملی 
می خواهد از اتاق استفاده کند تنها یک نفر در آن 

حضور داشته باشد نیز از دیگر مصوبه ها بود.
وی در ادامه با بیان اینکه کلاس های عملی با زمان 
بندی انجام خواهد شد افزود: مصوبه دیگر راجع 

دولت الکترونیک بود و همه دستگاه ها مکلف شدند 
تا پایان سالجاری سه فعالیت خود را که بیشترین 
مراجعه را دارد به صورت الکترونیکی ارائه کنند که 
از تمام دستگاه های اجرایی استان خواسته می شود 
تمدید مهلت  نمایند. وی  اقدام  این مصوبه  برای 
استفاده از تسهیلات کرونایی تا نیمه اسفند را نیز 
از دیگر مصوبه های جلسه امروز ستاد کرونا ذکر کرد 
و گفت: در بخش های فرهنگ و هنر، گردشگری و 
ورزش و جوانان آن گروه هایی که از کرونا آسیب پذیر 

هستند می توانند از این تسهیلات استفاده کنند.
اختصاص ۲۰ هزار دوز واکسن کرونا به 

استان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  نیزبا اشاره به 
قم  دراستان  کرونا  2٠هزاردوزواکسن  اختصاص  
گفت: گروه نخست دریافت کننده واکسن کرونا کادر 
درمان بخش مراقبت های ویژه ۵ بیمارستان استان، 

جانبازان و سالمندان است.
دکتر محمدرضا قدیر با بیان اینکه در مرحله اول 
بین ۳ و در مرحله دوم بین ۵ گروه واکسیناسیون 
هزار  درمان ۳  کادر  هزار  گفت: ۵  می شود  انجام 

جانبار و ۲ هزار سالمند در گروه اول قرار دارند. 
وی گروه دوم را شامل جمعیت بالای ۶۵ سال، 
بیماران فشار خون و قلبی، افراد مبتلا به دیابت، 

افراد چاق مفرط، و بیماران بدخیم اعلام کرد. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان با اشاره به 
ورود اولین محموله واکسن کرونای اسپوتنیک ۵ 
روسی گفت: با فراهم شدن زیر ساخت ها، تزریق 
واکسن کرونا از این هفته آغاز خواهد شد. وی فرایند 
واکسیناسیون را در چند فاز عنوان کرد و افزود: زمان 
واکسیناسیون عمومی زمان بر خواهد بود و پیش 
بینی می کنیم حداقل یک سال طول بکشد. دکتر 
قدیر تاکید کرد: رعایت شیوه نامه ها ی بهداشتی 
تا زمان واکسیناسیون همگانی باید در دستور کار 

مردم باشد.

استاندار قم خبرداد:

آغاز واکسیناسیون کرونا در آینده نزدیک  

فرماندار قم با بیان این که طرح محله محور شهید سلیمانی در قم به یک 
طرح آتش به اختیار تبدیل شده است گفت: در حال حاضر این طرح تنها 
برای جلوگیری از گسترش کووید۱۹ نیست، بلکه به برخی دیگر از مشکلات 

و دردهای مردم نیز توجه دارد.
و  حمایتی  نظارتی،  های  تیم  فعالیت  تداوم  به  اشاره  با  حیدری  مرتضی 
مراقبتی در طرح شهید سلیمانی بیان کرد: تاکنون ۷۵ هزار نظارت و بازرسی 
در این طرح به انجام رسیده که از این تعداد، ۵۱ هزار بازدید از سوی نیروهای 
مرکز بهداشت، ۱۸ هزار بازدید از سوی نیروهای بسیج، ۳ هزار بازدید از سوی 
نیروهای هلال احمر و همچنین ۳ هزار بازدید نیز به صورت مشترک برگزار شده 

است.
وی افزود: این بازرسی ها ۸ هزار اخطار کتبی و بیش از ۱۰۰ مورد پلمپ را 

به دنبال داشته است.
فرماندار قم درباره فعالیت تیم های حمایتی این طرح در قم نیز گفت: طرح 
شهید سلیمانی در حال حاضر تنها به موضوع کووید۱۹ محدود نمی شود، 
بلکه ارائه کمک هزینه درمان، کمک هزینه تأمین جهیزیه و یا تهیه وام برای 
نیازمندان سرکشی شده در طرح، از جمله اقداماتی است که با همت تیم های 

حمایتی این طرح به انجام رسیده است.
حیدری با تاکید بر اینکه طرح شهید سلیمانی در شرایط فعلی به صورت 
آتش به اختیار عمل می کند یادآور شد: تاکنون بیش از ۷ هزار و ۵۰۰ بسته 

حمایتی معیشتی، بیش از ۳ هزار بسته حمایتی بهداشتی، و بیش از ۴۰ هزار 
پُرس غذای گرم در این طرح و در بین خانواده های بیماران کرونا و نیازمندان 

توزیع شده است.
وی ادامه داد: البته توزیع بسته های آموزشی در بین خانواده ها نیز از دیگر 

فعالیت هایی بوده که از آغاز طرح شهید سلیمانی در قم انجام شده است.
فرماندار قم درباره فعالیت این طرح در حوزه آموزشی نیز خاطر نشان کرد: 
حضور برخی کارشناسان آموزش دیده طرح شهید سلیمانی در صداوسیما، 
برگزاری نشست با مدیران فضای مجازی و همچنین جلسه با رابطین بهداشتی 
در محله های قم از جمله فعالیت های طرح شهید سلیمانی برای افزایش 

آگاهی مردم بویژه در حوزه مبارزه با کرونا بوده است.
حیدری در عین حال به فعالیت تیم های مراقبتی و رهگیری در قم اشاره 
و اضافه کرد: تاکنون و از ابتدای آغاز این طرح، بیش از ۱۱۰ هزار غربالگری 
تلفنی و همچنین بیش از ۱۰ هزار تست در این طرح انجام شده که موارد مثبت 

این نمونه گیری ها، یک هزار و ۸۸۴ مورد بوده است.
فرماندار قم افزود: البته بیش از ۸ هزار رهگیری نیز در درب منازل انجام شده 

که بیش از ۲۱۰ مورد از آن ها به مراقبت افراد مبتلا در منزل انجامیده است.
وی با انتقاد از برخی سیاه نمایی ها علیه قم و هُشدار به این افراد تأکید کرد: 
به عنوان فرمانده قرارگاه قم در طرح شهید سلیمانی اذعان می کنم که فعالیت 

این طرح در سطح استان، فراتر از برنامه های پیش بینی شده بوده است.

فرماندار قم :
طرح شهید سلیمانی آتش به اختیار عمل می کند


